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Koleżanki i Koledzy oraz Sympatycy SITLiD-u!

 
	 Rok	 2022	 obfitował	 	 w	 wydarzenia	 i	 minął	 bardzo	 szybko.	 Jego	 początek	 był	
podporządkowany	obostrzeniom		pandemicznym	związanym	z		COVID	19,	co	wymusiło		zmiany	
organizacyjne	 w	 naszej	 działalności.	 W	 lutym	 odbył	 się	 jedynie	 zjazd	 delegatów	 naszego	
oddziału,	 który	 wyznaczył	 kierunki	 działania	 na	 kolejne	 cztery	 lata.	 	 Wiosna	 i	 likwidacja	
obostrzeń	 sprawiły,	 że	 mogliśmy	 przystąpić	 do	 aktywnej	 realizacji	 różnego	 typu	 wydarzeń.	
Służyły	 one	 rozwiązywaniu	 bieżących	 problemów	 zawodowych	 oraz	 integracji	 środowiska	
leśnego.		
	 Nasz	oddział	SITLiD	w	Krośnie	bardzo	mocno	włączył	się	w	różnorodną	pomoc	Ukrainie, 
która	 została	 ogarnięta	 działaniami	 wojennymi.	 Chciałem	 w	 tym	 miejscu	 podziękować 
wszystkim,	 którzy	 solidarnie	 zaangażowali	 się	 wielokierunkowe	 wsparcie	 dla	 mieszkańców	 
Ukrainy	i	uchodźców.	
	 Możemy	się	pochwalić	świetną	organizacją	kilku	wydarzeń:	XIX	Turniej	Piłki	Siatkowej	
w	 Sieniawie	 (ponad	 300	 uczestników),	 XII	 Mistrzostwa	 Pracowników	 RDLP	 w	 Krośnie	 
w	 Wędkarstwie	 Spławikowo-Gruntowym	 w	 Kolbuszowej	 (ponad	 150	 osób),	 	 konferencja	
„Usługi	 Leśne	 –	 problemy	 i	wyzwania”	w	Dukli,	 która	 poruszyła	wiele	ważnych	 problemów	 
(około	130	osób)	oraz	 	XVI	Regionalne	Zawody	Drwali	w	Głogowie	Małopolskim	(ponad	130	
uczestników).	 Chciałem	 bardzo	 podziękować	 nadleśniczym	 i	 pracownikom	 zaangażowanym	
z	 wymienionych	 nadleśnictw	 za	 olbrzymi	 wkład	 we	 współorganizację	 tych	 wydarzeń.	 Nasi	
delegaci	 i	 odznaczeni	 wzięli	 udział	 w	 ciekawej	 ogólnokrajowej	 konferencji	 nt.	 „Wyzwania	 
i	rozwój	polskiego	leśnictwa	i	drzewnictwa”	z	bardzo	dużą	ilością	ciekawych	wykładów	i	XXIV	
Krajowym	Zjeździe	Delegatów	naszego	stowarzyszenia	w	gdańskiej	dyrekcji.
	 Członkowie	 naszego	 oddziału	 byli	 bardzo	 aktywni.	 Braliśmy	 udział	 w	 konferencjach	
na	terenie	RDLP	w	Katowicach	i	Krakowie.	Wspieraliśmy	konkursy	(„Mój	Las”	i	fotograficzny)	
oraz	 bardzo	 licznie	 organizowane	 	 wyjazdy	 zawodowe	 kół	 zakładowych.	 Uczestniczyliśmy	 
w	 pracach	 Regionalnej	 Rady	 Ochrony	 Przyrody	 w	 Rzeszowie,	 braliśmy	 udział	 w	 tworzeniu	
planów	urządzenia	lasu,	czynnie	uczestniczyliśmy	w	pracach	NOT-u	w	Rzeszowie.	
	 W	 Nowym	 2023	 Roku	 życzę	 wszystkim	 członkom	 dużo	 zdrowia,	 aktywności	 
pozwalającej	 rozwijać	 doświadczenie	 zawodowe	 oraz	 licznych	 impulsów	 do	 działania	
społecznego.	

Przewodniczący ZO SITLiD w Krośnie 

        
           Bartłomiej Peret
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	 Na	 wstępie	 zjazdu	 głos	 zabrał	
Przewodniczący	 Zarządu	 Oddziału	 SITLiD	 
w	Krośnie	Bartłomiej	Peret,	który	dokonał	otwarcia	
oraz	 przywitał	 wszystkich	 zebranych,	 a	 zwłaszcza	
Grażynę	 Zagrobelną	 –	 byłego	 Dyrektora	 RDLP	 
w	Krośnie,	Cezarego	Świstaka	–	Członka	Prezydium	
Zarządu	 Głównego	 SITLiD,	 Artura	 Królickiego	
–	 Zastępcę	 Dyrektora	 RDLP	 w	 Krośnie,	 Janusza	
Dobrzańskiego	 –	 Prezesa	 NOT	 w	 Rzeszowie,	
Bogdana	 Szupernaka	 –	 Dyrektora	 Biura	 NOT	 
w	 Rzeszowie,	 a	 także	 Jadwigę	 Szylak	 –	 Dyrektora	
ZSL	w	Lesku.
	 Po	 wystąpieniu	 Przewodniczącego	 głos	
zabrała	 Grażyna	 Zagrobelna,	 która	 przestrzegała	
przed	 wchodzącym	 w	 życie	 rozporządzeniem	
Unii	 Europejskiej	 dotyczącym	 podziału	 lasów	
pod	 względem	 dewastacji.	 Zaznaczyła,	 że	 oranie	
zrębów	może	być	zakwalifikowane	jako	ingerencja	
na	 tyle	 istotna,	 że	 drewno	 pochodzące	 z	 takich	
terenów	 nie	 będzie	 mogło	 być	 wprowadzane	 do	
obrotu.	 Głos	 zabierali	 także	 Janusz	 Dobrzański	
i	 Artur	 Królicki,	 gratulując	 osiągnięć	 Zarządowi	 
i	Przewodniczącemu.	
	 Poinformowano	 o	 tym,	 że	 odznaki	 NOT	
otrzymali:	 kol.	 	 Edward	 Orłowski	 –	 złota,	 kol.	
Zenon	 Szkamruk-	 złota,	 kol.	 Robert	 Sobkowicz	 –	
złota,	 kol.	 	 Beata	 Okoczuk-	 srebrna,	 kol.	 Michał	

Szczerbicki-	 srebrna,	 zostaną	 one	 wręczone	 na	
Zjeździe	Krajowym.	 	Wręczono	odznaki	honorowe	
SITLiD:	 kol.	 Teodor	 Furs	 -	 złota,	 kol.	 Grzegorz	
Dziuba	 -	 złota,	 kol.	 Artur	 Paczkowski	 -	 złota,	 kol.	
Piotr	 Filipczak	 -	 złota,	 kol.	 Jacek	Gałuszka	–	 złota,	
kol.	 Piotr	Miśkowiec	 -	 srebrna	 ,	 kol.	 Józef	Czech	 -	
srebrna,	kol.	Beata	Sęk	-	srebrna,	kol.	Piotr	Trzaska	
-	srebrna,	kol.	Gracjan	Fara	-	srebrna,	kol.	Tomasz	
Łaski	-	srebrna,	kol.	Adam	Orlewski	-	srebrna,	kol.	
Kinga	 Mazur	 -	 srebrna,	 kol.	 Marian	 Gawłowski	
-	 srebrna,	 kol.	 Janusz	 Kaczkowski	 -	 srebrna,	 kol.	
Adam	Pasiniewicz	-	srebrna,	kol.	Robert	Wojdyło	-	
srebrna,	kol.	Bernadeta	Żak	-	srebrna,	kol.	Hubert	
Bełz	-	srebrna,	kol.	Edward	Dziadosz	-srebrna,	kol.	
Marta	 Ziemniewicz	 -	 srebrna,	 kol.	 Rafał	 Mazur	 -	
srebrna.	Odznaczenia	wręczał	Cezary	Świstak.
	 Stwierdzono	 obecność	 82	 delegatów,	
którzy	 potwierdzili	 otrzymanie	 mandatu	 na	
liście	 obecności.	 Wobec	 powyższego	 uchwały	
podejmowane	na	zjeździe	były	prawomocne.	
Zaproponowano	zgłaszanie	kandydatów	do	Komisji	
Skrutacyjnej.	Zgłoszono	następujące	osoby:	Robert	
Kludacz,	 Piotr	 Miśkowiec,	 Wojciech	 Kaczmarski,	
Natalia	Batory,	Anna	Sabat,	Bernadeta	Żak.
	 Jednogłośnie	 została	 zamknięta	 lista	 
z	kandydatami	do	Komisji	Skrutacyjnej	oraz	został	
zatwierdzony	personalny	skład	Komisji.	Dokonano	

PROTOKÓŁ z obrad XIII Zwyczajnego Zjazdu Delegatów Kół Oddziału 

Krośnieńskiego SITLiD w dniu 11 marca 2022 r. w Brzozowie 

Uczestnicy zjazdu
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wyboru	 przewodniczącego	 oraz	 sekretarza	
Zjazdu	 w	 głosowaniu	 jawnym.	 Wybrano	 na	
przewodniczącego	 Zjazdu	 kol.	 Zenona	 Szkamruka,		
a	na	sekretarza	Zjazdu	kol.	Teodora	Fursa.	
	 Przystąpiono	do	wyboru	Komisji	Wniosków	
i	 Uchwał	 Zjazdu.	 Do	 komisji	 zaproponowano	
następujące	osoby:	kol.	Marek	Bajda,	kol.	Krzysztof	
Uszkowski,	 kol.	 Bogumił	 Dąbek,	 kol.	 Dawid	
Gołębiowski,	kol.	Artur	Paczkowski.
	 Jednomyślnie	 przegłosowano	 ww.	 skład	
Komisji.	
	 Przewodniczący	 Zarządu	 Oddziału	 Kol.	
Bartłomiej	 Peret	 przedstawił	 sprawozdanie	
z	 działalności	 ZO	 SITLiD	 w	 Krośnie	 za	 okres	
ostatnich	4	lat.	Przypomniał,	kto	wchodził	w	skład	
ustępującego	Zarządu	Oddziału,		Komisji	rewizyjnej,	
Sądu	 Koleżeńskiego	 oraz	 kto	 był	 Rzecznikiem	
Dyscyplinarnym.	 Wymienił	 również	 najliczniejsze	
koła	zakładowe	oraz	zmiany	w	strukturze	członków.	
Zdał	 relację	 z	 działalności	 Zarządu	 Okręgu	 
i	 realizacji	 uchwał	 podjętych	 na	 poprzednim	
zjeździe.	 Wszystkie	 zostały	 zrealizowane	 lub	 są	 
w	realizacji.	Zgodnie	z	uchwałą	zjazdu	w	Mucznem	
kontynuujemy		organizację	turnieju	piłki	siatkowej	
(Kolbuszowa,	 Leżajsk,	 Ustrzyki	 Dolne),	 zawody	
drwali	 (Kołaczyce,	Sieniawa,	Kolbuszowa),	zawody	
wędkarskie	 (Strzyżów,	 Lutowiska,	 Baligród)	
oraz	 dofinansowujemy	 wyjazdy	 zawodowe	 (40	
wyjazdów	dla	19	kół,	kwota	80	tys.	PLN).	Corocznie	
wydajemy	 biuletyn	 informacyjny.	 Zorganizowano	
konferencje	„Las,	pszczoła,	człowiek”,	„Oczekiwania	
przemysłu	 drzewnego	 wobec	 nowoczesnego	
leśnictwa”,	 „Usługi	 leśne	 -	 problemy	 i	wyzwania”.	
Stale	bierzemy	udział	w	podnoszeniu	świadomości	
społecznej	 przez	 organizowanie	 konkurs	
fotograficznego	 i	współorganizowanie	wraz	 z	 LOP	
konkursu	plastycznego	„Mój	las”.	W	ramach	pomocy	
koleżeńskiej	 wydano	 23	 tys.	 PLN.	 Wspomagając	
walkę	 z	 pandemią,	 dofinansowano	 kwotą	 10	
tys.	 PLN	 zakup	 wideolaryngoskopu.	 Na	 pomoc	
leśnikom	 z	 Ukrainy	 zebrano	 ponad	 70	 tys.	 PLN.	
Na	podkreślenie	zasługuje	fakt	obecności	naszego	
przedstawiciela	w	organach	NOT	w	Rzeszowie	
(kol.	 B.	 Peret	 V-ce	 przewodniczący).	 Przypominał	
również,	 że	 	 finanse	 naszego	 stowarzyszenia	
pochodzą	ze	składek	członkowskich	oraz	darowizn	
od	 nadleśnictw	 ze	 środków	 na	 cele	 społeczno	
–	 użyteczne.	 Przewodniczący	 podziękował	 za	
przekazane	 środki,	 omówił	 gospodarowanie	
środkami	 finansowymi,	 tj.	 opracowywanie	 na	
początku	 roku	 	 preliminarza	 budżetowego,	

realizacja	 zadań	 i	 ocena	 wykonania	 budżetu	 na	
koniec	roku.	
	 Przewodniczący	 Komisji	 Rewizyjnej	 kol.	
Jacek	 Gałuszka	 przedstawił	 sprawozdanie	 Komisji	
Rewizyjnej,	 w	 którym	 stwierdził	 pełną	 zgodność	
działalności	 z	 treścią	 statutu	 zaznaczając	 wysoką	
ocenę	 podjętych	 inicjatyw.	 W	 końcowym	 etapie	
sprawozdania	 Komisja	 Rewizyjna	 postawiła	
wniosek	o	udzielenie	absolutorium	ustępującemu	
Zarządowi.	 Kol.	 Tomasz	 Najbar	 poinformował,	 że	
do	Sądu	Koleżeńskiego	nie	wpłynęła	żadna	sprawa	
do	 rozpatrzenia.	 Podobnie	 kol.	 Beata	 Okoczuk	
poinformowała,	 że	 Rzecznik	 Dyscyplinarny	 nie	
podejmował	żadnych	spraw.	
	 Przewodniczący	 Zjazdu	 otworzył	 dyskusję	
nad	 sprawozdaniami.	 Zasugerował	 również	
składanie	propozycji	wniosków	do	komisji	uchwał.	
Następnie	 poddał	 pod	 głosowanie	 wniosek	 o	
udzielenie	absolutorium	ustępującemu	Zarządowi.
Absolutorium	 ustępującemu	 Zarządowi	 udzielono	
jednogłośnie	(82	delegatów).
Ustępujący	 przewodniczący	 podziękował	 za	
udzielenie	absolutorium.
	 W	 dalszej	 części	 obrad	 Przewodniczący	
Zjazdu	przystąpił	do	realizacji	punktu	dotyczącego	
wyborów	 i	 przypomniał	 zasady	 zgłaszania	
kandydatów.
	 Z	 sali	 przedstawiono	 propozycje	 21	
kandydatów	do	 Zarządu	Oddziału:	 kol.	 Bartłomiej	
Peret,	 kol.	 Piotr	 Filipczak,	 kol.	 Kinga	 Mazur,	 kol.	
Michał	Szczerbicki	kol.	Natalia	Margas,	kol.	Marcin	
Brożyna,	kol.	Bogumił	Dąbek,	kol.	Teodor	Furs,	kol.	
Mariusz	 Rydzik,	 kol.	 Paweł	 Biernacki,	 kol.	 Michał	
Hipner,	 kol.	 Janusz	Starzak,	 kol.	Artur	Paczkowski,	
kol.	 Robert	 Sobkowicz	 ,	 kol.	 Jarosław	 Swat,	 kol.	
Bernard	 Dworak,	 kol.	 Małgorzata	 Kolczak,	 kol.	
Tadeusz	 Maksymowicz,	 kol.	 Agata	 Lenkiewicz-	
Bardzińska,	 kol.	 Krzysztof	 Uszkowski,	 kol.	 Dawid	
Gołębiowski.	 Jednomyślnie	 przegłosowano	
wniosek	 Przewodniczącego	 Zjazdu	 o	 zamknięcie	
listy.
	 Z	 sali	 zgłoszono	 kandydatów	 do	 Komisji	
Rewizyjnej	 w	 pięcioosobowym	 składzie:	 kol.	
Wojciech	 Cieślik,	 kol.	 Jacek	 Gałuszka,	 kol.	 Marta	
Ziemniewicz,	 kol.	 Bartłomiej	 Szkamruk,	 kol.	
Stanisław	Gazda.
	 Jednomyślnie	 przegłosowano	 wniosek	
Przewodniczącego	Zjazdu	o	zamknięcie	listy.
	 Z	 sali	 zgłoszono	 kandydatów	 do	 Sądu	
Koleżeńskiego:	 kol.	 Tomasz	 Najbar,	 kol.	 Łukasz	
Mokrzyński,	kol.	Iwona	Czerwień.	
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	 Jednomyślnie	 przegłosowano	 wniosek	
Przewodniczącego	 Zjazdu	 o	 zamknięcie	 listy.	 Na	
Rzecznika	 Dyscyplinarnego	 zaproponowano	 kol.	
Beata	Okoczuk,	a	na	zastępców	Rzecznika	kol.	Sylwię	
Kretowicz	i	kol.	Mateusza	Świerczyńskiego.		
	 Jednomyślnie	 przegłosowano	 wniosek	
Przewodniczącego	Zjazdu	o	zamknięcie	listy.
	 Ogłoszono	przerwę,	w	czasie	której	komisja	
skrutacyjna	przygotowała	karty	do	głosowania.
Po	przerwie	Komisja	 Skrutacyjna	 rozdała	82	 karty	
do	głosowania	na	członków	Zarządu	Oddziału.		
Na	 kartach	 znajdowali	 się	 również	 kandydaci	 na	
członków:	komisji	rewizyjnej,	sądu	koleżeńskiego,	
rzecznika	dyscyplinarnego	i	jego	zastępców.
	 Przewodniczący	 Komisji	 	 Skrutacyjnej	 –	
kol.	 Natalia	 Batory	 omówiła	 zasady	 głosowania.	
W	dalszej	części	Zjazdu	prowadzono	dyskusję	pod	
kątem	projektów	Uchwał	Zjazdu.
	 Komisja	Skrutacyjna	podała	do	wiadomości	
wyniki	tajnych	wyborów	do	Zarządu	Oddziału	oraz		
komisji	 rewizyjnej,	 sądu	 koleżeńskiego,	 rzecznika	
dyscyplinarnego	 i	 jego	 zastępców.	 Do	 Zarządu	
Oddziału		zostało	zakwalifikowanych	14	osób,	którzy	
otrzymali	 większość	 zwykłą	 głosów,	 1	 kandydat	
został	 wyłoniony	w	 drodze	 ponownych	wyborów,	
tym	razem	już	z	listy	7		pozostałych	kandydatów.
Do	 pietnastoosobowego	 Zarządu	 weszli	 kol.:	
Bartłomiej	 Peret,	 Piotr	 Filipczak,	 Kinga	 Mazur,	
Michał	 Szczerbicki,	 Natalia	 Margas,	 Marcin	
Brożyna,	 Bogumił	 Dąbek,	 Teodor	 Furs,	 Mariusz	
Rydzik,	 Paweł	 Biernacki,	 Michał	 Hipner,	 Janusz	
Starzak,	Artur	Paczkowski,	Tadeusz	Maksymowicz,	
Agata	Lenkiewicz-Bardzińska,	a	zastępcami	Członka	
Zarządu	 Oddziału	 zostali:	 Robert	 Sobkowicz	 oraz	
Dawid	Gołębiowski.
	 Składy	 komisji	 rewizyjnej,	 sądu	
koleżeńskiego,	 rzecznika	 dyscyplinarnego	 i	 jego	
zastępców	zdobyły	wymagane	głosy.	Przystąpiono	
do	 wyborów	 przewodniczącego	 ZO	 SITLiD	 
w	 Krośnie.	 Przewodniczący	 zjazdu	 zgłosił	 kol.	
Bartłomieja	Pereta	na	przewodniczącego	Zarządu.	
Kandydaturę	tę	poparły	również	głosy	z	sali.
	 Zgłoszono	także	następujących	kandydatów	
do	wyboru	delegatów	na	Zjazd	Krajowy	SITLiD:
kol.	 Zenon	 Szkamruk,	 kol.	 Artur	 Paczkowski,	 kol.	
Bartłomiej	 Peret,	 kol.	 Michał	 Szczerbicki,	 kol.	
Paweł	Biernacki.	Z	sali	nie	było	innych	kandydatur.	
Zamknięto	listę	kandydatów.

	 Zgłoszono	 	 następujących	 kandydatów	
na	 delegatów	 	 do	 NOT	 oddział	 Rzeszów:	 kol.	
Bartłomiej	Peret,	kol.	Zenon	Szkamruk,	kol.	Robert	
Sobkowicz,	 kol.	 Bernard	 Dworak.	 Z	 sali	 nie	 było	
innych	kandydatur.	Zamknięto	listę	kandydatów.
	 	Komisja	skrutacyjna	przygotowała	karty	do	
głosowania	i	przeprowadziła	tajne	głosowanie.
	 W	 oczekiwaniu	 na	 wyniki	 wyborów	
prowadzano	 dyskusję	 nad	 projektami	 Uchwał	
Zjazdu.
	 Przewodniczący	 Komisji	 Skrutacyjnej	
podał	 wyniki	 wyborów.	 Na	 Przewodniczącego	 ZO	
wybrano	kol.	Bartłomieja	Pereta.	Za	głosowało	80	
osób.	Kandydaci	na	Zjazd	Krajowy	oraz	 kandydaci	
do	 NOT	 oddział	 Rzeszów	 otrzymali	 wymaganą	
liczbę	głosów.
	 Kolejnym	 punktem	 obrad	 Zjazdu	 było	
przedstawienie	 wypracowanych	 Uchwał.	 Zostały	
one	 odczytane	 przez	 Przewodniczącego	 Komisji	
Wniosków	i	Uchwał.
	 Następnie	 Komisja	 Wniosków	 i	 Uchwał	
przedstawiła	je	pod	głosowanie.	Uchwały	przyjęto	i	
zatwierdzono	zwykłą	większością	głosów:
-
uchwała	nr	1	-		przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	2	-		przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	3	-	przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	4	-		przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	5	–	przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	6	–	przyjęta	jednogłośnie;
uchwała	nr	7	–	przyjęta	jednogłośnie;
 
	 	 Następnie	 głos	 zabrał	 kontynuujący	
Przewodniczący	 ZO	 SITLiD	 oddziału	 W	 Krośnie		
kol.	 Bartłomiej	 Peret.	 Podziękował	 za	 oddane	
głosy	i	zobowiązał	się	do	rzetelnego	wykonywania	
powierzonych	 obowiązków	 oraz	 prosił	 o	 pomoc	 
w	wykonaniu	zatwierdzonych	uchwał	zjazdu.	
	 Przewodniczący	 Zjazdu,	 podziękował	
wszystkim	 obecnym	 po	 czym	 dokonał	 zamknięcia	
Zjazdu.
 
	 Na	tym	protokół	zakończono.
 

Sekretarz Zjazdu: Teodor Furs
Przewodniczący Zjazdu: Zenon Szkamruk
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WNIOSKI z XIII Zwyczajnego Zjazdu Delegatów Kół Oddziału 
Krośnieńskiego SITLiD

1.Kontynuować	 współorganizowanie	 imprez	 o	 charakterze	 szkoleniowym	 	 i	 integracyjnym	 w	 formie	
organizacji	zawodów:	Turnieju Piłki Siatkowej, Zawodów Drwali, Zawodów Wędkarskich 
lub	fundowania	nagród	w	imprezach	o	tematyce	przyrodniczo-leśnej.

2.	Kontynuować	dofinansowanie	do	wyjazdów	zawodowych	organizowanych	przez	koła	SITLiD.

3.	 Kontynuować	 wydawanie	 biuletynu	 Zarządu	 Okręgowego	 SITLiD	 w	 Krośnie	 (rozważyć	 możliwość	
dystrybucji	w	formie	elektronicznej).

4.	Czynne	działanie	na	rzecz	opracowywania	Planów	Zadań	Ochronnych	i	Planów	Ochrony	dla	obszarów	
Natura	2000	na	terenie	działania	poszczególnych	jednostek.

5.	Organizować	 cykliczne	konferencje	naukowo-terenowe	 z	 zakresu	gospodarki	 leśnej	 i	 drzewnej	oraz	
ochrony	środowiska	dotyczące	przede	wszystkim	Podkarpacia.

6.	 Zintensyfikowanie	współpracy	 z	 przedstawicielami	przemysłu	drzewnego	 i	 Zakładów	Usług	 Leśnych		 
w	celu	określenia	i	rozwiązywania	wspólnych	wyzwań.

7.	Wspieranie	inicjatyw	promocyjnych	produktów	drzewnych	i	innych	pochodzących	z	lasu.

Opracowali: Marek Bajda, Krzysztof Uszkowski, Bogumił Dąbek,  
Dawid Gołębiowski,  Artur Paczkowski

Wręczenie odznaczeń

Odznaczeni
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ZARZĄD ZO SITLiD w KROŚNIE

Agata 
Lenkiewicz-Bardzińska

Bartłomiej Peret 
Przewodniczący

Bogumił Dąbek Dawid Gołębiowski 
zastępca członka oddziału

Janusz Starzak

Kinga MazurMarcin Brożyna Mariusz Rydzik

Michał  Szczerbicki 
zastępca 

przewodniczącego

Michał Hipner Natalia Margas Artur Paczkowski

Paweł Biernacki
skarbnik

Piotr Filipczak
sekretarz

Robert Sobkowicz 
zastępca członka oddziału

Tadeusz Maksymowicz

Teodor Furs
zastępca 

przewodniczącego

ORGANY ZO SITLiD W KROŚNIE 2022-2026

Zenon Szkamruk 
Przewodniczący 

Honorowy
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Bartłomiej 
Szkamruk

Jacek 
Gałuszka

Marta 
Ziemniewicz

Stanisław 
Gazda

Wojciech 
Cieślik

RZECZNICY DYSCYPLINARNI ZO SITLiD w KROŚNIE

Beata Okoczuk 
Rzecznik Dyscyplinarny

Mateusz Świerczyński 
zastępca Rzecznika 

Dyscyplinarnego

Sylwia Kretowicz 
 zastępca Rzecznika

 Dyscyplinarnego

SĄD KOLEŻEŃSKI ZO SITLiD w KROŚNIE

Łukasz Mokrzyński Tomasz NajbarIwona Czerwień
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	 Wybrani	 na	 początku	 roku	 delegaci	 
z	 naszego	 oddziału	 uczestniczyli	 w	 	 konferencji	
naukowo-technicznej	 pt.	 „Wyzwania	 i	 rozwój	
polskiego	 leśnictwa	 i	 drzewnictwa”	 oraz	 kolejnym	
XXIV	 Krajowym	 Zjeździe	 Delegatów	 SITLiD-u	 
w	Kistowie	na	terenie	RDLP	w	Gdańsku.	
	 Konferencja	 poruszyła	 wiele	 ważnych	
tematów	 dotyczących	 aktualnej	 plastyczności	
leśnictwa	 na	 tle	 gospodarki	 narodowej.	 Spośród	
wielu	 wystąpień	 najciekawsze	 stanowiły:	 Dyrektor	
RDLP	 w	 Gdańsku	 Bartłomiej	 Obajtek	 przedstawił	
wyzwania,	 jakie	 stoją	 wobec	 gospodarki	 leśnej	
na	 tle	 rozwijającego	 się	 Pomorza,	 Nadleśniczy	
Nadleśnictwa	 Celestynów	 dr	 inż.	 Artur	 Dawidziuk	
omówił	 konieczność	 bezpośrednich	 spotkań	
na	 wszystkich	 poziomach	 zarządzania	 lasami,	
prof.	 dr	 hab.	 Stanisław	 Drozdowski	 z	 SGGW	 
w	 Warszawie	 przekazał	 kierunki	 rozwoju	
sposobów	zagospodarowania	 lasu	w	świetle	zmian	
środowiskowych	 i	 społecznych,	 z	 kolei	 dr	 hab.	
Adam	 Kaliszewski,	 prof.	 IBL,	 omówił	 możliwości	
dywersyfikacji	 źródeł	 przychodów	 gospodarstwa	
leśnego	 oprócz	 sprzedaży	 drewna	 na	 tle	 korzyści,	
jakie	ludzie	czerpią	z	ekosystemów.	
	 Na	 XXIV	 Krajowym	 Zjeździe	 Delegatów	
SITLiD-u	przedstawiono	i	przeprowadzono	dyskusję	
nad	 sprawozdaniami	 przedstawionymi	 przez	
ustępujące	władze:	Zarząd	Główny,	Główna	Komisja	
Rewizyjna,	 Główny	 Sąd	 Koleżeński	 oraz	 Główny	
Rzecznik	 Dyscyplinarny.	 Oprócz	 całego	 Zarządu	
Głównego	 dokonano	 wyboru	 nowych	 władz	 na	
następującą	czteroletnią	kadencję	w	postaci:

•	 Przewodniczący	 Zarządu	 Głównego:	 Andrzej	
Kundzewicz	(Warszawa);
•	 Przewodniczący	 Głównej	 Komisji	 Rewizyjnej:	
Sławomir	Kuliński	(Gdańsk);
•	 Przewodniczący	 Głównego	 Sądu	 Koleżeńskiego:	
Beata	Wielgórka	(Szczecinek);
•	Główny	Rzecznik	Dyscyplinarny:	Jan	Suder	(Kalisz).

Ważny	 jest	 nasz	 wkład	 	 w	 działalność	 naszego	
Zarządu	 Głównego,	 bo	 czworo	 naszych	 delegatów	
weszło	do	Władz	Naczelnych	i	są	to:

•	Zenon	Szkamruk-	członek	ZG	SITLiD;
•	Bartłomiej	Peret	–	członek	ZG	SITLiD;
•	 Michał	 Szczerbicki	 –	 członek	 Głównej	 Komisji	
Rewizyjnej;
•	 Beata	 Okoczuk	 –	 Zastępca	 Głównego	 Rzecznika	
Dyscyplinarnego.

Naszemu	 Koledze	 Zenonowi	 Szkamrukowi	 została	
nadana	Godność	Członka	Honorowego	SITLiD.	

	 Odbyło	 się	 również	 wręczenie	 odznak	
honorowych	 i	 wyróżnień.	 Wśród	 członków	
naszego	 okręgu	 Złotymi	 Honorowymi	 Odznakami	
NOT	 uhonorowani	 zostali	 kol.	 Edward	 Orłowski	 
z	 Nadleśnictwa	 Komańcza	 i	 kol.	 Robert	 Sobkowicz	 
z	Nadleśnictwa	Dynów,	zaś	Srebrnymi	Honorowymi	
Odznakami	 NOT	 kol.	 Beata	 Okoczuk	 z	 RDLP	 
w	Krośnie	 i	 kol.	Michał	 Szczerbicki	 z	 Nadleśnictwa	
Lutowiska.

XXIV KRAJOWY ZJAZD DELEGATÓW SITLID

Opracował: Bartłomiej Peret
Zdjęcia: Robert Sobkowicz

Głosowanie Odznaczenia
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1.	 Kontynuacja	 organizacji	 narad,	 konferencji	
naukowo-technicznych,	 wyjazdów	 i	 szkoleń	 
w	zakresie	leśnictwa	i	drzewnictwa.
 
2.		Kontynuacja	działalności	wydawniczej.

3.	 Kontynuowanie	współpracy	 z	 NOT,	 PTL,	 LOP,	 LP	 
i	innymi	organizacjami.

4.	 Organizacja	 konkursów,	 wystaw	 z	 zakresu	
leśnictwa	i	drzewnictwa.

5.	Przekazanie	do	Ministerstwa	Klimatu	i	Środowiska	
propozycji	 zmiany	 zapisów	 Ustawy	 o	 lasach	 
w	zakresie	zatwierdzania	PUL	dla	Leśnych	Zakładów	
Doświadczalnych.

6.	Opracowanie	 i	prowadzenie	bieżącej	aktualizacji	
strony	 internetowej	 SITLiD	przez	 Zarząd	Główny	w	
celu	publikacji	osiągnięć	z	działalności	(np.	szkoleń,	
konferencji,	 konkursów).	 Na	 ww	 stronie	 	 należy	
wprowadzić	dane	kontaktowe	ZG	i	ZO	SITLiD.	

7.	Organizacja	obchodów	75-	lecia	Stowarzyszenia.

8.	 Kontynuowanie	 współpracy	 z	 organizacjami	
zaprzyjaźnionymi	w	zakresie	leśnictwa	i	drzewnictwa,	
łowiectwa	i	ochrony	przyrody.

9.	Podjęcie	działań	w	zakresie	poszerzenia	wiedzy	na	

temat	 zmian	 klimatu,	 jego	wpływu	 na	 gospodarkę	
leśną,	 prawodawstwa	 w	 tym	 zakresie	 (w	 postaci	
organizacji	 konferencji,	 przygotowania	 skryptów,	
wydawnictw).

10.	 Podjęcie	 działań	 w	 zakresie	 zwiększenia	
liczby	 kół,	 członków	 Stowarzyszenia	 oraz	 działań	
otwierających	 Stowarzyszenie	 na	młode	 pokolenie	
leśników	i	drzewiarzy.

11.	Wspieranie	 rozwoju	 nowoczesnych	 technologii	
przy	 prowadzeniu	 gospodarki	 leśnej	 np.	
pielęgnacji	 upraw	 i	 młodników,	 odbiórki	 drewna	 
z	wykorzystaniem	najnowszych	technologii.

12.	Zasięganie	opinii	Zarządów	Oddziałów	w	zakresie	
proponowanych	zmian	ustaw,	rozporządzeń	i	innych	
aktów	wykonawczych	prawa.

13.	Powołanie	wg	potrzeb	komisji	zadaniowych.

14.Podjęcie	 inicjatywy	 w	 sprawie	 zwołania	 
VI	Kongresu	Leśników	Polskich.

15.	Zapraszanie	mediów	branżowych	na	konferencje	
organizowane	przez	Stowarzyszenie.

Opracowanie: Komisja Uchwał i Wniosków

Fotorelacja ze zjazdu:

WNIOSKI PRZYJĘTE PRZEZ XXIV KRAJOWY ZJAZD DELEGATÓW SITLID  
KISTOWO, 12 MAJA 2022 R.

Otwarcie zjazdu
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Kaszubski taniec

Nadanie godności czlonka honorowego

Mapa Nadmorskiego Parku Krajobrazowego
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 We wtorek 29 marca we Lwowie leśnicy  
z RDLP w Krośnie przekazali dla Ochotniczej Obrony 
Terytorialnej Ukrainy kolejne 50 plecaków – każdy 
bogato wyposażony w przedmioty przydatne  
w terenie. To część akcji prowadzonej przez leśników 
z całej Polski. Już wcześniej na Ukrainę pojechało 
120 plecaków przekazanych przez leśników z RDLP  
w Krakowie i RDLP w Katowicach.

 Każda z regionalnych dyrekcji LP koordynuje 
na swoim terenie zakup i wyposażenie plecaków, 
zgodnie z zapotrzebowaniem zgłoszonym przez 
leśników z Ukrainy. W skład ekwipunku weszły m.in. 
obuwie terenowe, odzież termiczna, rękawiczki, 
czapki, skarpety, apteczki pierwszej pomocy  
z uwzględnieniem tzw. wyposażenia taktycznego, 
termosy, latarki taktyczne, a także żywność o długim 
terminie przydatności.

 Dla łatwości dystrybucji lista produktów 
stanowiących zawartość plecaka, łącznie z wykazem 
rozmiarów odzieży została dołączona jako zawieszka.

	 Z	 leśnikami	 ukraińskimi	 współpracujemy	
zawodowo	od	lat,	ale	obecna	sytuacja	skłoniła	nas	
do	podjęcia	zupełnie	nowej	formy	działań	–	wyjaśnia	
Marek	 Marecki,	 dyrektor	 RDLP	 w	 Krośnie.	 -	 Na	
naszą	 ofertę	 pomocy	 leśnicy	 z	 Lwowskiej	 Dyrekcji	

Lasów	Ukrainy	odpowiedzieli	prośbą	o	wyposażenie	
dla	tworzonej	formacji	obrony	terytorialnej.	Jestem	
przekonany,	 że	 plecaki	 i	 ich	 zawartość	 bardzo	
przydadzą	 się	 w	 obecnej	 sytuacji.	 To	 kolejna	 
z	 naszej	 strony	 forma	 wsparcia	 dla	 walczącej	
Ukrainy.	Transporty	z	darami	trafiały	już	w	minionych	
tygodniach	do	Lwowa,	Rawy	Ruskiej	i	Skolego.

 Wielu leśników przyjęło uchodźców pod swój 
dach, nie chwaląc się tym na zewnątrz. Poza tym 
łączna kwota uzyskana ze zbiórek pieniężnych wśród 
pracowników przekroczyła 200 tys. zł. 

 W taki czas ludzka solidarność z ofiarami 
wojny jest oczywistą powinnością – dodaje dyrektor 
Marecki. – Mamy świadomość, że to wielkie serce, 
jakie okazujemy dla Ukraińców w potrzebie, będzie 
musiało bić wytrwale i długo. Nieustannie też 
zachęcamy do udzielania się w skoordynowanych 
formach pomocy uchodźcom i walczącej Ukrainie.

ZO SITLiD w Krośnie rónież włączył się w pomoc 
leśnikom z Ukrainy poprzez organizację zbioru 
niezbędnych rzeczy, pomoc w pakowaniu oraz 
transporcie

Tekst: Edward Marszałek

Zdjęcia: Piotr Myćka, Marek Marecki

Pakowanie Plecaków taktycznych Segregacja  potrzebnych rzeczy
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Informacje z posiedzeń ZO SITLiD w Krośnie

1.	 	 W	 związku	 z	 panującą	 sytuacją	 pandemiczną	
zaproponowano	 przesunięcie	 planowanej	 na	 luty	
konferencji	branżowej	pt.	„Usługi	leśne	–	problemy	
czy	 wyzwania?”	 na	 czerwiec	 bieżącego	 roku.	
Propozycja	została	zaakceptowana	jednomyślnie.

2.	 Zjazd	 sprawozdawczo-wyborczy	 zaplanowano 
11	marca	br.	Ustalono,	że	decyzja	o	miejscu	zjazdu	
zostanie	 podjęta	 przez	 zarząd	 po	 rozpoznaniu	
kosztów	 w	 proponowanych	 lokalizacjach:	 „Alta”	
Brzozów,	 „Gloria”	 Przemyśl,	 Zamek	 Dubiecko.	
Ustalono	 zaproszenie	 na	 zjazd	 poza	 delegatami:	
Przewodniczących	 Kół	 z	 naszego	 okręgu	 –	 nie	
będących	 delegatami,	 nadleśniczych,	 osoby	
nominowane	do	odbioru	odznaczeń,	dyrektora	RDLP	
w	Krośnie,	Zarząd	NOT	w	Rzeszowie	i	przedstawicieli	
ZG	SITLiD	w	Warszawie.	

Ustalono:	 regulamin	 i	 porządek	 obrad,	 przesłano	
regulamin	 do	 członków	 całego	 zarządu	 celem	
przedstawienia	ewentualnych	uwag	w	ciągu	3	dni.	
Rozdzielono	 zadania	 do	 zjazdu	 na	 poszczególnych	
członków	ZO.

3.	 Wstępny	 termin	 organizacyjny	 dla	 XIX	 Turnieju	
piłki	siatkowej	został	ustalony	na	23	kwietnia	br.	na	
terenie	Nadleśnictwa	Sieniawa.	

4.	 Zawody	 wędkarskie	 	 zaplanowano	 na	 21	 maja	 
2022	 r.	 na	 terenie	 Nadleśnictwa	 Kolbuszowa	
(zbiornik	 Maziarnia).	 Szczegóły	 organizacyjne	
zostaną	omówione	na	kolejnym	posiedzeniu	ZO.

5.	 Omówiono	 sytuację	 z	 biuletynem	 za	 2021	 r.,	
poruszono	 temat	 ufundowania	 i	 wmurowania	
tablicy	pamiątkowej	dla	zasłużonego	leśnika	Karola	
Hetpera	 w	 ZSL	 Lesko,	 przy	 okazji	 uroczystości	
związanych	 50-leciem	 przenosin	 Technikum	
Leśnego	 z	 Krasiczyna	 do	 Leska.	 Postanowiono	
pozostawić	 sprawę	 do	 szczegółowego	 rozeznania	 
i	ustaleń	z	Dyrektorem	ZSL	w	Lesku.

6.	 Organizację	 preliminarza	 na	 rok	 2022	 
pozostawiono	 nowemu	 ZO	 ukonstytuowanemu	po	
wyborach	na	najbliższym	zjeździe.

7.	 W	 poczet	 członków	 przyjęto	 (jednogłośnie)	 
7	 osób	 do	 KZ	 przy	 nadleśnictwach:	 Komańcza	 -	
1	 osoba,	 Lutowiska	 –	 2	 osoby,	 RDLP	 –	 4	 osoby.		
Uchwalono	 również	 dofinansowanie	 do	 wyjazdów	
zawodowych.

Kolega	 Bartłomiej	 Peret	 przekazał	 informację	 
i	 prośbę	 o	 pomoc	 	 w	 wyposażeniu	 osady	 leśnej	
powstającej	w	skansenie	w	Kolbuszowej.

Protokół z posiedzenia ZO SITLiD w Krośnie z dnia 12 stycznia 2022 r.

Protokół z posiedzenia ZO SITLiD w Krośnie z dnia 23 marca 2022 r.

1.	 Kolega	 Bartłomiej	 Peret	 	 –	 przewodniczący	 ZO 
po	podsumowaniu	XIII	Zjazdu	Delega-tów	O/Krosno	
przedstawił	 kandydatury	 do	 Zarządu	 Oddziału	
spośród	członków	zarządu	wybranego	na	zjeździe:
zastępcy	 przewodniczącego	 –	 Michał	 Szczerbicki	 
i	Teodor	Furs,	skarbnik	–	Paweł	Biernacki,	sekretarz	
–	Piotr	Filipczak	oraz	osoby	upoważnione	do	obsługi	
rachunków	 bankowych:	 kol.	 Bartłomiej	 Peret,	 kol.	
Paweł	Biernacki,	kol.	Piotr	Filipczak.
Kandydatury	przegłosowano	jednomyślnie.

2.	Postanowiono	kontynuować	coroczną	działalność	
–	 podobnie	 jak	 w	 latach	 ubiegłych	 w	 oparciu	 
o	podjęte	uchwały	na	zjeździe	i	obowiązujący	statut.	
W	 celu	 realizacji	 statutowych	 działań	 oraz	 uchwał	

z	 ostatniego	 zjazdu	 przyporządkowano	 osoby	
odpowiedzialne	 za	 realizację	 zadań	 w	 bieżącej	
kadencji:
•	zawody	siatkarskie	–	Kol.	Tadeusz	Maksymowicz,
•	zawody	drwali	–	Kol.	Zenon	Szkamruk,
•	zawody	wędkarskie	–	Kol.	Michał	Szczerbicki,
•	konferencje	–	Kol.	Bartłomiej	Peret,
•	biuletyn	–	Kol.	Kinga	Mazur,
•	wyjazdy	zawodowe	–	Kol.	Teodor	Furs,
•	współpraca	zagraniczna	–	kol.	Mariusz	Rydzik,
•	odznaczenia	-	Kol.	Piotr	Filipczak.
Ponadto	 nasi	 przedstawiciele	 uczestniczyć	 będą	 
w	pracach	ZG	SITLiD,	Rady	FSNT	NOT	w	Rzeszowie,	
a	 także	 w	 Radzie	 Ochrony	 Przyrody	 przy	 RDOŚ	 
w	 Rzeszowie.	 Postanowiono	 rozeznać	 możliwości	
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uchwał	nr	6	i	7	ze	zjazdu.

3.	 Przedstawiono	 propozycję	 planu	 działalności	
zarządu	w	2022	 r.,	w	 którym	na	pierwszym	planie	
znajdują	się	organizowane	corocznie	imprezy	(turniej	
piłki	siatkowej,	zawody	drwali,	zawody	wędkarskie,	
konferencja	 branżowa).	 Wstępnie	 przygotowano	
terminy:	 turniej	 piłki	 siatkowej	 –	 23	 kwietnia,	
zawody	 wędkarskie	 –	 21	 maja,	 konferencja	 2-3	
czerwca,	zawody	drwali	–	26	sierpnia.		Oprócz	tych	
imprez	 zarząd	włączy	 się	w	organizację	konkursów	
(fotograficznego	i	ekologicznego).	Zarząd	jak	co	roku	
wspierał	będzie	inicjatywy	kół	zakładowych,	w	tym	
wyjazdy	zawodowe.	Uchwałą	Zarządu	plan	działania	
został	zatwierdzony	jednomyślnie.

4.	 Omówiono	 preliminarz	 budżetowy	 na	 2022	 r.	
Największy	udział	w	przychodach	stanowią	wpływy	
ze	 składek	 członkowskich	 (68	 tys.	 zł),	 wpływy	 
z	 tytułu	 wpłat	 na	 organizację	 i	 dofinansowanie	
imprez	 (16	 tys.	 zł)	 oraz	 darowizny	 (10	 tys.	 zł).	
Największy	udział	w	rozchodach	stanowią	natomiast	
koszty	organizacji	imprez	(45	tys.	zł),	dofinansowanie	
do	wyjazdów	dla	kół	zakładowych	(15	tys.	zł),	składki	
do	 Zarządu	 Głównego	 (22,5	 tys.	 zł).	 Preliminarz	
budżetowy	został	przyjęty	jednomyślnie.

5.		Omówiono	założenia	organizacyjne	turnieju	piłki	
siatkowej:	 ustalono	 doprecyzowanie	 tegorocznego	
regulaminu,	 ustalono	 wpisowe	 za	 drużynę	 
w	wysokości	500	zł	i	kibiców:	40	zł	dla	członka	SITLiD	
i	 60	 zł	 dla	 niestowarzyszonego.	 Termin	 zgłoszeń	 
i	wpłaty	wpisowego	dla	drużyn	 to	data	1	 kwietnia	
dla	kibiców	 -	12	kwietnia.	 Zaproponowano	zmiany	
w	regulaminie	dotyczące:
•			łączenia	drużyn	z	różnych	nadleśnictw	–	propozycję	
odrzucono	z	powodów	formalnych,
•	 dopuszczenie	 dorosłego	 członka	 najbliższej	
rodziny	 (amator	 -	 małżonek,	 dzieci)	 do	 udziału	 
w	drużynie
•	 zmianę	 dotyczącą	 zatrudnienia	 na	 umowy	
czasowe	na	zapis	w	regulaminie,	że	zawodnik	w	dniu	
zgłoszenia	musi	być	pracownikiem
•	 dopuścić	 do	 gry	 drzewiarzy	 i	 osoby	 z	 ZUL-i	 –	
postanowiono	 przedyskutować	 na	 najbliższym	
spotkaniu,
•	zmiany	uczestników	drużyn	po	terminie	zgłoszenia	
–	 jednogłośnie	 ustalono,	 że	 każda	 nagła	 zmiana	
będzie	indywidualnie	rozpatrzona	przez	prezydium.
Ustalono	 wstępny	 termin	 spotkania	 prezydium	 
w	sprawie	szczegółowych	ustaleń	na	dzień	4	kwietnia	

w	Nadleśnictwie	Sieniawa.

6.	 	 Założenia	organizacyjne	 zawodów	wędkarskich:	
organizatorem	 jest	 	 Nadleśnictwo	 Kolbuszowa			 
w	 dniu	 21	 maja	 br.	 na	 zbiorniku	 „Maziarnia”	
w	 Wilczej	 Woli.	 Regulamin	 zawodów	 nie	 ulega	
zmianie.	 Wielkość	 obiektu	 pozwala	 na	 to,	 że	
jednostka	 może	 zgłosić	 więcej	 niż	 1	 drużynę.	
Przegłosowano	 jednomyślnie	 kwotę	 przyznawaną	
dla	 organizatora	 w	 wysokości	 6	 tys.	 zł	 –	 zgodnie	 
z	założeniem	preliminarza	na	rok	2022.	

7.	Ustalono	wstępny	termin	konferencji	drzewnej	na	
dni	2-3	czerwca	b.	r.	Przyjęto	założenia	organizacyjne	
na	ok.	100	osób	z	nadleśnictw	i	ZUL-i.	Po	rozeznaniu	
możliwości	 terminowych	 oraz	 kosztowych	 zostaną	
przygotowane	 informacje	 do	 nadleśnictw	 i	 koszt	
nieprzekraczający	500	zł/osobę.

8.	Wstępny	termin	zawodów	drwali	został	ustalony	
na	 dzień	 26	 sierpnia	 br.	 Szczegóły	 organizacyjne	
zostaną	 omówione	 po	 ustaleniu	 organizatora	
wśród	 Nadleśnictw:	 Głogów,	 Tuszyma	 i	 Mielec.	
Jednogłośnie	podjęto	uchwałę	o	zmianie	wpisowego	
dla	drwali	z	350	na	400	zł.

9.	 Zmieniono	 kwotę	 dofinansowania	 do	wyjazdów	
zawodowych	 przez	 KZ	 na	 250	 zł.	 Ustalono,	 że	
w	 regulaminie	 dofinansowania,	 że	 w	 wyjeździe	
powinien	być	wyraźnie	zaznaczony	aspekt	branżowo-
zawodowy.	 Pozostał	 zapis	 dot.	 terminu	 składania	
wniosku	na	1	miesiąc	przed	planowanym	wyjazdem.

10.	 Z	 okazji	 50-lecia	 Technikum	 Leśnego	 w	 Lesku	 
w	dniu	10	września	br.	postanowiono	jednogłośnie	
wmurowanie	 tablicy	 upamiętniającej	 wszystkich	
dotychczasowych	 dyrektorów,	 po	 ewentualnym	
uzgodnieniu	z	Dyrekcją	szkoły.

11.	 W	 poczet	 członków	 przyjęto	 (jednogłośnie)	 7	
osób	do	KZ	przy	nadleśnictwach:	Lubaczów	-	9	osób,	
Dynów	–	4	osoby,	Lutowiska	–	1	osoba,	Oleszyce	–	1	
osoba	i	Tuszyma	-	1	osoba.	

12.	W	porozumieniu	z	RDLP	w	Krośnie	na	podstawie	
uchwały	Prezydium	ZO	udzielono	pomocy	Ukrainie	 
w	postaci:	plecaków	taktycznych,	pomocy	finansowej	
z	nadleśnictw	w	wysokości	71	tys.	zł	oraz	ogromnej	
ilości	artykułów	dla	dzieci,	które	zostały	zebrane	na	
zjeździe	delegatów	naszego	ZO.
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1.	 Ustalono	 miejsce	 i	 termin	 XVI	 Regionalnych	
Zawodów	 Drwali	 –	 Nadleśnictwo	 Głogów-	
Leśnictwo	 Kłapówka	 dnia	 26	 sierpnia	 br.				
Omówiono	 	 skład	 komisji	 sędziowskich,	 rodzaj	
pamiątkowych	 upominków	 dla	 sponsorów	 
i	 uczestników,	 przygotowania	 regulaminu	 oraz	
pism	 do	 Pana	 Dyrektora	 RDLP	 w	 Krośnie	 oraz	
sponsorów.	Przegłosowano	jednomyślnie	wysokość	
wpisowego	 na	 400	 zł	 od	 uczestnika,	 a	 wpłaty	 za	
kibiców	po	40	zł	od	członka	SITLiD-u	i	60	zł	od	osoby	
niestowarzyszonej.	Termin	zgłoszeń	i	wpłat	ustalono	
dla	zawodników	na	12	sierpnia	2022	r.	a	dla	kibiców	
na	okres	tygodnia	przed	zawodami.

2.	 Omówiono	 wnioski	 po	 organizacji	 konferencji	
w	 Nadleśnictwie	 Dukla.	 Zebrane	 wnioski	 zostaną	
przesłane	 do	 nadleśnictw	 i	 KZ	 SITLiD.	 Konferencja	
cieszyła	 się	 ona	 sporym	 zainteresowaniem	
podmiotów	wykonujących	usługi	 leśne.	 Finansowo	
zmieściliśmy	 się	 w	 zakładanych	 kosztach,	 które	
wyniosły	 niespełna	 10	 tys.	 zł,	 a	 koszt	 udziału	 
zamknął	się	w	380	zł	za	osobę.

3.	 Przedstawiono	 informację	 z	 turnieju	 piłki	 
siatkowej,	który	odbył	 się	na	 terenie	Nadleśnictwa	
Sieniawa	 23	 kwietnia	 br.	W	 turnieju	 uczestniczyło	
17	 drużyn,	 ogółem	 niespełna	 300	 uczestników.	
Zwycięzcą	 zostało	 Nadleśnictwo	 Kolbuszowa.	
Podkreślono	 bardzo	 dobrą	 organizację	 turnieju.		
Przedstawiono	 wnioski	 na	 przyszłość,	 a	 głównie	
możliwość	udziału	w	turnieju	drużyn	tzw.	drzewiarzy 
i	 ZUL-i.	 Postanowiono	 zebrać	 szczegółowe	 
informacje	 od	 kół	 i	 podjąć	 uchwały	 bezpośrednio	
przed	rozpoczęciem	organizacji	następnego	turnieju.

4.	 Omówiono	 organizację	 zawodów	 wędkarskich,	
które	 zostały	 zorganizowane	 przez	 Nadleśnictwo	
Kolbuszowa	 w	 miejscowości	 Wilcza	 Wola	 nad	
Zalewem	 Maziarnia.	 W	 zawodach	 wzięło	 udział	
łącznie	 80	 wędkarzy.	 Reprezentacje	 wystawiło	 19	
nadleśnictw	 oraz	 RDLP	w	 Krośnie.	 Kolejne	 zawody	
organizowane	będą	przez	Nadleśnictwo	Stuposiany,	
co	 jest	 wynikiem	 losowania	 podczas	 tegorocznych	
zawodów.	Zawody	zgodnie	z	preliminarzem	zostały	
dofinansowane	kwotą	z	SITLiD	w	wysokości	6	tys.	zł.

5.	 Omówiono	 informacje	 z	 konferencji	
ogólnokrajowej	w	Gdańsku	 i	Krajowego	Zjazdu	De-
legatów	SITLiD-u.	W	wydarzeniu	 tym	udział	wzięło	
9	 członków	 naszego	 oddziału.	 Czterech	 członków	
zostało	 odznaczonych	 honorowymi	 odznakami	
NOT	w	tym:	kol.	E.	Orłowski	i	R.	Sobkowicz	złotymi	 
a	kol.	B.	Okoczuk	i	M.	Szczerbicki	srebrnymi.	Ponadto	 
kol.	 Z.	 Szkamrukowi	 nadano	 status	 Członka	
Honorowego	 SITLiD-u.	 Członkowie	 nasi	 weszli	
również	do	Zarządu	Głównego	SITLiD:	kol.	B.	Peret	
i	Z.	Szkamruk	–	członkowie	ZG,	kol.	M.	Szczerbicki	–	
członek	Głównej	Komisji	Rewizyjnej	i	kol.	B.	Okoczuk	
–	 z-ca	 Głównego	 Rzecznika	 Dyscyplinarnego.	
Nastąpiła	 również	 zmiana	 Przewodniczącego	
Zarządu	 Głównego	 SITLiD,	 został	 nim	 kol.	 Andrzej	
Kundzewicz.	 Przegłosowano	 zmianę	 stawki	
członkowskiej	na	10	zł	miesięcznie	od	członka.

6.	 	Omówiono	obecną	 sytuację	 z	 liczbą	odznaczeń	
do	 wręczenia.	 Ponadto	 wpłynęły	 kolejne	 wnioski	
o	 odznaczenia	 z	 KZ	 przy	 Nadleśnictwie	 Narol	 
o	 nadanie	 srebrnych	 odznak	 SITLiD	 –	 3	 osoby	
oraz	 z	 KZ	 przy	 ZSL	 w	 Lesku	 2	 wnioski	 o	 srebrną	
odznakę	 SITLiD	 i	 1	 wniosek	 o	 nadanie	 srebrnej	
odznaki	 NOT.	 Jednomyślnie	 zaakceptowano	
wszystkie	przedstawione	wnioski.	 Przeanalizowano	
i	 zatwierdzono	 wniosek	 o	 zwolnienie	 z	 opłaty	
członkowskiej	 emeryta	 Kol.	 Józefa	 Borsuka	 z	 KZ	 
w	 Kołaczycach.	 Przegłosowano	 jednomyślnie	
wniosek	 o	 podniesienie	 kwoty	 dofinansowania	
wyjazdów	 zawodowych	 na	 250	 zł	 od	 członka	
SITLiD-u.

7.	 Przedstawiono	 aktualną	 sytuację	 dotyczącą	
międzynarodowego	 programu	 Erasmus,	 w	 którym	
nasz	 oddział	 planuje	wziąć	 udział.	 Zostały	wysłane	
pisma	 do	 organów	 nawiązujących	 współpracę	
za	 granicą	 i	 część	 pozytywnych	 odpowiedzi	 już	
otrzymaliśmy.

Ponadto	w	poczet	członków	przyjęto	(jednogłośnie)	
14	osób	do	KZ	przy	Nadleśnictwach:	Dynów	2	osoby,	
Sieniawa	5	osób,	Tuszyma	5	osób,	Kołaczyce	1	osoba	
i	Mielec	1	osoba.	

Protokół z posiedzenia ZO SITLiD w Krośnie z dnia 28 czerwca 2022 r.
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1.	Omówiono	organizację	konferencji	w	Klimkówce	
pt.	 „Wykonawstwo	 prac	 leśnych	 w	 kontekście	
przepisów	 związanych	 z	 ochroną	 przyrody”	 
w	dniach	22-23	czerwca.	Założenia	przedsięwzięcia	
zostały	 zrealizowane	w	pełni.	W	czasie	 konferencji	
zostały	 wypracowane	 wnioski	 dot.	 polepszenia	
dalszej	współpracy	pomiędzy	LP	a	przedsiębiorcami	
leśnymi.	Zostały	one	przesłane	do	kół	zakładowych	 
i	 nadleśnictw.	 Ogólny	 koszt	 organizacji	 zamknął	
się	 w	 zakładanych	 kosztach	 i	 wyniósł	 niespełna	 
10	tys.	zł.

2.	Zawody	drwali	odbyły	się	na	terenie	Nadleśnictwa	
Głogów,	w	Leśnictwie	Kłapówka	26	sierpnia	br.	Udział	
wzięło	24	zawodników	z	23	nadleśnictw.	Do	sędziów	
i	osób	„organizacyjnych”	zostało	przesłane	zapytanie	
o	 ewentualne	 zmiany	 w	 przygotowaniu	 kolejnych	
edycji	zawodów.	Została	zaakceptowana	propozycja	
dot.	pamięci	o	stałych	sponsorach,	a	nie	tylko	przy	
okazji	organizacji	imprez	i	m.	in.	zaproponowano	dla	
nich	kartki	z	życzeniami	na	najbliższe	święta.	Koszt	
imprezy	 nie	 przekroczył	 zakładanych	 wcześniej	 5	
tys.	zł.	Ustalono	również	zakup	na	stałe	koszulek	dla	
sędziów.

3.	Wstępnie	określono	terminy	i	miejsca,	w	których	
odbędą	 się	 planowane	na	2023	 r.	 przedsięwzięcia.	
Turniej	piłki	siatkowej	–	okrągły	20	raz	zaplanowany	
został	 do	 organizacji	 przez	 RDLP	 w	 Krośnie	 pod	
koniec	 kwietnia.	 Zawody	 wędkarskie	 –	 organizuje	
Nadleśnictwo	 Stuposiany	 –	 pod	 koniec	 maja	 na	
stawach	 „Sosenki”	 w	 Sanoku.	 Zawody	 drwali	
zostaną	 zorganizowane	 przez	 Nadleśnictwo	
Lutowiska	–	wstępnie	ustalono	ich	połączenie	wraz	
z	miejscową	imprezą	pt.	„Dzień	Żubra”,	jeżeli	będzie	
organizowana.	 Konferencja	 branżowa	 –	 decyzja	
o	 organizacji	 zostanie	 podjęta	 na	 posiedzeniu	 
w	styczniu	2023	r.	Do	tego	czasu	należy	rozpoznać	
ewentualne	tematy.

4.	Aktualny	stan	finansów	to	125	tys.	zł.	Wszystkie	
środki	 znajdują	 się	 na	 rachunku	 bieżącym.	
Postanowiono	 część	 środków	 zdeponować	 na	
lokacie	 bankowej.	 Postanowiono,	 że	 wielkość	
lokaty	 ustanowi	 Prezydium	 Zarządu	 po	 analizie	
wydatkowania	funduszy	w	2023	r.		

5.	 Wstępnie	 omówiono	 plan	 pracy	 i	 finansowy	 
w	 oparciu	 o	 wcześniej	 opisane	 założenia	 do	
wykonania	na	2023	rok.	Postanowiono,	że	wstępny	
plan	 z	 preliminarzem	 na	 kolejny	 rok	 opracują	 na	
kolejne	posiedzenie	Kol.	Skarbnik	 i	Przewodniczący	
ZO.

6.	 Na	 najbliższą	 kadencję	 został	 wybrany	 nowy	
zespół	 redakcyjny	 biuletynu	 informacyjnego	
w	 składzie	 Redaktor	 Naczelny	 Kinga	 Mazur,	
Agata	 Lenkiewicz	 -	 Bardzińska,	 Natalia	 Margas.	
Zaproponowano	 umieszczenie	 w	 biuletynie	 za	
2022	 r.	 zdjęć	 aktualnych	 „członków	 funkcyjnych”	
naszego	 ZO.	Materiały	 do	 biuletynu	 należy	 zebrać	
do	połowy	grudnia	br.	Zostanie	on	wydany	w	sposób	
klasyczny,	podobny	do	 lat	wcześniejszych.	Ponadto	
proponuje	się	rozszerzenie	informacji	o	sponsorach	
współdziałających	 z	nami	przy	przedsięwzięciach	–	
zespół	ds.	biuletynu.

7.	Nie	wszystkie	wnioski,	które	złożono	w	ostatnim	
czasie,	 zostały	 zaakceptowane	 przez	 kapitułę	
odznaczeń	 z	 powodu	 błędów	 formalnych	 (brak	
wszystkich	 	 informacji,	 nieaktualne	 wnioski	 itp.).	
Wnioski	zostaną	poprawione	i	złożone	ponownie	do	
rozpatrzenia.

8.	 Postanowiono	 w	 tym	 roku	 o	 przesłaniu	 życzeń	
świątecznych	i	biuletynów	do	naszych	sponsorów.

Wpłynął	 wniosek	 o	 dofinasowaniem	 filmu	 
o	 Adamie	 Lorecie.	 Postanowiono,	 że	 decyzję	
podejmie	 prezydium	 ZO	 po	 uzgodnieniu	 z	 ZG	 
w	Warszawie.	

W	poczet	członków	przyjęto	 (jednogłośnie)	7	osób	
do	KZ	przy	nadleśnictwach:,	Cisna	–	3	osoby,	Narol	
-	1	osoba,	Strzyżów	-	2	osoby	i	Tuszyma	-	1	osoba.	

Dokonano	 analizy	 i	 rozliczenia	 wniosków	 
o	 dofinansowanie	 wyjazdów	 zawodowych	 Kół	
Zakładowych	 SITLiD.	 Jednomyślnie	 zatwierdzono	
dofinansowanie	 do	 wyjazdów	 w	 kołach	 przy	
Nadleśnictwach:	Kolbuszowa	–	3,5	tys.	zł,	Kołaczyce	
–	4,25	tys.	zł,	Oleszyce	–	2,5	tys.	zł,	Lutowiska	–	4,5	
tys.	zł.

Opracował: Piotr Filipczak

Protokół z posiedzenia ZO SITLiD w Krośnie z dnia 12 października 2022 r.
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Liczba członków oddziału SITLiD w Krośnie 
wg stanu na dzień 31 grudnia 2022 r.

Lp.

Koło SITLiD

inżynierow
ie

technicy

pozostali

ogółem

kobiety

m
ężczyźni

pow
yżej 40 roku 

życia

w
 tym

 em
eryci

do 40 lat życia

w
 tym

 studenci i 
uczniow

ie

1 Baligród 24 7 0 31 5 26 21 0 10 0
2 Bircza 13 11 0 24 2 22 20 0 4 0
3 Brzozów 12 9 0 21 6 15 19 0 2 0
4 Cisna 21 15 4 40 12 28 29 5 11 2
5 Dukla 15 1 1 17 4 13 8 0 9 0
6 Dynów 15 5 0 20 1 19 15 0 5 0
7 Głogów Młp. 10 6 0 16 0 16 16 0 0 0
8 Jarosław 17 8 0 25 1 24 17 0 8 0
9 Kańczuga 9 11 0 20 0 20 17 8 3 0
10 Kolbuszowa 16 13 6 35 7 28 22 1 13 0
11 Kołaczyce 16 16 0 32 2 30 22 5 10 0
12 Komańcza 33 8 0 41 6 35 24 0 17 0
13 Krasiczyn 4 7 0 11 0 11 8 0 3 0
14 Lesko 11 4 0 15 2 13 15 0 0 0
15 Leżajsk 28 16 0 44 10 34 34 7 10 0
16 Lubaczów 29 6 0 35 5 30 23 0 12 0
17 Lutowiska 34 16 0 50 9 41 32 0 18 0
18 Mielec 16 10 2 28 10 18 18 0 10 0
19 Narol 25 13 0 38 1 37 27 0 11 0
20 Oleszyce 15 10 0 25 1 24 22 0 3 0
21 Rymanów 7 5 0 12 2 10 12 1 0 0
22 Sieniawa 20 12 0 32 3 29 24 0 8 0
23 Strzyżów 16 3 1 20 2 18 18 1 2 0
24 Stuposiany 12 5 4 21 4 17 14 0 7 0
25 Tuszyma 11 8 0 19 4 15 10 0 9 0
26 Ustrzyki Dln. 22 9 0 31 4 27 22 0 9 0
27 BULiGL Przemyśl 7 1 0 8 0 8 7 0 1 0
28 RDLP Krosno 26 0 8 34 14 20 23 0 11 0
29 ZSL w Lesku 4 0 3 7 3 4 7 0 0 0

Razem 488 235 29 752 120 632 546 28 206 2

Zestawił: Piotr Filipczak
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okres od 01 stycznia do 31 grudnia 2022 roku

L.p. Wyszczególnienie Przychody Rozchody Koszty
Razem 
przek.

skł.
Dotacje

1 Składki członkowskie  69 396,00 zł 

2 Odsetki od lokat  1,96 zł 

3 Nadleśnictwo Strzyżów
 - darowizna

1 000,00   

4 Nadleśnictwo Sieniawa
 - darowizna

1 000,00   

5 Nadleśnictwo Lubaczów 
 darowizna

2 000,00   

6 Nadleśnictwo Bircza 
- darowizna

3 000,00   

7 Nadleśnictwo Dukla 
- darowizna

1 000,00   

8 Nadleśnictwo Tuszyma
 - darowizna

500,00   

9 Nadleśnictwo Stuposiany 
- darowizna

3 000,00   

10 Nadleśnictwo Kańczuga 
- darowizna

1 000,00   

11 Nadleśnictwo Oleszyce 
- darowizna

1 000,00   

12 Nadleśnictwo Lutowiska - 
darowizna

1 500,00   

13 Nadleśnictwo Narol 
- darowizna

800,00   

14 Nadleśnictwo Komańcza 
- darowizna

1 000,00   

15 Nadleśnictwo Cisna
 - darowizna

1 500,00   

16 Nadleśnictwo Dynów
- darowizna

1 000,00   

17 Nadleśnictwo Mielec
 - darowizna

500,00   

18 Nadleśnictwo Sieniawa  
- darowizna

500,00   

19 Nadleśnictwo Głogów 
- darowizna

1 500,00   

20 Organizacja Zawodów Drwali 
- wpisowe

13 440,00 zł

21 Organizacja Turnieju Piłki Siatkowej 
- wpisowe

11 435,00 zł

22 Organizacja Seminarium - wpisowe 18 250,00 zł

23 Pomoc Ukrainie - wpłaty pracowników 
LP

71 487,54 zł

24 Pomoc Ukrainie - wpłaty Nadleśnictw 57 600,00 zł
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25 Składki przekazane do ZG SITLID za 
2021 r.

 5 476,48 zł  5 476,48 zł  26 617,66 
zł 

26 Składki przekazane do ZG SITLID za 
2022 r.

 21 141,18 zł  21 141,18 zł 

27 Organizacja Konferencji - Usługi Leśne, 
problemy i wyzwania

 9 959,26 zł  9 959,26 zł 

28 Organizacja Seminarium - Fotooptyczne 
metody odbioru drewna - stan obecny a 
możliwości rozwojowe

 35 824,65 zł  35 824,65 zł 

29 Organizacja Zawodów Drwali  19 569,54 zł  19 569,54 zł 

30 Organizacja Turnieju Piłki Siatkowej  23 241,49 zł  23 241,49 zł 

31 Pomoc Ukrainie - artykuły medyczne, 
żywność

71 487,54 zł  71 487,54 zł 

32 Pomoc Ukrainie - plecaki, agregaty, 
żywność, odzież

 57 600,00 zł  57 600,00 zł 

33 Organizacja Zawodów Wędkarskich  6 094,53 zł  6 094,53 zł 

34 Nagroda na konkurs „Leśne fotografie”  289,00 zł  289,00 zł 

35 Nagroda na konkurs „Czysty Las”  999,90 zł  999,90 zł 

36 Nagroda na zawody Tropem Wilka  400,00 zł  400,00 zł 

37 Wydawnictwo Ruthenus - książki dla 
członków

 4 000,50 zł  4 000,50 zł 

38 NOT Rzeszów - biuletyny  6 930,00 zł  6 930,00 zł 

39 A&M Catering, Galeon, Alta 
- posiedzenie Zarządu

 3 967,00 zł  3 967,00 zł 

40 KZ Lubaczów - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

1 000,00  1 000,00 zł  1 000,00 zł 

41 KZ Cisna - dofinansowanie do wyjazdu 
zawodowego

2 800,00  2 800,00 zł  2 800,00 zł 

42 KZ Mielec - dofinansowanie do wyjazdu 
zawodowego

3 250,00  3 250,00 zł  3 250,00 zł 

43 KZ Lutowiska - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

4 500,00  4 500,00 zł  4 500,00 zł 

44 KZ Oleszyce - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

2 500,00  2 500,00 zł  2 500,00 zł 

45 KZ Kołaczyce - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

4 250,00  4 250,00 zł  4 250,00 zł 

46 KZ Kolbuszowa - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

3 500,00  3 500,00 zł  3 500,00 zł 

47 KZ Tuszyma - dofinansowanie do wy-
jazdu zawodowego

2 000,00  2 000,00 zł  2 000,00 zł 

48 KZ Sieniawa - dofinansowanie do 
wyjazdu zawodowego

3 750,00  3 750,00 zł  3 750,00 zł 

49 KZ Narol - dofinansowanie do wyjazdu 
zawodowego

2 750,00  2 750,00 zł  2 750,00 zł 

50 KZ Leżajsk - dofinansowanie do wyjaz-
du zawodowego

6 500,00  6 500,00 zł  6 500,00 zł 

51 KZ Cisna - dofinansowanie do wyjazdu 
zawodowego

4 000,00  4 000,00 zł  4 000,00 zł 

52 KZ Baligród - dofinansowanie do wy-
jazdu zawodowego

2 494,44  2 494,44 zł  2 494,44 zł 

53 Koszty prowadzenia r-ku bankowego  161,05 zł  161,05 zł 

RAZEM  263 410,50 zł  310 436,56 zł  310 436,56 zł  26 617,66 zł  43 294,44 zł 

Opracował: Paweł Biernacki
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	 W	 piątek	 21	 stycznia	 2022	 roku	 w	 sali	 
narad	RDLP	w	Krośnie	obradowało	jury	w	składzie:	
Andrzej	Józefczyk	–	fotoreporter,	portal	terazkrosno.
pl,	 Jacek	 Szarek	 –	 dziennikarz	 TVP3	 Rzeszów,	
fotografik	 (przewodniczący	 jury),	 Wacław	 Turek	 –	
Fotoklub	RCKP	w	Krośnie,	poeta,	członek	Fotoklubu	
RP.	
	 Na	 konkurs	 wpłynęło	 626	 fotografii	
nadesłanych	przez	232	autorów.	
-	 Ta	 edycja	 charakteryzowała	 się	 wyrównanym	
poziomem	prac,	 choć	 bardzo	 trudno	było	wskazać	
zdjęcie	na	główną	nagrodę,	po	długiej	dyskusji	jury	
postanowiło	 przyznać	 trzy	 równorzędne	 nagrody	
trzecie	 -	 mówi	 Jacek	 Szarek,	 przewodniczący	
jury.	 –	 Bardzo	 wiele	 zdjęć	 pokazuje	 niezwykle	
emocjonujący	 związek	 autorów	 z	 lasem,	 czego	
serdecznie	 gratuluję	 wszystkim	 uczestnikom	 
i	 bardzo	 żałuję,	 że	 z	uwagi	na	 regulaminowe	 ramy	
nie	mogliśmy	przyznać	więcej	wyróżnień.
	 W	 tegorocznej	 edycji	 Jury	 postanowiło	 nie	
przyznać	nagrody	I	i	II,	przyznając	trzy	równorzędne	
nagrody	III:

	 Nagroda	 III	 –	 Mariusz Federkiewicz	 –	 za	
zdjęcie	pt.	„Lustro”.
	 Nagroda	 III	 –	 Piotr Kulka	 -	 za	 zdjęcie	 pt.	
„Rzekotka	dźwiniacka”.	
	 Nagroda	 III	 –	 Małgorzata Pawelczyk	 za	
zdjęcie	pt.	„W	promieniach”.

	 Prócz	 nagród	 głównych	 przyznano	 siedem	
wyróżnień	 równorzędnych	 i	 osiem	 wyróżnień	
specjalnych.	 Wśród	 nich	 SITLiD	 Oddział	 Krosno	
wyróżnił	Łukasza	Horoszko	z	Suchowoli	za	zdjęcie	pt.	
„Strażnik	Lasu”.	
Konkurs	 „LEŚNE	 FOTOGRAFIE”	 organizowany	
jest	 od	 21	 lat	 przez	 Regionalną	 Dyrekcję	 Lasów	
Państwowych	w	Krośnie	przy	współpracy	z	Telewizją	
Polską	Oddział	Rzeszów	i	portalem	terazkrosno.pl.
       
 

Opracował: Edward Marszałek

Leśne Fotografie – XXI konkurs rozstrzygnięty

III miejsce - Małorzata Pawelczyk z Białegostoku 
- W promieniach

Wyróżenienie specjalne od SITLiD Oddział Krosno - 
Łukasz Horoszko z Suchowoli - Strażnik Lasu

Wyróżnienie specjalne od Krośnieńskiej Biblioteki Publicznej - 
Szymon Muszyński z Kopytowej - Czas na obiad
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Rozstrzygnięto etap wojewódzki konkursu dla dzieci i młodzieży szkolnej 
„MÓJ LAS”

	 „MÓJ	LAS”	 to	 temat	konkursu	ogłoszonego	
przez	 Ligę	 Ochrony	 Przyrody	 oraz	 Stowarzyszenie	
Inżynierów	Techników	Leśnictwa	i	Drzewnictwa.
	 We	 wspólnej	 zabawie	 wzięły	 udział	
dzieci	 i	 młodzież	 ze	 szkół	 podstawowych,	
liceów	 ogólnokształcących	 i	 szkół	 zawodowych	
z	 terenu	 województwa	 podkarpackiego.	 Celem	
konkursu	 była	 popularyzacja	 wiedzy	 ekologicznej,	
kształtowanie	 postaw	 proekologicznych,	
przybliżenie	wielofunkcyjności	ekosystemu	 leśnego	
oraz	rozwijanie	zainteresowań	artystycznych	dzieci	i	
młodzieży.
	 Uczestnicy	 konkursu	 zostali	 podzieleni	
na	 cztery	 kategorie	 wiekowe.	 Pierwsza	 i	 druga	
kategoria	wiekowa	to	dzieci	z	klas	1-3	oraz	4-6.	Ich	
zadaniem	było	wykonać	pracę	plastyczną	lub	rękopis	
związaną	z	tematem	konkursu,	tj.	„Moja	wycieczka	
do	 lasu”,	 „Leśna	 spiżarnia	 –	 jak	 z	 niej	 korzystać?”.	
Te	 kategorie	 wiekowe	 cieszyła	 się	 największym	
zainteresowaniem.	 Młodzież	 z	 trzeciej	 kategorii	

wiekowej	 (klas	 7-8)	 przygotowywała	 rękopis	 pt.	
„Drewno	 –	 czy	 jest	 nam	 potrzebne?”.	 Najstarsi	
przygotowywali	 część	 opisową	 na	 temat	 „Czynna	
i	 bierna	 ochrona	 przyrody	 w	 Polsce”.	 Spośród	
nadesłanych	 prac	 komisja	 konkursowa	 przyznała	
nagrody	i	wyróżnienia.	
	 Uroczyste	 wręczenie	 nagród	 odbyło	 się	
16	 grudnia	 w	 sale	 edukacyjnej	 Nadleśnictwa	
Głogów	 Małopolski.	 Dyplomy	 i	 nagrody	 rzeczowe	
ufundowane	przez	Podkarpacki	Zarząd	Ligi	Ochrony	
Przyrody	 w	 Rzeszowie	 oraz	 Zarząd	 Okręgowy	
Stowarzyszenia	 Inżynierów	 i	 Leśników	 Oddział	 
w	Krośnie	wręczyli	Pan	Hubert	Sobiczewski,	prezes	
LOP	 oraz	 Pan	 Zenon	 Szkamruk,	 przedstawiciel	 ZO	
SITLiD	w	Krośnie.	
	 Wszystkim	 uczestnikom	 i	 opiekunom	
dziękujemy	 za	 trud	 włożony	 w	 przygotowanie	
pięknych	prac.	Nagrodzonym	serdecznie	gratulujemy	
wyników	i	życzymy	dalszych	sukcesów	!!!

Wręczenie nagród Otwarcie uroczystości

Wręczenie nagród

Opracowała:  Natalia Batory
Fotografie: Z archiwum Nadleśnictwa Głogów Młp.
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 W sobotę 23 kwietnia 2022 r. już po 
raz XIX został rozegrany Turniej Piłki Siatkowej  
o Puchar Przewodniczącego ZO SITLiD w Krośnie 
pod honorowym patronatem Dyrektora RDLP  
w Krośnie. Tym razem gospodarzem turnieju zostało 
Nadleśnictwo Sieniawa, a mecze rozgrywano na 
obiektach sportowych w Adamówce oraz Majdanie 
Sieniawskim.

	 Do	 tegorocznych	 rozgrywek	 zgłosiło	 się	
17	 drużyn,	 w	 tym	 nadleśnictwa:	 Baligród,	 Bircza,	
Cisna,	Dynów,	Jarosław,	Kolbuszowa,	Lesko,	Leżajsk,	
Lubaczów,	 Lutowiska,	 Narol,	 Oleszyce,	 Sieniawa,	
Stuposiany,	 Tuszyma,	 Ustrzyki	 Dolne	 oraz	 po	
kilku	 latach	 przerwy	 drużyna	 Regionalnej	 Dyrekcji	
Lasów	Państwowych		w	Krośnie.	Ponadto	gościnnie	 
w	turnieju	wystąpiła	drużyna	reprezentująca	firmę	
drzewną	 z	 terenu	 nadleśnictwa,	 a	 mianowicie	

drużyna	 „Tartak	 KUZIO”,	 rozgrywając	 mecz	
towarzyski	 z	 drużyną	 leśników	 reprezentujących	
jednostki	RDLP	w	Krośnie.
	 Po	 zarejestrowaniu	 wszystkich	 drużyn,	

przyszedł	czas	na	losowanie	grup,	w	wyniku	którego	
drużyny	spotkały	się	w	następujących	zestawieniach:
 Grupa A:	Nadleśnictwa:	Dynów,	 Lubaczów,	
Lesko,	Kolbuszowa,	Cisna.
 Grupa B:	Nadleśnictwa:	 Jarosław,	Baligród,	
Ustrzyki	Dolne,	Stuposiany.
 Grupa C:	Nadleśnictwa:	Tuszyma,	Sieniawa,	
Lutowiska,	Narol.

 Grupa D: RDLP	 w	 Krośnie,	 Nadleśnictwa:	
Bircza,	Leżajsk,	Oleszyce.
	 Po	 rozlosowaniu	 grup	 przyszła	 pora	 na	
oficjalne	 otwarcie	 turnieju.	 Mistrzostwa,	 jako	
gospodarz,	 otworzył	 Janusz	 Starzak,	 nadleśniczy	
Nadleśnictwa	 Sieniawa,	 życząc	 jednocześnie	
wszystkim	 zawodnikom	 udanej	 rywalizacji,	
zaciekłych	 pojedynków	 w	 przyjaznej	 koleżeńskiej	
atmosferze,	 każdej	 drużynie	 zwycięstwa	 na	 miarę	
własnych	 oczekiwań,	 a	 gościom	 i	 kibicom	 dobrej	

zabawy	oraz	emocjonującego	widowiska.
	 Rozgrywki	 w	 grupach	 eliminacyjnych,	
pomimo	 zaciętych	 meczów,	 przebiegały	 sprawnie.	
W	 wyniku	 rozstrzygnięć	 grupowych	 do	 fazy	
pucharowej	awansowały	po	dwie	najlepsze	drużyny	

KOLBUSZOWA KOLEJNY RAZ NIEPOKONANA

Rozpoczęcie  zawodów

Rozgrywki meczowe
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z	 każdej	 grupy,	 do	 najlepszej	 ósemki	 mistrzostw	
awansowały	drużyny:
 
 Grupa A: Kolbuszowa,	Lesko
 Grupa B: Jarosław,	Ustrzyki	Dolne
 Grupa C: Lutowiska,	Sieniawa
 Grupa D:	Oleszyce,	Bircza

	 Emocje	 z	 każdym	 meczem	 narastały,	 
a	 starcia	 ćwierćfinałowe	 okraszone	 były	 wieloma	
fantastycznymi	wymianami.	Na	tym	etapie	zwycięsko	
ze	 swoich	 potyczek	 wyszły	 ekipy	 nadleśnictwa:	
Kolbuszowa,	 Ustrzyki	 Dolne,	 Sieniawa,	 Oleszyce.	 
W	 kolejnej	 już	 półfinałowej	 fazie	 los	 skojarzył	
drużyny:	 Kolbuszowej	 z	 Ustrzykami	 Dolnymi	 oraz	
Sieniawy	 z	 Oleszycami.	 Po	 niezwykle	 zaciętych	
bojach	 do	 finału	 awansowały	 drużyny	 nadleśnictw	
Kolbuszowa	i	Oleszyce,	a	walka	o	najniższe	miejsce	
na	 podium	 przypadła	 reprezentacjom	 nadleśnictw	
Sieniawa	i	Ustrzyki	Dolne.
	 Równolegle	 do	 meczów	 półfinałowych	 na	
jednym	z	boisk	 toczył	 się	emocjonujący	pojedynek	
drużyny	 „Tartak	 KUZIO”	 -	 sponsora	 tegorocznych	
mistrzostw	 z	 reprezentacją	 złożoną	 z	 leśników	
występujących	 w	 turnieju.	 Po	 bardzo	 zaciętym	
pojedynku	 zwycięsko	 z	 potyczki	 wyszła	 drużyna	
„Tartak	KUZIO”	wygrywając	spotkanie	3:1.
	 Walka	 o	 3.	miejsce	 rozegrała	 się	 pomiędzy	
nadleśnictwem	Sieniawa	i	Ustrzyki	Dolne.	Po	bardzo	
emocjonującym	meczu	wygrała	drużyna	gospodarzy	
–	 Nadleśnictwa	 Sieniawa,	 która	 pokonała	
nadleśnictwo	Ustrzyki	 Dolne	 dopiero	w	tie	 breaku	
(2-1).
	 Finał	pomiędzy	nadleśnictwami	Kolbuszowa	
i	 Oleszyce	 również	 zakończył	 się	 wynikiem	 2-1	 na	
korzyść	 ubiegłorocznych	mistrzów.	 Tym	 samym	po	
raz	kolejny	tytuł	obroniła	reprezentacja	Nadleśnictwa	
Kolbuszowa.

	 Po	 zakończeniu	 zmagań	 siatkarskich	
przyszedł	 czas	 na	 losowanie	 nagród,	 których	
sponsorem	 była	 firma	 „Tartak	 KUZIO”,	 każdy	
uczestnik	 mistrzostw	 miał	 szansę	 na	 wylosowanie	
drobnych	 upominków	 oraz	 wspaniałych	 leżaków	 
z	logotypem	sponsora	tegorocznych	mistrzostw.	
	 Po	 całym	 dniu	 niesamowitych	 emocji	
przyszedł	 czas	 na	 podsumowanie	 turnieju.	 Turniej	
podsumował	 Przewodniczący	 ZO	 SITLiD	 w	 Krośnie	
Bartłomiej	 Peret	wraz	 z	 sędzią	 głównym	 zawodów	
kol.	 Zenonem	 Szkamrukiem.	 Kolejno	 głos	 oddano	
zaproszonym	gościom:	panu	wicestaroście	Powiatu	
Przeworskiego	 –	 Jackowi	 Kierepce,	wójtowi	Gminy	
Adamówka	 Edwardowi	 Jarmuziewiczowi,	 którzy	
podziękowali	 wszystkim	 za	 sportową	 rywalizację,	
doceniając	 wysiłki	 zawodników	 obserwowane	 na	
siatkarskich	boiskach.	
	 W	 tym	miejscu	 należą	 się	 również	 wielkie	
podziękowania	 dla	 gospodarzy,	 goszczących	
zawodników	 na	 swoich	 szkolnych	 obiektach:	
Małgorzacie	Leja	–	dyrektorowi	Szkoły	Podstawowej	
w	 Majdanie	 Sieniawskim	 oraz	 Józefowi	 Połciowi	
–	 dyrektorowi	 Zespołu	 Szkół	 w	 Adamówce,	
Ewie	 Kubrak,	 prezes	 Stowarzyszenia	 Spartakus,	
którzy	 czynnie	 brali	 udział	 w	 turnieju,	 kibicując	
wszystkim	 drużynom,	 a	 także	 Spółdzielni	 „AS”	 
z	Adamówki	zabezpieczającej	turniej	pod	względem	
gastronomicznym.
	 Po	 wystąpieniu	 zaproszonych	 gości	 zostały	
rozdane	 wyróżnienia	 dla	 zawodników	 oraz	 drużyn	
wyróżniających	 się	 w	 tegorocznych	 zawodach.	
Oprócz	 pamiątkowych	 statuetek	 zawodnicy	 zostali	
nagrodzeni	 nagrodami	 ufundowanymi	 przez	
pozostałych	sponsorów	turnieju:	NSZZ	Solidarność,	
Związek	Leśników	Polskich	oraz	Polskie	Towarzystwo	
Leśne.

Drużyna z Nadleśnictwa Sieniawa po zdobytym punkcie
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Nagrody indywidualne nadane decyzją sędziów:
-	 Najmłodszy	 zawodnik	 —	 Juliusz	 Janosik	 
z	Nadleśnictwa	Kolbuszowa,
-	 Najstarszy	 zawodnik	 —	 Piotr	 Nowakowski	 
z	Nadleśnictwa	Lutowiska,
-	 Nagroda	 dla	 grającego	 nadleśniczego	 –	 Janusz	
Bobik	z	Nadleśnictwa	Lesko,
-	 Nagroda	 dla	 Klubu	 Kibica	 –	 Nadleśnictwo	
Stuposiany,

-		Nagroda	Fair	Play	–	drużyna	Nadleśnictwa	Jarosław,
-	Miss	Turnieju	–	Paulina	Zawadzka	z	Nadleśnictwa	
Cisna,
-	 Najlepszy	 Broniący	 –	 Piotr	 Pętek	 z	 Nadleśnictwa	
Ustrzyki	Dolne,
-	 Najlepszy	 Rozgrywający	 –	 Bartłomiej	 Szkamruk	 
z	Nadleśnictwa	Sieniawa,
-	 Najlepszy	 Atakujący	 –	 Rafał	 Morawski	 
z	Nadleśnictwa	Oleszyce,
-	 Najbardziej	 Wartościowy	 Zawodnik	 –	 Jarosław	
Janosik	z	Nadleśnictwa	Kolbuszowa
	 Po	indywidualnych	wyróżnieniach	przyszedł	
czas	 na	 docenienie	 wszystkich	 drużyn	 za	 udział	
dzisiejszym	 turnieju.	 Każda	 z	 drużyn	 biorących	

udział	 w	 mistrzostwach	 otrzymała	 pamiątkową	
fotografię,	 upamiętniającą	 udział	 w	 tegorocznych	
mistrzostwach,	 a	 najlepsze	 drużyny	 zostały	
dodatkowo	uhonorowane	pamiątkowymi	medalami	
oraz	pucharami.
	 Turniej	 oficjalnie	 zakończył	 Janusz	 Starzak,	
nadleśniczy	 Nadleśnictwa	 Sieniawa,	 dziękując	
wszystkim	 drużynom	 za	 przybycie,	 świetną	
atmosferę	 i	 sportową	 rywalizację	 oraz	 zapraszając	

na	 wspólne	 podsumowanie	 	 turnieju	 w	 Domu	
Weselnym	w	Majdanie	Sieniawskim.	
Oczywiście	 nie	 możemy	 zapomnieć	 o	 kibicach	
obecnych	 na	 trybunach,	 którzy	 podczas	 turnieju	
gorąco	 kibicowali	 swoim	 drużynom,	 stwarzając	
niesamowitą	atmosferę.
	 XIX	 Turniej	 Piłki	 Siatkowej	 o	 Puchar	
Przewodniczącego	ZO	SITLiD	w	Krośnie	rozgrywany	
na	 terenie	 Nadleśnictwa	 Sieniawa	 dobiegł	 końca,	
nic	 nam	 nie	 pozostało,	 jak	 zaprosić	 wszystkich	 na	
jubileuszowy	 XX	 Turniej	 Piłki	 Siatkowej	 o	 Puchar	
Przewodniczącego	ZO	SITLiD	w	Krośnie,	który	już	za	
rok.

Najlepszy zawodnik turnieju

Zwycięzcy turnieju z wygranym pucharem
Tekst: Bartłomiej Szkamruk 

Zdjęcia: Dariusz Tabisz
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 W wietrzny, ale ciepły sobotni poranek 
21 maja 2022 r. w miejscowości Wilcza Wola 
przy tzw. Zalewie „Maziarnia”, na terenie 
Nadleśnictwa Kolbuszowa odbyły się XII  
Mistrzostwa Pracowników RDLP w Krośnie  
w Wędkarstwie spławikowo - gruntowym. 
Organizacją zawodów zajęły się: koło zakładowe 
SITLiD przy Nadleśnictwie Kolbuszowa, Regionalna 
Dyrekcja Lasów Państwowych w Krośnie  
i Nadleśnictwo Kolbuszowa jako gospodarz.
 
	 W	 zawodach	 wzięło	 udział	 łącznie	
80	 wędkarzy.	 Reprezentacje	 wystawiło	 19	
nadleśnictw	 oraz	 RDLP	 w	 Krośnie.	 Po	 przyjęciu	
zgłoszeń	 i	 przekazaniu	 pamiątkowych	 gadżetów	 
z	tegorocznych	zawodów	wszyscy	zawodnicy	spotkali	
się	na	krótkiej	odprawie,	na	której	omówiono	krótko	
regulamin	 i	 udzielono	 najważniejszych	 informacji	
organizacyjnych	 i	porządkowych.	Otwarcia	 imprezy	
dokonała	 Natalia	 Batory,	 zastępca	 nadleśniczego	
Nadleśnictwa	 Kolbuszowa.	 Najliczniejsze	 drużyny	
wędkarzy	 wraz	 z	 kibicami	 przybyły	 z	 Nadleśnictw	
Lutowiska,	Lubaczów	oraz	Strzyżów.
	 Po	 przejściu	 z	 miejsca	 odprawy	 do	
przydzielonych	 stanowisk	 punktualnie	 o	 godzinie	
9:00	rozpoczęto	nęcenie	i	połów.	Pomimo	wietrznej	
pogody	 osiągnięte	wyniki	 były	 bardzo	 dobre,	 gdyż	
według	 indywidualnej	 klasyfikacji	 końcowej	 aż	 58	
zawodników	 mogło	 poszczycić	 się	 przynajmniej	
jedną	 złowioną	 rybą.	 Ważeniem	 i	 pomiarami	
złowionych	ryb	zajęły	się	trzy	komisje	sędziowskie.
	 Największą	rybą	okazał	się	leszcz	o	długości	
44,20	cm	złowiony	przez	Jana	Krokosa	z	Nadleśnictwa	
Lutowiska.	 Tego	 dnia	 dominowały	 leszcze,	 krąpie	
i	 płocie.	 Największą	 liczbą	 złowionych	 ryb	 mógł	
pochwalić	 się	 Dawid	 Zagrobelny	 z	 Nadleśnictwa	
Jarosław,	który	na	swoje	konto	zapisał	aż	21	sztuk.	
Łącznie	 złowiono	 51,14	 kg	 ryb,	 które	 zgodnie	 z	
zasadami	etyki	wędkarskiej	zostały	wypuszczone	do	
wody.	
	 Po	opuszczeniu	stanowisk	przez	zawodników	
wszyscy	udali	się	na	uroczyste	ogłoszenie	wyników	
i	 wręczenie	 nagród.	 Nagrodzeni	 zostali	 najlepsi	
zawodnicy	 w	 kategorii	 indywidualnej	 (od	 miejsca	
pierwszego	 do	 szóstego)	 i	 trzy	 pierwsze	 miejsca	 
w	klasyfikacji	drużynowej.	Rozdano	nagrody	również	
w	kategoriach	specjalnych:

-	najdłuższa	złowiona	ryba,
-	największa	liczba	złowionych	ryb,
	 Wyróżniono	 również	 wędkujące	 kobiety,	
kibiców,	 a	 dla	 pięciu	 uczestników,	 którym	 nie	
udało	się	złowić	żadnej	ryby,	rozlosowano	nagrody	
pocieszenia.
	 Na	 koniec	 spośród	 wszystkich	 drużyn	
dokonano	 losowania	 przyszłorocznego	 gospodarza	
zawodów.	 Zostało	 nim	 Nadleśnictwo	 Stuposiany,	
które	 także	 otrzymało	 	 okolicznościową	 nagrodę	 -	
zegar	odmierzający	czas	do	następnych	zawodów.

	 Wszystkim	uczestnikom	i	przybyłym	kibicom	
dziękujemy	 za	 przybycie	 i	 wspólnie	 spędzony	
czas.	 Specjalne	 podziękowania	 składamy	 na	 ręce	
sponsorów	 oraz	 komisji	 sędziowskich.	 Już	 dziś	
zapraszamy	na	następne	zawody.	Do	zobaczenia	za	
rok	w	Stuposianach.
 
Wyniki	indywidualne	w	klasyfikacji	ogólnej:
1	–	Wojciech	Starzyk,	Nadleśnictwo	Narol	(3,09	kg),
2	–	Rafał	Urban,	Nadleśnictwo	Bircza	(3,04	kg),
3	–	Dawid	Zagrobelny,	Nadleśnictwo	Jarosław	(2,92	
kg).
 
Wyniki	drużynowe	w	klasyfikacji	ogólnej:
1	–	Nadleśnictwo	Jarosław	(35	pkt.),
2	–	Nadleśnictwo	Lutowiska	III	(40	pkt.),
3	–	Nadleśnictwo	Bircza	(41	pkt.).
 
Wyniki	indywidualne	w	kategorii	największa	ryba:
1	–	Jan	Krokos,	Nadleśnictwo	Lutowiska	I	(44,20	cm),
2	–Rafał	Urban,	Nadleśnictwo	Bircza	(40,10	cm),
2	–	Grzegorz	Wawryniuk,	Nadleśnictwo	Lubaczów	I	
(40,10	cm),
3	 –	Marek	 Żak,	 Nadleśnictwo	 Lutowiska	 III	 (39,30	
cm)

Wyniki	 indywidualne	 w	 kategorii	 największa	 ilość	
złowionych	ryb:	
1–	 Dawid	 Zagrobelny,	 Nadleśnictwo	 Jarosław	 (21	
szt.)
2–	Dariusz	Potoczny,	Nadleśnictwo	Tuszyma	(19	szt.)
3	–Wojciech	Starzyk,	Nadleśnictwo	Narol	(18	szt.)

„NAJDŁUŻSZY ZNOWU LESZCZ”
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Tekst: Marcin Pliżga
Zdjęcia: Kinga Mazur

Komisja sędziowska waży złowione ryby

Uśmiechnięty wędkarz ze złowioną rybą

Wędkarze siedzący na stanowiskach łowią ryby

Wszyscy uczestnicy zawodów

Zawodnicy stoją na podium, 
wręczanie pucharu dla zwycięzcy Zwycięskie drużyny nagrodzone



str. 28

Bi
ul

et
yn

 in
fo

rm
ac

yj
ny

nr 21/2022

„DRWALE RYWALIZOWALI W GŁOGOWIE”

	 Za	każdym	razem	zawody	drwali	budzą	dużo	
emocji	 u	 kibiców,	 a	 zawodnicy	 muszą	 zachować	
opanowanie	i	spokój.	To	wszystko	dlatego,	że	praca	
pilarza	 jest	 bardzo	 efektowna,	 ale	 należy	 też	 do	
jednych	 z	 bardziej	 niebezpiecznych	 na	 świecie.	
Wymaga	 ogromnego	 wysiłku	 fizycznego,	 a	 także	
nieustannego	 kalkulowania	 ryzyka.	 Dlatego	 tak	
ważne	jest,	aby	podczas	pracy	drwala	przestrzegać	
zasad	bezpieczeństwa	i	higieny	pracy.	
	 W	 celu	 przypomnienia	 pilarzom,	 jak	
ważne	 jest	 bezpieczeństwo	 przy	 wykonywaniu	 ich	
codziennych	 czynności	 w	 lesie,	 26	 sierpnia	 2022	
roku	 na	 terenie	 Nadleśnictwa	 Głogów	 (Leśnictwo	
Kłapówka)	 odbyły	 się	 XVI	 Regionalne	 Zawody	
Drwali,	 które	miały	wyłonić	najlepszego	drwala	na	
Podkarpaciu.
	 W	 zawodach	 wzięło	 udział	 24	 pilarzy	
wybranych	 z	 nadleśnictw	 zgrupowanych	 
w	 Regionalnej	 Dyrekcji	 Lasów	 Państwowych	
w	 Krośnie.	 Zawodnicy	 zmagali	 się	 w	 pięciu	
konkurencjach:	 ścinka	 drzewa,	 okrzesywanie	
drzewa,	 przygotowanie	 pilarki	 do	 pracy,	 złożona	
przerzynka	kłód,	dokładność	przerzynki.	Konkurencje	
odpowiadają	zadaniom,	z	którymi	pilarze	stykają	się	
każdego	dnia	podczas	pracy	w	lesie.	
	 W	 ocenie	 konkurencji	 liczy	 się	 czas	 
wykonania	 zadania,	 ale	 najważniejsze	 jest	
bezpieczeństwo	i	dokładność,	ponieważ	to	za	błędy	
techniczne	 odejmowane	 są	 punkty.	 Jak	 co	 roku	
zawodnicy	prezentowali	bardzo	wysoki	poziom.
	 Na	podstawie	sumy	punktów	ze	wszystkich	
konkurencji	 wyłoniono	 najlepszych.	 Czternastu	
pilarzy	uzyskało	ponad	1000	punktów,	co	świadczy	
o	 bardzo	 wysokim	 poziomie	 zawodów	 i	 wysokich	

umiejętnościach	 zawodników.	 Największą	
liczbę	 –	 1292	 punkty	 uzyskał	 Damian	 Tomański	
reprezentujący	 Nadleśnictwo	 Strzyżów.	 Na	 drugim	
miejscu	 podium	 stanął	 zawodnik	 z	 Baligrodu	 –	
Grzegorz	 Gros,	 któremu	 do	 pierwszego	 miejsca	
brakło	 zaledwie	 9	 punktów.	 Trzecie	 miejsce	
wywalczył	Andrzej	Kraus	z	Komańczy	z	łączną	liczbą	
1268	punktów.

Zawodnicy	 zostali	 również	 nagrodzeni	 
w	poszczególnych	konkurencjach:	

• ścinka	drzewa:	Grzegorz	Gros	–	588	pkt.
• okrzesywanie	drzewa:	Tomasz	Bilski	–	226	pkt.
• zmiana	łańcucha	pilarki:	Tomasz	Bilski	–	116	pkt.
• złożona	 przerzynka	 kłód:	 Tomasz	 Bilski	 –	 180	

pkt.,	z	najlepszym	czasem
• dokładność	 przerzynki:	 Stanisław	Olejko	 –	 279	

pkt.

	 Warsztaty	 nie	 odbyłyby	 się,	 gdyby	 nie	
liczni	 sponsorzy,	 wśród	 których	 są	 tacy,	 którzy	 od	
lat	 wspierają	 zawody,	 fundując	 nagrody,	 w	 tym	
przede	 wszystkim	 takie	 firmy	 jak	 Husqvarna	 oraz	
Stihl.	 Dodatkową	 atrakcją	 podczas	 wydarzenia	
są	 również	 stoiska	 tych	 firm,	 które	 prezentują	
najnowsze	urządzenia	do	użytku	w	lesie,	ale	również	 
w	 przydomowych	 ogródkach,	 więc	 każdy	 znajdzie	
coś,	co	może	go	zainteresować.
	 W	 tym	 roku	 dodatkowo	 dużym	
zaangażowaniem	w	wsparciem	wykazała	 się	 Firma	
Cellfast.	 Pozostali	 sponsorzy	 również	 w	 znaczący	
sposób	 wsparli	 organizatorów	 i	 to	 również	 dzięki	
takim	 firmom	 jak	 Makita,	 Elektrotec	 Kolbuszowa,	

Rozpoczęcie zawodów
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Zakład	 Drzewny	 P-H-U	 -	 Piotr	 Czapka,	 Zakład	
Produkcji	 Drzewnej	 „KORA”	 –	 Piotr	 Selwa,	 Zakład	
Usług	 Leśnych	 –	 Robert	 Piętowski,	 Zakład	 Obsługi	
Leśnictwa	w	 Tarnobrzegu,	Mrówka	 z	 Kolbuszowej,	
F.U.H.P.	 Leszek	 Kochanowicz,	 Krzysztof	 Uszkowski,	
Stowarzyszenie	 Promocji	 Bezpieczeństwa	 Pracy	
w	 Tarnobrzegu	 oraz	 Donum	 Corde	 Centrum	
Rehabilitacji	 Domy	 Opieki	 Medycznej	 Seniora	

z	 Głogowa	 Małopolskiego.	 Wszyscy	 zawodnicy	
otrzymali	nagrody.
Gratulujemy zwycięzcom oraz wszystkim pilarzom, 
którzy podjęli trud wzięcia udziału w zawodach i 
zachęcamy do dalszego podnoszenia kwalifikacji 
oraz umiejętności potrzebnych w pracy drwala.

Wszyscy uczestnicy zawodów

Złożona przerzynka kłody Dokładność przerzynki

Wręczanie nagród Wręczanie nagród zwycięzcom

Tekst: Kinga Mazur
Zdjęcia: Piotr Łabno
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	 Leśnictwo	 to	 bardzo	 specyficzny	 dział	
gospodarki,	 wymagający	 od	 ludzi	 pracujących	 
w	 lesie	 wielu	 poświęceń	 i	 wyrzeczeń.	 Dotyczy	 to	
zarówno	 pracowników	 Lasów	 Państwowych,	 ale	
również,	 a	 może	 przede	 wszystkim,	 pracowników	
zakładów,	 które	 świadczą	 w	 lesie	 usługi,	 dbając	 
o	nasze	wspólne	dobro,	jakim	są	lasy.
	 Czy	 praca	 w	 lesie	 jest	 łatwa,	 przyjemna	 
i	 polega	 na	 przechadzaniu	 się	 i	 słuchaniu	 śpiewu	
ptaków	w	cieniu	drzew?	Niestety,	nie	możemy	na	to	
pytanie	odpowiedzieć	twierdząco.	Praca	w	lesie	jest	
trudnym,	 niebezpiecznym	 zajęciem,	 odbywającym	
się	 niezależnie	 od	 panujących	 warunków	
atmosferycznych		podczas	mrozów	i	upałów,	w	suszę	
i	deszczowe	dni,	a	wszystko	przy	akompaniamencie	
bzyczących	 komarów.	 Jest	 to	 na	 pewno	 jeden	 
z	 tych	 czynników,	 który	wpłynął	na	 coraz	mniejszą	
liczbę	osób	chętnych	do	pracy	w	lesie.	Ten	właśnie	
problem	został	poruszony	w	dniach	22-23	czerwca	w	
Klimkówce,	gdzie	odbyła	się	konferencja	pn.	„Usługi	
leśne	–	problemy	i	wyzwania”.	Wzięli	w	niej	udział	
zarówno	 przedstawiciele	 Lasów	 Państwowych,	 jak	
i	 Zakładów	Usług	 Leśnych.	 Celem	 konferencji	 było	
przybliżenie	 problemów	 związanych	 ze	 zlecaniem	
i	 wykonywaniem	 usług	 leśnych,	 konkurencyjności	
wobec	 innych	 branż	 przemysłu,	 a	 także	 szukanie	
kierunku	rozwiązań.

	 Prelegenci	 poruszyli	 bardzo	 różnorodne	
aspekty,	w	tym	aktualną	sytuację	oraz	perspektywy	
na	przyszłość	w	Zakładach	Usług	Leśnych,	przepisy	
bezpieczeństwa	 i	 higieny	 pracy,	 a	 także	 udzielanie	
zamówień	 na	 usługi	 w	 świetle	 prawa	 zamówień	
publicznych.	 Część	 prelegentów	 podzieliło	 się	
swoimi	doświadczeniami	w	zakresie	wykonawstwa	
usług	leśnych,	w	tym	możliwością	mechanizacji	prac,	
a	także	zawierania	umów	wieloletnich,	jak	również	
wyzwań	w	prowadzeniu	gospodarki	leśnej	w	pobliżu	
aglomeracji	 miejskich,	 pod	 presją	 społeczeństwa,	
czy	w	trudnych,	górskich	warunkach.	Dzień	pierwszy	
zakończył	 się	 ciekawą	 dyskusją	 i	 podsumowaniem	
wystąpień,	 z	 której	 powołana	 komisja	 opracuje	
wnioski	 i	 spostrzeżenia	 do	 wykorzystania	 podczas	
bieżącej	działalności.
	 W	 czwartkowy	 poranek	 uczestnicy	
konferencji	 wyruszyli	 na	 objazd	 terenowy	 po	
Nadleśnictwie	 Dukla,	 które	 charakteryzuje	 się	
zróżnicowanym	 terenem,	 dużą	 liczbą	 obiektów	
chronionych	 oraz	 turystycznych.	 Dodatkową	
atrakcją	 było	 podziwianie	widoków	Dukielszczyzny	
z	 imponującej,	 drewnianej	 wieży	 widokowej,	
znajdującej	się	na	szczycie	Góry	Cergowej.

Tekst i zdjęcia: Kinga Mazur

Konferencja naukowo - techniczna 
„USŁUGI LEŚNE - PROBLEMY I WYZWANIA

Rozpoczęcie konferencji
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Odznaczeni Wręczenie odznaczeń

Prelekcja prof. Waldemara Gila

Drugi dzień w terenie

Przy wieży widokowej
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 Przy pomocy piły ręcznej „moja-twoja” we 
wtorek 12 lipca w Parku Etnograficznym Muzeum 
Kultury Ludowej w Kolbuszowej otwarto sektor 
leśny. Składa się na niego leśniczówka, suszarnia 
runa leśnego, wyłuszczarnia nasion, schron 
zrębowy i budynki gospodarcze. Jest też stary trak 
jednopiłowy, uruchomiony w trakcie uroczystości.
To pierwsza w skali kraju spójna skansenowska 
ekspozycja prezentująca leśne budownictwo 
z terenu historycznej Puszczy Sandomierskiej, 
zamieszkiwanej przez Lasowiaków.

	 Wśród	 gości	 byli	 m.in.	 Zbigniew 
Chmielowiec,	poseł	na	Sejm	RP	 i	Radosław Wiatr, 
wicewojewoda	 podkarpacki,	 Bartosz	 Podubny,	
konserwator	 zabytków,	 miejscowi	 samorządowcy,	
strażacy,	 policjanci.	 Stawiło	 się	 też	 liczne	 grono	
leśników	 z	Arturem Królickim,	 zastępcą	 dyrektora	
RDLP	 w	 Krośnie	 na	 czele.	 Byli	 też	 emerytowani	
nadleśniczowie	 Kazimierz Kriger	 z	 Kolbuszowej	 
i	Tadeusz Pytko z	Leżajska,	którzy	mocno	angażowali	
się	w	całe	przedsięwzięcie.		
 -	Bardzo	dobrze	się	stało,	że	kilkunastoletnie	

LEŚNA ATRAKCJA W KOLBUSZOWSKIM MUZEUM

zabiegi	 muzealników,	 przy	 udziale	 naszych	
nadleśnictw,	 zaowocowały	 unikalną	 w	 skali	 kraju	
ekspozycją	 –	 zaznaczył	 dyrektor	 Królicki.	 –	 Mamy	
dzięki	temu	sposobność	do	prezentacji	i	zachowania	
czegoś,	co	w	oczywisty	sposób	minęło,	bo	leśnictwo	
współczesne	wciąż	 ewoluuje,	 a	 eksponaty	 zebrane	
w	 tych	 obiektach	 pozwolą	 zwiedzającym	 wejść	 
w	klimat	poprzedniej	epoki.				
	 Obiekty	 leśne	 stanowiące	 zespół	
skansenowski	 gromadzono	 tu	 od	 ponad	 10	 lat.	
Najcenniejszym	z	nich	jest	XIX-wieczna	leśniczówka 
z Zerwanki.	Jedno	z	pomieszczeń	zajmuje	kancelaria	
–	miejsce	pracy	leśniczego	i	adiunkta.	W	skansenie	

odtworzona	według	przebudowy	z	roku	1900.	Tak	się	
złożyło,	że	wśród	gości	był	też	Wacław Sobek,	który	
jako	syn	leśniczego	swoje	dzieciństwo	spędził	w	tej	
leśniczówce.	 Podarował	 do	 ekspozycji	 oryginalną	
czapkę	służbową	swego	ojca	i	opowiada	o	niuansach	
życia	w	leśnym	domu.
	 Rewelacją	 na	 skalę	 kraju	 jest	 z	 kolei	
wyłuszczarnia z Dąbrówek,	o	niezwykle	oryginalnej	
architekturze.	 Pochodzi	 z	 zespołu	 budynków	
dawnej	 Dyrekcji	 Lasów	 Ordynacji	 Potockich.	
Została	 postawiona	 dla	 potrzeb	 suszenia	 szyszek	
i	 wyłuszczania	 nasion,	 a	 służyła	 tym	 celom	 do	
połowy	XX	w.	 Leśne	pochodzenie	mają	 też	 stajnia 

Leśniczówka w kolbuszowskim skansenie
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z Przecławia i stodoła z Leżajska.	Niezwykłym	dziś	
obiektem	jest	suszarnia runa leśnego z Pateraków.	
Budynek	powstał	w	połowie	lat	30.	XX	w.	i	wchodził	
w	skład	zabudowań	 leśnych	rewiru	Pateraki	 (teren	
Nadleśnictwa	 Mielec).	 Ekspozycję	 obiektów	
uzupełniają	 niewielki	 spichlerzyk z Zerwanki, 
służący	 drwalom,	 przenośny	 schron zrębowy  
z Wilczej Woli,	 jak	 również	 usytuowany	 u	wejścia	
na	teren	sektora	niewielki trak z Brzózy Stadnickiej 

napędzany	silnikiem	spalinowym,	specjalnie	na	czas	
uroczystości	uruchomionym.	
	 W	niedzielę	17	lipca	odbył	sięt	dzień	otwarty	
tej	ekspozycji	z	udziałem	stoisk	leśnych.	

Opracował: Edward Marszałek
Zdjęcia: Z archiwum MKL w  Kolbuszowej

Symboliczne otwarcie osady leśnej

Wpisy do księgi pamiątkowej
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„SZKOŁA JEST STRÓŻEM PRZESZŁOŚCI, PIASTUNEM 
TERAŹNIEJSZOŚCI, SIEWCĄ PRZYSZŁOŚCI”.

	 Sentymentalną	podróżą	do	Szkoły	sprzed	lat	
był	Jubileusz	50–lecia	Technikum	Leśnego		w	Lesku.	
Uroczystość	 odbyła	 się	 w	 dniu	 10.09.2022	 roku.	
Przebiegała	 w	 podniosłym	 i	 radosnym	 klimacie.	
Ten	 wyjątkowy	 dla	 nas	 dzień	 był	 zwieńczeniem	
pracy	 	 tych	osób,	 które	przyczyniły	 się	do	 rozwoju	 
i	 podniesienia	 rangi	 naszej	 Szkoły.	 Minione	 50	 lat	
to	kontynuacja	długiej	(sięgającej	końca	XIX	wieku)	
tradycji	szkolnictwa	leśnego	na	Podkarpaciu.	
	 Oficjalne	 obchody	 Jubileuszu	 poprzedziła	
Msza	 Św.	 odprawiona	 pod	 przewodnictwem	 ks.	
arcybiskupa	 Adama	 Szala	 w	 Kościele	 Parafialnym	
w	 Lesku.	 W	 obecności	 zaproszonych	 Gości	
(przed	 wejściem	 do	 Szkoły)	 została	 odsłonięta	 
i	 poświęcona	 pamiątkowa	 tablica	 -	 ufundowana	
przez	Absolwentów.	Tekst	na	tablicy	zawiera	cytat	ze	
św.	Franciszka	-	„Bądź	człowiekiem	wśród	stworzeń,	
bratem	między	braćmi”	oraz		przesłanie	–	Polecając	
opiece	 św.	 Franciszka	 i	 ku	 pamięci	 Nauczycieli,	
Pracowników	i	Uczniów	Szkół	Leśnych	w	Bolechowie,	
Limanowej,	 Ojcowie,	 Krasiczynie	 i	 Lesku.	 Tablicę	
odsłonili:	 Pan	 Franciszek	 Maresz	 –	 Absolwent		
rocznika	 1958	 Technikum	 Leśnego	 	 w	 Krasiczynie,	
Pan	 Bogusław	 Sitko	 –	 Absolwent	 rocznika	 1977	
Technikum	 Leśnego	 w	 Lesku,	 Pani	 Beata	 Okoczuk	
–	 Absolwentka	 rocznika	 1986	 Technikum	 Leśnego	 
w	Lesku.	
	 Ks.	 abp.	 Adam	 Szal,	 oprócz	 pamiątkowej	
tablicy,	 poświęcił	 także	 figurę	 św.	 Franciszka	
(znajdującą	się	obok	wejścia	do	budynku	szkolnego).	
Głośne	 dźwięki	 Orkiestry	 Dętej	 PGNiG	 z	 Sanoka	
podkreśliły	wyjątkowość	tych	chwil.
	 Część	 oficjalną	 Jubileuszu	 prowadził	 Pan	
Edward	 Marszałek	 –	 Absolwent	 naszej	 Szkoły,	
Rzecznik	Regionalnej	Dyrekcji	 Lasów	Państwowych	
w	Krośnie.
	 Pani	Jadwiga	Szylak,	Dyrektor	Zespołu	Szkół	
Leśnych	w	Lesku,	 serdecznie	przywitała	wszystkich	
zaproszonych	 Gości.	 Swoją	 obecnością	 zaszczycili	
nas:	europosłowie	-	Pani		Elżbieta	Łukacijewska,		Pan	
Bogdan	Rzońca;	posłowie	na	Sejm	RP	-	Pani	Joanna	
Frydrych,	 Pani	 Teresa	 Pamuła,	 Pan	 Mieczysław	
Kasprzak,	 	 Pan	 Marek	 Rząsa,	 Pan	 Piotr	 Uruski,	
Pan	 	 Adam	 Śnieżek;	 Pan	 Maciej	 Szmit	 -	 Zastępca	
Dyrektora	 Departamentu	 Leśnictwa	 i	 Łowiectwa;	
Pani	Jolanta	Sawicka	–	Wicewojewoda	Podkarpacki;	

Pan	 Jerzy	 Borcz	 –	 Przewodniczący	 Sejmiku	
Województwa	 Podkarpackiego;	 ks.	 arcybiskup	
Adam	Szal	–	Metropolita	Przemyski;	przedstawiciele	
świata	nauki	-	Pani	Halina	Zgółkowa	-	prof.	dr	hab.	 
z	Uniwersytetu	im.	A.	Mickiewicza	w	Poznaniu,	Pan	
Stanisław	Fundakowski	–	Wicekurator	Podkarpacki;	
przedstawiciele	samorządu		lokalnego	-	Pan	Andrzej	
Olesiuk	 –	 Starosta	 Leski,	 Pan	 	 Adam	 Snarski	 –	
Burmistrz	Miasta	i	Gminy	Lesko,	Pani	Alicja	Górniak	
–	Wiceburmistrz	Miasta	i	Gminy	Zagórz;	Regionalne	
Dyrekcje	Lasów	Państwowych	–	Pan		Marek	Marecki	
–	 Dyrektor	 RDLP	 w	 Krośnie,	 Pan	 Michał	 Goś	 –	
Zastępca	 Dyrektora	 RDLP	 w	 Krakowie,	 Pan	 Piotr	
Kacprzak	 –	 Zastępca	 Dyrektora	 RDLP	 w	 Radomiu;	
Parki	 Narodowe	 i	 Krajobrazowe	 –	 Pan	 Dariusz	
Kozik	 –	 Dyrektor	 Zespołu	 Parków	 Krajobrazowych	
w	Przemyślu,	 Pan	Mirosław	Markowski	 –	Dyrektor	
Kampinoskiego	Parku	Narodowego;	przedstawiciele	
Służb	 Mundurowych	 współpracujących	 ze	 Szkołą;	
Nadleśniczowie	RDLP	w	Krośnie	 i	RDLP	w	Lublinie;	
Dyrektorzy	 wraz	 z	 delegacjami	 ze	 Szkół	 Leśnych	
z	 Polski	 i	 Zagranicy	 (Węgier,	 Rumunii,	 Słowacji,	
Ukrainy);	Łowczy	Okręgowi	PZŁ	z	Rzeszowa	i	Krosna;	
Przedstawiciel	 Związku	 Zawodowego	 Leśników	
Polskich	w	RP	–	Pan	Piotr	Iskrzyk;	Wieloletni	Dyrektor	
ZSL	 w	 Lesku	 Franciszek	 Maresz;	 byli	 Dyrektorzy,	
Nauczyciele	 i	 Pracownicy	 Technikum	 Leśnego	 
w	 Lesku;	 Dyrektorzy	 szkół	 leskich	 oraz	 Dyrektor	
SOSW	 w	 Lesku;	 Dyrektor	 Biblioteki	 Miejsko	 –	
Gminnej	 w	 Lesku;	 przyjaciele	 i	 przedsiębiorcy	 
w	osobach	–	Pani	Henryka	i	Pana	Jerzy	Wałachowscy,	
Pan	Mieczysław	 Indyk	 oraz	 	 Pan	Marek	 Trojniak	 –	
wydawca	okolicznościowej	Monografii;	Absolwenci	
wszystkich	roczników-	chluba	i	duma	naszej	Szkoły.
	 Pan	Franciszek	Maresz	–	wieloletni	Dyrektor	
ZSL	w	 Lesku	przypomniał	 historię	 Szkoły.	Nawiązał	
do	osiągnięć	i	sukcesów	placówki,	które	przyczyniły	
się	do	jej	rozwoju	i	znaczącej	pozycji	w	środowisku	
lokalnym.	
	 Istotnym	 punktem	 jubileuszowych	
uroczystości	było	uhonorowanie	Pani		Dyrektor	ZSL	
w	 Lesku	 i	 wyróżnionych	 Nauczycieli.	 Odznaczenia	
państwowe,	 przyznane	 przez	 Prezydenta	
Rzeczypospolitej	 Polskiej,	 wręczyła	 Pani	 Jolanta	
Sawicka	-Wicewojewoda	Podkarpacki.	Srebrny	Krzyż	
Zasługi	 przyznano	 Pani	 Dyrektor	 Jadwidze	 Szylak.	
Medale	 Złote,	 Srebrne	 i	 Brązowe	 za	 Długoletnią	
Służbę	otrzymali	poszczególni	Nauczyciele.
	 Zaproszeni	 Goście,	 przedstawiciele	

50 - LECIE TECHNIKUM LEŚNEGO W LESKU
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Parlamentu,		władz	wojewódzkich,	samorządowych,	
oświatowych,		kościelnych,	a	także	zaprzyjaźnionych	
instytucji	 gratulowali	 Dyrekcji,	 Gronu	
Pedagogicznemu,	 Uczniom	 tak	 wspaniałego	
Jubileuszu.	 Życzyli	 wytrwałości	 oraz	 pomyślności	
w	 pracy	 nad	 dalszym	 rozwojem	 Szkoły.	 Część	
oficjalną	 zakończył	 występ	 artystyczny	 młodzieży	
-	 podziwiano	 talenty	 recytatorskie,	 wokalne,	
taneczne.	 Po	 estradowych	 wrażeniach	 na	 Gości		
czekał	obiad	i	słodki	
	 Jednak	 -	 najbardziej	 	 wyczekiwanym	
przez	 wszystkich	 Absolwentów	 momentem	 -	 była	
możliwość	spotkania	klasowego	z	Wychowawcami.	
Wspomnienia	i	refleksje	przypominały	o	minionych	
latach,	wywoływały	wzruszenie,	 śmiech,	a	 czasami	
nawet	niedowierzanie,	 czy	 te	opowieści	naprawdę	
się	działy.
	 Na	 okoliczność	 Jubileuszu	 została	 wydana	
monografia	 „Od	 pół	 wieku	 w	 Lesku”	 autorstwa	
Wojciecha	Kumali,	w	której	autor	nakreślił	historię	
Szkoły	i	zawodowe	losy	jej	Absolwentów.	
										W	szkole	nauczyciele	i	uczniowie	przygotowali	
ekspozycje	 tematyczne,	 wyeksponowano	 tabla, 
	a	na	sztalugach	można	było	obejrzeć	wystawę	zdjęć.	
Była	okazja	do	tego,	aby	pochylić	się	nad	kronikami	
i	starymi	 fotografiami,	przypomnieć	karty	z	historii	
przeszłości.	Ten	uroczysty	dzień	zakończyła	wspólna	
biesiada.	
	 Rok	 Jubileuszowy	 był	 dla	 nas	 i	 osób	
wspierających	 naszą	 Szkołę	 okresem	 wytężonej	

pracy	 -	 za	 ten	 wysiłek	 z	 całego	 serca	 dziękujemy	
Honorowemu	 Komitetowi	 Organizacyjnemu	
Jubileuszu	50-lecia	 Szkoły:	Panu	M.	Mareckiemu	–	
Dyrektorowi	RDLP	w	Krośnie,	Panu	E.	Marszałkowi	
–	 Rzecznikowi	 	 Regionalnej	 Dyrekcji	 Lasów	
Państwowych	 w	 Krośnie,	 Panu	 Z.	 Pawłowskiemu	
–	 Nadleśniczemu	 Nadleśnictwa	 Lesko,	 Panu	 B.	
Sitko	 -	 Prezesowi	 Stowarzyszenia	 Absolwentów	 
i	Przyjaciół	Szkoły,	Panu	M.	Brzezowskiemu	–byłemu	
Kierownikowi	Internatu	ZSL	w	Lesku,	Pani	B.	Okoczuk	
–	Naczelnik	wydziału	Analiz	 i	 Planowania	 	w	RDLP	
Krosno,	Panu	E.	Orłowskiemu	–	St.	spec.	ds.	ochrony	
lasu	w	Nadleśnictwie	Komańcza.	
Finansowo	 wsparły	 nas	 Nadleśnictwa	 z	 terenu	
RDLP	 Krosno,	 RDLP	 Radom,	 RDLP	 Lublin	 i	 inne	
Nadleśnictwa	z	całej	Polski	oraz	Absolwenci	naszej	
Szkoły.	
	 Patronat	honorowy	objęli:	Minister	Klimatu	
i	 Środowiska,	 Dyrektor	 Generalny	 LP,	 Regionalna	
Dyrekcja	LP	w	Krośnie,	Bieszczadzki	Park	Narodowy,	
Zarząd	Okręgowy	PZŁ	Krosno,	Zarząd	Okręgowy	PZŁ	
Przemyśl,	Zarząd	Okręgowy	PZŁ	Rzeszów.
Patronat	 medialny	 objęły:	 TVP	 3	 Rzeszów,	 Radio	
Rzeszów,	 Głos	 Lasu,	 Echo	 Bieszczadów,	 Łowiec	
Galicyjski.
 

Do zobaczenia na obchodach 
kolejnych jubileuszy!

 Darz Bór

Spotkanie absolwentów ZSL Lesko

Opracował:  Dawid Gołębiowski
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	 W	 dniach	 22-23	 września	 na	 terenie	
Nadleśnictw	Łosie	 i	Gorlice	odbyła	 się	 konferencja	
naukowo-techniczna	 pt.	 „Maszynowe	 pozyskanie	
drewna	 w	 terenach	 górskich”.	 Zorganizowana	
została	przez	Zarząd	Oddziału	SITLiD	w	Krakowie	we	
współpracy	z	RDLP	w	Krakowie.	W	pierwszym	dniu	
zaprezentowano	 pracę	 maszyn	 wielooperacyjnych	
w	 warunkach	 górskich	 Leśnictwa	 Brunary.	
Drugiego	 dnia	 odbyło	 się	 wygłaszanie	 referatów	
w	OWS	Radocyna.	 Przedstawiciel	wykonawcy	prac	
leśnych	 oraz	 pracownicy	 Uniwersytetu	 Rolniczego	 
w	Krakowie	przedstawili	wystąpienia	na	tematy:
•	 Zakład	 Usług	 Leśnych	 Adam	 Rzeszutek	
–	 temat:	 „Praktyczne	 wykorzystanie	 maszyn	
wielooperacyjnych	przez		wykonawców	prac	leśnych	
(ZUL)”

•	 dr	 hab.	 inż.	 Grzegorz	 Szewczyk,	 prof.	 URK	
–	 tematy:	 „Maszynowy	model	 pozyskania	 drewna	
blaski	 i	 cienie”	 oraz	 „Mobilny	 automat	 do	 leśnych	
prac	 odnowieniowych	 oraz	 zalesiania	 terenów	
porolnych	i	rekultywowanych	(RoboFor)”.
•	 dr	 hab.	 inż.	 Piotr	 Bilański,	 prof.	 URK	 	 na	
temat:	„Maszynowe	pozyskanie	drewna	a	ochrona	
lasu”		
•	 dr	 inż.	 Tomasz	 Wanic,	 WL	 URK,	 temat:	
„Znaczenie	 gęstości	 gleby	w	 pracach	 związanych	 z	
pozyskaniem	drewna”
	 ZO	SITLiD	w	Krośnie	reprezentowali	Teodor	
Furs	 i	 Przewodnicząca	 koła	 zakładowego	 przy	
Nadleśnictwie	Baligród	Wanda	Wojtanowska.

KONFERENCJA DOTYCZĄCA WYKORZYSTANIA 
MASZYN WIELOOPERACYJNYCH W RDLP KRAKÓW

	 W	 tym	 roku	 mięła	 120.	 rocznica	 urodzin	
zasłużonego	 leśnika	 z	 Sanoka,	 tworzącego	
po	 II	 wojnie	 światowej	 zręby	 struktur	 Lasów	 
Państwowych	w	regionie	sanocko-bieszczadzkim.	Już	
od	września	1944	r.	z	nominacją	od	Dyrekcji	Lasów	
Państwowych	w	Rzeszowie	na	 inspektora	 inspekcji	
leśnej	obwodu	sanockiego,	otrzymał	upoważnienie	
do	tworzenia	nadleśnictw	w	tej	części	Podkarpacia.	
Pod	 koniec	 września	 1944	 r.	 po	 powołaniu		

nadleśniczych,	 polecił	 przystąpić	 do	 tworzenia	
nadleśnictw	państwowych	w	Brzozowie,	Rymanowie,	
Olchowcach,	 Komańczy,	 Lesku,	 Baligrodzie,	 Cisnej	 
i	Wetlinie.	Osobiście	wizytował	i	nadzorował	proces	
organizowania	podległych	 jednostek.	W	archiwach	
zachowały	 się	 jego	 protokoły	 z	wizytowania	 nowo	
powstałych	 nadleśnictw.	 Dla	 przykładu	 Komańcza	
była	wizytowana	15	grudnia	1944	r.	i	wykazano	duże	
problemy	kadrowe	i	lokalowe	jednostki.	

INŻ. STANISŁAW PROCHOWNIK (1902-1977) 
- W SŁUŻBIE LASÓW I OJCZYZNY

Uczestnicy konferencji podczas terenowej części

Opracował: Teodor Furs
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	 Stanisław	Prochownik	urodził	 się	29	marca	
1902	r.	w	Posadzie	Sanockiej	(dziś	dzielnica	Sanoka)	
i	 uczęszczał	 do	 sanockiego	 gimnazjum	 męskiego	
klasycznego.	 W	 gimnazjum	 bliżej	 kolegował	 się	 
z	rówieśnikami	Leopoldem	Bukowskim	z	Mrzygłodu	
i	 Janem	 Keckiem	 z	 Posady	 Olchowskiej	 (też	 dziś	
część	 Sanoka).	 W	 przyszłości	 ich	 życiorysy	 będą	
przeplatać	 się	 wzajemnie.	 Z	 nastaniem	 wojny	
ze	 szkolnymi	 kolegami	 „żył	 w	 biegu”.	 Ciągle	 w	
akcji,	 zajęty	 lekcjami,	 harcerstwem,	 szkoleniami	 
w	„Sokole”,	albo	w	drużynach	strzeleckich.	W	toku	
zawieruchy	wojennej	 szkołę	 zamknięto	 ze	względu	
na	przechodzący	front	walk	oraz	stacjonujące	w	niej	
wojsko.	 Począwszy	 od	 roku	 szkolnego	 1915/1916	
Jan,	 Leopold,	 Stanisław	 i	 inni	 koledzy	 w	 ramach	
zajęć	 grupowych	 czynnie	 przygotowywali	 się	 do	
wojennego	 rzemiosła.	 Kiedy	 pod	 koniec	 wojny	
nadarzył	się	dobry	czas	na	odzyskanie	niepodległości	
Polski,	w	 listopadzie	 1918	 r.	wstąpił	 jako	 ochotnik	
do	utworzonych	polskich	oddziałów	wojskowych	–	
3	 Batalionu	 Strzelców	 Sanockich.	 Na	 ulice	 Sanoka	
wyszły	 polskie	 patrole,	 złożone	 w	 dużej	 mierze	 
z	 młodych	 ludzi.	 Wśród	 nich	 byli	 rekruci:	 Janek,	
Poldek	 i	 Staszek.	 Prochownik	 początkowo	 pełnił	
służbę	w	Dowództwie	Dworca,	następnie	wziął	udział	
w	 pierwszej	 wyprawie	 na	 Ustrzyki	 Dolne.	 Walczył	 
z	Ukraińcami	pod	Chyrowem,	a	także	w	styczniu	1919	
r.	 pod	 Komańczą	 	 tłumił	 samozwańczą	 „Republikę	
Komańczańską”.	 Pod	 koniec	 lutego	 zachorował	 na	
ciężkie	zapalenie	płuc.			
	 Po	 długotrwałym	 leczeniu	 i	 ozdrowieniu	
ponownie	 w	 lipcu	 1920	 r.	 z	 innymi	 kolegami,	
jako	 ochotnik	 zgłosił	 się	 do	 armii	 ochotniczej	 
i	 został	 wcielony	 do	 2	 p.s.p.	Walczył	 pod	 Kuźnicą,	
Kowalewem,	 Grodnem.	 W	 grudniu	 1920	 r.	
został	 bezterminowo	 urlopowany.	 Rok	 szkolny	
1920/1921	 młodzież	 oddziałów	 ochotniczych	
rozpoczęła	z	opóźnieniem.	Do	sal	lekcyjnych	wracali	
jesienią.	 Wszyscy	 trzej	 wspomniani	 koledzy	 do	
matury	 przystąpili	 w	 swojej	 macierzystej	 szkole	
–	 w	 Klasycznym	 Gimnazjum	 w	 Sanoku.	 Stanisław	
Prochownik	egzaminy	maturalne	zdawał	w	terminie	
nadzwyczajnym	 i	 świadectwo	 dojrzałości	 uzyskał	 
w	dniu	5	marca	1921	r.,	pozostała	dwója	21	czerwca	
1921	 r.	 Po	 opuszczeniu	 sanockiego	 gimnazjum	
wszyscy	 trzej	 rozpoczęli	 studia	 leśne	 na	 Wydziale	
Rolniczo	-	Lasowym	Politechniki	Lwowskiej.	W	1927	
r.	 student	 S.	 Prochownik	 uzyskał	 absolutorium.	
Wkrótce	 podjął	 pracę	 w	 biurze	 leśno-mierniczym	
inżyniera	Jan	Kosiny	w	Sanoku,	następnie	w	dyrekcji	
lasów	 dóbr	 barona	 Groedla	 w	 Skolem	 i	 w	 biurze	

techniczno-leśnym	 inżyniera	 Kochanowskiego	 we	
Lwowie.	 W	 1931	 r.	 zaprzestał	 pracy	 zawodowej,	
poświęcając	 cały	 czas	 na	 przygotowanie	 się	 do	
egzaminu	 dyplomowego.	 W	 dniu	 8	 lipca	 1931	 r.	
we	 Lwowie	 wziął	 ślub	 z	 Zofią	 Zakrzewską	 (1900-
2001)	 i	 czas	 do	 końca	 1932	 r.	 spędził	 we	 Lwowie.	
W	 1933	 r.	 złożył	 egzamin	 dyplomowy,	 uzyskując	
tytuł	 inżyniera	 leśnika.	 W	 tym	 terminie	 razem	
z	 nim	 egzamin	 inżynierki	 zdawali	 też	 inni	 znani	
leśnicy	 z	 Podkarpacia:	 Stachowski	 Mieczysław	 
z	 Czarnej,	 Szymusik	 Eugeniusz	 z	 Leska,	 Wąsowicz	
Mieczysław	 z	 Lubaczowa.	 Po	 uzyskaniu	 dyplomu	
wyjechał	 za	 granicę	na	 kolejne	 studia.	 Kształcił	 się	
w	Austrii,	Czechosłowacji	 i	Finlandii.	W	maju	1935	
r.	 został	 zatrudniony	 w	 Dyrekcji	 Naczelnej	 Lasów	
Państwowych	 w	 Warszawie.	 Od	 1938	 r.	 objął	
administrację	lasów	w	Dobrach	Goduli	w	Majdanie	
(pow.	 Drohobycz),	 należących	 do	Węglowej	 Spółki	
Akcyjnej	„Godulla”	z/s	w	Chebziu	(dziś	dzielnica	Rudy	
Śląskiej).	W	 tych	 stronach	 spółka	 ta	posiadała	 lasy	 
o	pow.	36	tys.	ha,	4	tartaki	i	115	km	leśnych	kolejek	
wąskotorowych.	 W	 majątku	 leśnym	 „Godulli”	
S.A.	 działało	 koło	 Przysposobienia	 Wojskowego	
Leśników,	 w	 ramach	 którego	 we	 wrześniu	 1939	 r.	
w	Majdanie	 prowadzony	był	 przez	 leśników	punkt	
obserwacyjny	 obrony	 przeciwlotniczej.	 Po	 ustaniu	
walk	 w	 kampanii	 wrześniowej,	 inż.	 S.	 Prochownik	
powrócił	w	rodzinne	strony.		 	 	
	 Na	 początku	 okupacji	 niemieckiej	 w	 1940	
r.	 po	 konsultacji	 z	 polskimi	 leśnikami	 i	 ustaleniach	
z	ZWZ	podjął	pracę	w	okupacyjnej	 Inspekcji	Leśnej	
w	 Sanoku.	 Jednak	 niedługo	 otrzymał	 od	 władz	
niemieckich	 nakaz	 organizowania	 okupacyjnego	
Nadleśnictwa	Rymanów,	utworzonego	z	lasów	kilku	
dotychczasowych	właścicieli	prywatnych	(ok.	10	tys.	
ha).
	 W	 nadleśnictwie	 tym	 pełnił	 funkcję	
nadleśniczego	 do	 1942	 r.	 Następnie	 na	 powrót	
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przeszedł	do	pracy	w	niemieckim	Urzędzie	Nadzoru	
Leśnego	 (przemianowanym	 z	 niedawnej	 Inspekcji	
Leśnej)	 w	 Sanoku	 na	 stanowisko	 referenta	 ds.	
przemysłu	drzewnego,	gdzie	pracował	do	lata	1944	
r.	 tzn.	do	czasu	ewakuacji	urzędników	niemieckich.	
Jako	 współpracownik	 AK,	 był	 wtajemniczony	 
w	 działalność	 ruchu	 oporu	 w	 powiecie	 sanockim.	
Po	przejściu	frontu	wojny	i	przesunięciu	się	walk	na	
łuk	 Karpat,	 inż.	 Stanisław	 Prochownik	 mianowany	
został	przez	utworzoną	29	sierpnia	1944	r.	Dyrekcję	
Lasów	 Państwowych	 w	 Rzeszowie	 inspektorem	
obwodowym	 Inspekcji	 Sanockiej	 obejmującej	
powiaty	 brzozowski,	 leski	 i	 sanocki	 i	 od	 września	
1944	r.	rozpoczął	organizowanie	administracji	leśnej	
na	 terenach	 wyzwolonych.	 Powołał	 nadleśniczych	
i	 organizował	 powstające	 nadleśnictwa:	 Baligród,	
Brzozów,	 Cisna,	 Komańcza,	 Lesko,	 Olchowce,	
Rymanów,	 Sanok,	 Wetlina.	 Jego	 koledzy	 ze	
studiów	 inż.	 Leopold	 Bukowski	 został	 mianowany	
nadleśniczym	Nadleśnictwa	Brzozów,	a	inż.	Jan	Keck	
nadleśniczym	 Nadleśnictwa	 Olchowce.	 Od	 styczna	
1945	 r.	 trwało	 przejmowanie	 większości	 lasów	
własności	prywatnej	na	rzecz	Skarbu	Państwa.	Jako	
upoważniony	delegat	Dyrekcji	Lasów	Państwowych	
w	 Rzeszowie	 insp.	 Stanisław	 Prochownik	 stanowił	
o	 przejęciu	 lasów	 wielkich	 właścicieli	 ziemskich	
w	 regionie	 sanocko-bieszczadzkim.	 Dla	 przykładu	
jeden	 z	 archiwalnych	 protokołów	 przejęcia	 podaje	
o	przejęciu	w	okolicach	Rymanowa	Zdroju	gruntów	
o	 całkowitej	 pow.	 792,01	 ha,	 należących	 do	
spadkobierców	 Jana	hr.	Potockiego,	przez	delegata	
insp.	S.	Prochownika	w	obecności	dotychczasowego	
zarządcy	 lasów	 i	 tartaku	 dr.	 inż.	 1Tadeusza	
Puchalskiego,	 przewodniczącego	 Gminnej	 Rady	
Narodowej	mgr.	 Józefa	Hanusa	 oraz	 nadleśniczego	
Nadleśnictwa	 Rymanów	 inż.	 Antoniego	 Ziemniaka,	 
z	których	aż	755,81	ha	stanowiły	kompleksy	leśne.				

	 Po	 dwóch	 latach	 kierowania	 Inspekcją	
Sanocką	 wyszły	 na	 jaw	 jego	 powiązania	 z	 ruchem	
niepodległościowym	 AK	 z	 okresu	 okupacji	 i	 pod	
koniec	1945	r.	wyjechał	do	Krakowa,	gdzie	mieszkał	z	
żoną	Zofią	z	Zakrzewskich	przy	ul.	Sarego.	Przez	wiele	
lat	 pracował	 w	 PAGED	 Polska	 Agencja	 Drzewna.	
Z	 krakowskiego	 środowiska	 leśników	 wszedł	 do	
komitetu	założycielskiego	Oddziału	Zarządu	Kraków	
-	Stowarzyszenia	Inżynierów	i	Techników	Leśnictwa	
i	 Drzewnictwa.	 Zmarł	 30	 października	 1977	 r.	 
w	Krakowie	i	spoczął	na	Cmentarzu	Rakowickim	(grób:	
kwatera	LXXVIII,	rząd	14,	miejsce	81).Posiadał	zacięcie	
badawczo-naukowe.	 Był	 autorem	 kilku	 wydanych	
publikacji	 i	 opracowań	 z	 dziedziny	 leśnictwa,	
zamieszczanych	 w	 czasopismach	 branżowych.					
Został	 członkiem	 komitetu	 redakcyjnego	 wydanej	
przez	 PTL	 w	 1967	 r.	 książki	 pt.	 „Leśnictwo	 polskie	
w	 okresie	 drugiej	 wojny	 światowej”,	 w	 której	 są	
fragmenty	 jego	 wspomnień	 z	 pracy	 zawodowej	 
i	działalności	konspiracyjnej	w	okresie	okupacji.	Jego	
zapiski	zostały	wykorzystane	do	wydania	książki	pod	
tytułem	„Zielona	Twierdza	–	wspomnienia	leśników	
z	pracy	zawodowej	i	działalności	niepodległościowej	
w	 okresie	 II	 wojny	 światowej”,	 red.	 S.	 Kocięcki.	
Polskie	Towarzystwo	Leśne,	Warszawa	1995.	
       

Opracował: Edward Orłowski
KZ SITLiD Komańcza

Ważniejsze opracowania Stanisława Prochownika 
opublikowane w literaturze leśnictwa:

Stanisław	 Prochownik:	 Szkodliwe	 chrząszcze	 
w	uszkodzonych	przez	mrozy	drzewostanach	bukowych.	
Sylwan.	Rocznik	50.	1932,	nr	11/12,	s.	337-349.
Stanisław	 Prochownik:	 System	 premiowy	 przy	
przecieraniu	drewna.	Sylwan	Ser.	A	R.	53:	1935	nr	2	s.	
67-82.
Krzysik	 F.,	 Piekarski	 S.,	 Prochownik	 S.:	 Badania	 nad	
wilgotnością	 i	 badania	 mikroskopowe	 nad	 drewnem	
buków	uszkodzonych	przez	mrozy.	Sylwan	Ser.	A	r.	53:	
1935	nr	1,	s.	13-28.	
Stanisław	 Prochownik:	 Udział	 inżynierów	 leśników	 
i	drzewiarzy	w	Pierwszym	Polskim	Kongresie	Inżynierów	
w	1937	r.	Sylwan	R.	113:	1969	nr	11	s.	79-94.	
_______________________________
 1Został	zarządcą	lasów	dóbr	Potockich	w	Rymanowie	Zdroju	w	maju	1942	
r.	 Tutaj	 zasłużył	 się	 wraz	 z	 kilkoma	 innymi	 leśnikami	 w	 dbałości	 o	 stan	
zachowania	 lasów,	 obniżając	 przed	 administracją	 niemiecką	 zasobność	
drzewostanów,	 wysokość	 etapów	 rębnych	 lub	 dostarczając	 negatywny	
surowiec	 drzewny,	 pochodzący	 z	 trzebieży.	 Po	 upaństwowieniu	 tych	
lasów	w	 lipcu	 1945	 r.	wyjechał	 z	 tych	 stron	 i	 został	 nadleśniczym	 Lasów	
Państwowych	w	Kórniku	pod	Poznaniem.Cmentarz Rakowicki w Krakowie. Płyta na grobie S. Prochownika.
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POSZUKUJE ORGANIZACJI PARTNERSKICH Z TERENU 
EUROPY DO PROGRAMU ERASMUS +

Erasmus	+	cele	i	priorytety	dot.	zagadnień	związanych	ze	środowiskiem	i	
przyrodą:	

•	 środowisko	i	przeciwdziałanie	zmianom	klimatu,	
•	 umiejętności	ekologiczne,
•	 leśnictwo.

Partnerstwa na małą skalę w sektorze edukacji dorosłych, termin składania 
wniosków upływa 22.03.2023 r.

Obecnie oczekujemy na odpowiedź z organizacji partnerskich w Hiszpanii, Litwie i Czechach. 
Otrzymaliśmy pozytywną odpowiedź ze Słowacji i Uniwersytetu Przyrodniczego we Wrocławiu 
- Instytutu Hodowli Zwierząt.

Spacer z leśnikiem Młodzież włączyła się w akcję sadziMy

Załadunek  drewna

Nauka przez zmysły

Opracował:  Mariusz Rydzik

Ze zbiorów SITLiD:
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	 Kwiecień	 i	 maj	 były	 w	 Nadleśnictwie	
Lutowiska	ciekawymi	miesiącami.	To	właśnie	w	tym	
czasie	 Koło	 Zakładowe	 SITLiD	 przy	 Nadleśnictwie	
Lutowiska	organizowało	konkurs	leśnych	łamigłówek	
pt.:	 „Leśniczy	 Buczyna	 i	 jego	 przygody”.	 Składał	
się	on	z	czterech	zagadek	 logicznych,	które	trafiały	 
w	cztery	kolejne	środy	na	pocztę	e-mail	wszystkich	
członków	Koła.
	 Zadaniem	 uczestników	 było	 udzielenie	 na	
nie	odpowiedzi.	W	szranki	ze	sobą	stanęło	9	osób,	
a	 z	 każdym	 tygodniem	 rósł	 poziom	 trudności.	 Aż	
cztery	osoby	odpowiedziały	poprawnie	na	wszystkie	
zagadki,	dlatego	26	maja	rozegrał	się	wielki	finał,	do	
którego	zakwalifikowały	się	następujące	osoby:
 
 1. Ewelina Czycz
 2. Sylwia Karnat
 3. Wojciech Kaczmarski
 4. Daniel Tkacz
 
	 Finał	 składał	 się	 tylko	 z	 jednej	 zagadki,	 a	
zwyciężała	osoba,	która	udzieliła	na	nią	prawidłowej	
odpowiedzi	jako	pierwsza.	Bezkonkurencyjny	okazał	
się	 nasz	 kolega	 Daniel	 Tkacz,	 zwyciężając	 tym	
samym	całą	 rywalizację	 i	 zdobywając	 tytuł	mistrza	

łamigłówek.
	 Interesuje	 Was	 jak	 wyglądały	 zagadki?	
Oto	 jedna	 z	 nich.	 Zachęcamy	 do	 podjęcia	 próby	
rozwiązania:	
„W	 Nadleśnictwie	 Lutowiska	 dzisiaj	 jest	 piękny	
słoneczny	 dzień,	 więc	 prawie	 wszyscy	 wzięli	
urlop.	W	pracy	 zostało	 pięciu	 leśniczych:	Grzegorz	
Gronostaj,	Karol	Kumak,	Marian	Buczyna,	Sylwester	
Salamandra	i	Piotr	Padalec.	
	 Każdy	 z	 nich	 wykonuje	 jedną	 z	 czynności:	
szacunki	 brakarskie,	 papierkowa	 robota,	 drzemka	
w	lesie	pod	drzewem,	wydawanie	drewna,	kontrola	
grodzeń.	
	 Leśniczy	 Salamandra	 robi	 albo	 papierkową	
robotę	albo	wydaje	drewno.	Ani	Leśniczy	Gronostaj	
ani	 Leśniczy	 Padalec	 nie	 robią	 kontroli	 grodzeń.	
Jeden	 z	 leśniczych,	 którego	 nazwisko	 przedstawia	
gatunek	 płaza	 wykonuje	 szacunki	 brakarskie.	
Leśniczy	 nie	 mający	 nazwiska	 na	 cześć	 płaza	
wykonuje	 papierkową	 robotę.	 Leśniczy	 Padalec	
siedzi	w	kancelarii.	

Co robi każdy z Leśniczych?”.
 

LEŚNICZY BUCZYNA I JEGO PRZYGODY

Tekst: Marta Ziemniewicz
 Zdjęcie: Grzegorz Szczęsny
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	 W	 dniach	 10-11	 listopada	 2022	 r.	 odbył	
się	 wyjazd	 szkoleniowy	 leśników	 z	 Nadleśnictwa	
Baligród,	w	którym	wzięło	udział	21	osób,	w	tym	13	
członków	KZ	SITLiD.
	 Nisko	 zalegające	 chmury	 i	 błotniste	
podłoże	 nie	 zniechęciły	 nas	 do	 zwiedzenia	
Połoniny	 Wetlińskiej	 z	 dopiero	 co	 oddanym	 do	
użytku	 schroniskiem	 na	 szczycie.	 Brak	 możliwości	
podziwiania	panoram	z	przejścia	jej	grzbietem	nieco	
osładzała	 nam	 przewodniczka	 -	 Ela,	 jak	 i	 dobry	
humor	 wynikający	 z	 faktu	 przerwania	 kilkuletniej	
przerwy	w	 organizowaniu	wyjazdów	 zawodowych.	
Ponadto	mogliśmy	 lepiej	przyglądnąć	 się	obrazowi	
drzewostanów	 przy	 górnej	 granicy	 lasu	 jak	 i	
botanicznym	 formacjom	 połoninowym.	 Wieczór	
obfitował	w	długie	rozmowy	przy	uroczystej	kolacji	
w	Ośrodku	Szkoleniowo-Wypoczynkowym	Wołosań	

w	Cisnej.
	 Następnego	 dnia	 dzięki	 uprzejmości	
Nadleśnictwa	 Stuposiany,	 a	 zwłaszcza	 przemiłej	
pani	 Eweliny	 zwiedziliśmy	 zagrodę	 pokazową	
żubrów	oraz	ekspozycję	przyrodniczą	przy	Centrum	
Promocji	 Leśnictwa	 w	 Mucznem.	 Dowiedzieliśmy	
się	 mnóstwa	 ciekawostek	 o	 historii	 założenia	
zagrody	 i	 o	 zamierzeniach	 chowu	 gatunku.	 Grupę	
zelektryzowała	 wiadomość,	 że	 samce	 rozpłodowe	
muszą	 być	 z	 czasem	 wymieniane	 ze	 względu	 na	
zagrożenie	 uszkodzenia	 samic	 własnym	 ciężarem	
podczas	 kopulacji.	 Zwiedziliśmy	 także	 torfowisko	
wysokie	 w	 Tarnawie	 Wyżnej	 wysłuchując	
botanicznych	 wywodów	 kolegi	 Marcina	 Sceliny.	 
W	drodze	powrotnej	wstąpiliśmy	także	do	restauracji	
Chreptiów,	 budowanej	 na	wzór	 scenografii	 z	 filmu	
„Potop”.

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE BALIGRÓD

Opracował: Teodor Furs
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	 W	 dniu	 13.10.2022	 r.	 po	 pracy	 rozpoczęła	 
się	nasza	SITLiD-owska	przygoda.
Wyjeżdżając	 w	 kierunku	 planowanego	 noclegu	
w	 Białce	 Tatrzańskiej,	 cieszyliśmy	 oko	 pięknym	
zachodem	słońca.
	 Pierwszy	 dzień	 zaplanowany	 był	 
w	 Nadleśnictwie	 Nowy	 Targ	 RDLP	 Kraków.	 Cały	 
dzień	 spędziliśmy	 spacerując	po	 lesie	 i	wypatrując	
sów	na	ścieżce			przyrodniczo	-	turystycznej	„Uszaty	
Szlak	turystyczny”.

 
Szlak	 ten	 jest	 pomysłem	 pana	 Daniela	 Urbaniaka,	
który	obserwując	sowy	stworzył	wspaniałe	opisy	na	
szlaku.	 Istna	 opowieść	 czterech	 sowich	 rodzin.	
Początek	ścieżki	zaczyna	się	na	parkingu	przy	wejściu	
do	 rezerwatu	 „Bór	 na	 Czerwonem”,	 	 a	 Gminą	
Szaflary.	Tam	też	zostały	wyznaczone	przystanki,	na	
których	zainstalowano	tabliczki	z	obszernym	tekstem	
poświęconym	 uszatkom.	 Zatrzymując	 się	 przy	
kolejnych	przystankach	trasy,	poznajemy	przy	okazji	
biologię	 i	 życie	 tych	 ciekawych	 ptaków.	 	 Przebieg	
trasy	 jest	 wyjątkowy,	 prowadzi	 on	 bowiem	 przez	
malownicze	i	ciekawe	pod	względem	przyrodniczym	
tereny	 wokół	 Boru	 na	 Czerwonem,	 jak	 również	
częściowo	 przez	 tereny	 zarządzane	 przez	
Nadleśnictwo	Nowy	Targ.	
	 Wieczorem	 po	 kolacji	 mała	 partia	 tenisa	
stołowego,	bilard	i	bardzo	emocjonujące	rozgrywki	
piłkarskie.	 W	 tej	 dziedzinie	 były	 drużyny	 młodych	
oraz	 seniorów.	 Była	 ostra	 walka	 doświadczenia	 
z	fantazją.	Ostatecznie	wygrało	doświadczenie.	Część	
grupy	skorzystała	z	możliwości	pospacerowania	na	
szczycie,	po	czym	zjechała	w	dół	kolejką,	natomiast	
pozostała	 część	 zeszła	 spacerując	 zielonym	
szlakiem	 do	 Kuźnic.	 Jest	 to	 jeden	 z	 najszybszych,	
najłagodniejszych	 i	 najpopularniejszych	 ze	 szlaków	
na	Kasprowy	Wierch.	W	czasie	ok.	 3	 -	 godzinnego	
przejścia	 pokonujemy	 przewyższenie	 950	 m	

na	 odcinku	 6	 km.	 Końcowy	 odcinek	 to	 spacer	
wzdłuż	 potoku	 Bystra.	 Dzień	 trzeci	 spędziliśmy	
już	 na	 atrakcjach	 wodnych.	 Wybraliśmy	 się	 na	
spływ	 pontonowy	 Dunajcem.	 Wody,	 wiosłowania	 
i	dobrego	humoru	było	co	nie	miara.

Po	takim	dniu	i	całym	pobycie	chętnie	wraca	się	do	
domu.	Z	wypoczętym	umysłem	można	znów	stawiać	
czoła	 przeciwnościom	 losu	 i	 ogromowi	 pracy,	 jaki	
nas	 czekał.	 Polecamy	 wszystkie	 miejsca,	 które	
odwiedziliśmy.	Było	wspaniale	dziękujemy.

Tekst: Agata Lenkiewicz-Bardzińska
Zdjęcia: Daniel Adamko, Paulina Zawadzka,

 Agata Lenkiewicz-Bardzińska

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE CISNA



str. 43

nr 21/2022

Bi
ul

et
yn

 in
fo

rm
ac

yj
ny

 W	 dniu	 8	 czerwca	 we	 wczesnych	
godzinach	 rannych	 wyruszyliśmy	 w	 daleką	 drogę	
do	 miejscowości	 Wiartel,	 położonej	 na	 terenie	
Nadleśnictwa	 Pisz	 w	 RDLP	 w	 Białymstoku.	 Do	
hotelu	„	Złota	Łania”	w	Wiartelu	dotarliśmy	późnym	
popołudniem.	 Wieś,	 która	 położona	 nad	 jeziorem	
Wiartel	 w	 Puszczy	 Piskiej	 ma	 niezwykle	 ciekawą	
historię,	 która	 na	 przemian	 skłaniała	Wiartel	 albo	
ku	przemysłowi,	albo	ku	turystyce.	W		XVI	w.	działał	
tu	 zakład	 hutniczy,	 który	 w	 1725	 roku	 zakończył	
działalność	z	powodu	braku	surowca.	
	 W	 dniu	 9	 czerwca	 udaliśmy	 się	 do	
Augustowa,	 gdzie	 statkiem	wybraliśmy	 się	 na	 rejs	
po	pięknym	Kanale	Augustowskim.	 Przepłynęliśmy	
rzeczkę	 Klonownicę,	 najkrótszą	 żeglowną	 rzekę	 
w	Polsce.	Jezioro	Białe	zachwyciło	nas	jasnozieloną	
barwą	i	niezliczoną	ilością	białego	ptactwa.

 
	 W	kolejnym	dniu	udaliśmy	 się	 do	Gierłoży,	
do	„Wilczego	Szańca”,	Ośrodka	Edukacji	Historyczno-
Przyrodniczej,	 prowadzonego	 przez	 Nadleśnictwo	
Srokowo.

Budowa	 Wilczego	 Szańca	 właśnie	 w	 mazurskich	
lasach	 nie	 była	 przypadkowa.	 Ta	 jedna	 z	 7	 kwater	

Hitlera	 i	 dowództwa	 Wehrmachtu	 była	 ich	
największą	 bazą.	 Lokalizacja	 kwatery	 w	 okolicy	
Gierłoży	miała	 strategiczne	położenie.	Po	pierwsze	
wojska	dowodziły	swoimi	oddziałami	bardzo	blisko	
granicy	z	ZSRR.	Po	drugie	samo	miejsce	było	trudno	
dostępne,	 a	 bunkry	 mogły	 dzięki	 temu	 zostać	
skrzętnie	ukryte	w	gęstwinie	lasu.
	 Budowa	 Wilczego	 Szańca	 trwała	 4	 lata	
od	 1940	 do	 1944	 roku.	 Do	 kwatery	 można	 było	
dotrzeć	 bezpośrednio	 pociągiem,	 dzięki	 nowej	
linii	 kolejowej,	 a	 na	 okolicznych	 łąkach	 powstały	
również	dodatkowo	lotniska.	To	zaskakujące,	że	ten	
potężny	projekt,	był	tak	pilnie	strzeżoną	tajemnicą,	
o	 której	 nie	 wiedziała	 nawet	 miejscowa	 ludność.	
Dziś	zwiedzając	zakamarki	Wilczego	Szańca	możemy	
stopniowo	 odkrywać	 wszystkie	 jego	 tajemnicze	
miejsca.	W	przeciągu	4	 lat	 na	powierzchni	 250	ha	
w	 Wilczym	 Szańcu	 powstało	 aż	 80	 betonowych	
bunkrów	i	około	100	drewnianych	baraków.	Główne	
bunkry	nie	miały	okien,	więc	wewnątrz	oświetlane	
były	 sztucznie.	 Dodatkowo	 do	 środka	 prowadziło	
kilkoro	 drzwi,	 które	 w	 razie	 ataku	 mogły	 służyć	
do	 ewakuacji.	 Ściany	 w	 schronie	 Hitlera	 osiągały	 
grubość	aż	5	metrów,	a	strop	miał	nawet	8	metrów.	
Co	więcej	wszystkie	bunkry	w	Wilczym	Szańcu	były	
starannie	maskowane.	Ściany	pomalowane	były	na	
zielono	 –	 brązowe	 plamy.	 Dach	 pokrywała	 gruba	
warstwa	ziemi,	żeby	mogła	na	nich	rosła	trawa,	krzewy,	 
a	nawet	 sztucznie	nasadzone	drzewa.	Dzięki	 temu	
obcym	 wojskom	 nigdy	 nie	 udało	 się	 zlokalizować	
kwatery	Hitlera	w	Wilczym	Szańcu.	

 
Nowoczesne	 urządzenia	 techniczne,	 instalacja	
wodociągowa,	 kanalizacja,	 oczyszczalnia	 ścieków,	
doskonała	 jak	 na	 owe	 czasy	 łączność,	 asfaltowe	

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE DYNÓW
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i	 betonowe	 drogi,	 oświetlone	 latarniami,	 fryzjer,	
sauna,	 kino,	 herbaciarnie,	 to	 wszystko	 sprawiało,	
że	„Wilczy	Szaniec”	był	samowystarczalnym	leśnym	
miasteczkiem.	 Wydawałoby	 się,	 że	 życie	 toczyło	
się	 tu	 spokojnie	 i	 beztrosko,	 a	 wojna	 była	 czymś	
odległym.	 Jednak	 to	 z	 tego	 miejsca	 „płynęły”	
zbrodnicze	 rozkazy,	 które	 odebrały	 życie	milionom	

ludzi	 i	 zmieniły	 na	 zawsze	 bieg	 historii.	 To	 w	 tym	
miejscu	20	 lipca	1944	 roku	miał	miejsce	nieudany	
zamach	 na	 życie	 Adolfa	 Hitlera	 dokonany	 przez	
pułkownika	Clausa	von	Stauffenberga.

   Opracowali: 
Uczestnicy wycieczki

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE KOLBUSZOWA

 Na	przełomie	czerwca	i	lipca	członkowie	koła	
SITLiD	 przy	 Nadleśnictwie	 Kolbuszowa	 wyruszyli	 
w	nieznaną	przygodę	po	pięknych	rejonach	Dolnego	
Śląska,	gdzie	można	podziwiać	nie	tylko	niezwykłą,	
dolnośląską	 architekturę	 tamtejszych	 zamków,	 ale	 
i	wyjątkowe	piękno	przyrody.
	 W	 pierwszym	 dniu	 wyjazdu	 odwiedziliśmy	
Legnicę,	 a	 także	Bolków,	gdzie	 zwiedziliśmy	 zamek	
powstały	 za	 czasów	 panowania	 Bolka	 I.	 Kolejnym	
punktem	 naszego	 czterodniowego	 wyjazdu	 był	
lokalny	browar	„Lwówek	Śląski”,	gdzie	zwiedziliśmy	
pomieszczenia	 browaru,	 podziwiając	 piwnice	 
z	 szeregami	 dębowych	 beczek,	w	 których	 leżakuje	
„lwi	 napój”.	 Stąd	 przejechaliśmy	 do	 Zamku	
Czocha,	 gdzie	 mieliśmy	 okazję	 podziwiać	 wnętrza	
sal,	 okraszone	 ciekawą	 historią.	 Z	 pewnością	
imponująca	 jest	 Sala	 Biblioteczna,	w	 której	 książki	
wypełniają	 wnęki	 umiejscowione	 od	 posadzki	 aż	
po	sam	sufit.	To	właśnie	 to	miejsce	zrobiło	na	nas	
ogromne	wrażenie.
	 W	drugim	dniu	naszej	wyprawy	udaliśmy	się	
również	do	Jeleniej	Góry,	gdzie	spacerowaliśmy	po	

urokliwym	rynku.
	 Trzeci	 dzień	 obfitował	 w	 doznania	
przyrodnicze,	 a	 zaczęliśmy	 od	 wybrania	 się	 do	
Karkonoskiego	Parku	Narodowego,	gdzie	zdobyliśmy	
najwyższy	 szczyt	 Karkonoszy	 –	 Śnieżkę	 (1603	 m	
n.p.m.),	podziwiając	zmieniającą	się	roślinność		wraz	
ze	zmianą	wysokości	nad	poziomem	morza.	Kolejnym	

punktem	programu	była	wyjątkowa	Świątynia	Wang	
–	 zbudowana	 w	 całości	 z	 norweskiego	 drewna	
sosnowego,	bez	użycia	gwoździ,	jedynie	za	pomocą	
drewnianych	kołków	i	zaciosów.	Ostatnim	punktem	
programu	 była	 tego	 dnia	 wizyta	 w	 pięknym	
ogrodzie	Parku	Miniatur	Zabytków	Dolnego	Śląska.	 
W	ostatnim	 dniu	 czekały	 na	 nas	 zabytkowe	 zamki	
Książ	 i	Moszna	oraz	kościół	w	Świdnicy.	To	właśnie	

piękne	 krajobrazowo	 ogrody	 zamku	 Moszna,	 
z	 pomnikowymi	 dębami	 szypułkowymi,	 pozostaną	
w	pamięci	 jako	ostatni	element	 tego	wyjątkowego	
wyjazdu.

Tekst: Kinga Mazur
Zdjęcia: Dariusz Tabisz
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ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE KOŁACZYCE

	 W	 dniach	 13-16	 września	 2022	 r.	 odbył	
się	 wyjazd	 zawodowy	 pracowników	 Nadleśnictwa	
Kołaczyce	do	Karkonoskiego	Parku	Narodowego	oraz	
Parku	Narodowego	Czeska	Szwajcaria	w	Czechach.
	 Pierwszym	 punktem	 programu	 w	 drodze	
do	 Szklarskiej	 Poręby	 było	 zwiedzanie	 zamku	
Czocha,	 znajdującego	 się	 w	 miejscowości	 Sucha,	
z	 którego	wieży	widokowej	 rozpościera	 się	 piękna	
panorama	otaczającej	zamek	rzeki	Kwisy	i	pobliskich	
lasów.		

	 Następny	 poranek	 upłynął	 na	 wizycie	 
w	 siedzibie	 Nadleśnictwa	 Szklarska	 Poręba,	
gdzie	 podczas	 przedstawionej	 przez	 zastępcę	
nadleśniczego	 prezentacji	 poznaliśmy	 specyfikę	
gospodarki	leśnej	w	warunkach	górskich.	Następnie	
udaliśmy	 się	 na	 spacer	 ścieżką	 edukacyjną	 „Nad	
Rzeką	Kamienną”,	który	upłynął	nam	na	rozmowach	
na	temat	edukacji	leśnej	prowadzonej	w	warunkach	
wzmożonego	 ruchu	 turystycznego.	 W	 drugiej	
części	dnia,	mimo	niezbyt	sprzyjającej	wędrówkom	
górskim	pogodzie,	udało	nam	się	zdobyć	najwyższy	
szczyt	Karkonoszy	–	Śnieżkę.	Późnym	popołudniem	
odwiedziliśmy	 Świątynię	 Wang,	 stanowiącą	
największą	 atrakcję	 Karpacza	 oraz	 urokliwy	
Wodospad	Kamieńczyka.	
	 W	trzecim	dniu	naszej	wycieczki	dotarliśmy	
do	 Parku	 Narodowego	 Czeska	 Szwajcaria	 
położonego	 na	Wyżynie	 Dieczyńskiej,	 na	 obszarze	

Gór	 Połabskich,	 gdzie	 mieliśmy	 okazję	 zobaczyć	
na	 własne	 oczy	 katastrofalne	 skutki	 lipcowego	
pożaru,	 który	 swym	 zasięgiem	 objął	 obszar	 parku	
o	 powierzchni	 ponad	 tysiąca	 hektarów.	 Dzień	
zakończyliśmy	 spacerem	 po	 malowniczym	 rynku	
oraz	zamku	w	mieście	Děčin.	
	 W	 drodze	 powrotnej	 do	 domu	
zatrzymaliśmy	 się,	 aby	 zwiedzić	 Zamek	 Książ	 
i	 pospacerować	 po	 jego	 malowniczych	 ogrodach	 
i	parku.	

Tekst: Gabriela Markowicz
Zdjęcie. Archiwum prywatne
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MADERA – KRAINA WIECZNEJ WIOSNY

	 W	dniach	13-20	września	2022	r.,		członkowie	
SITLiD	odwiedzili	należącą	do	Portugalii	–	Maderę.	
Panujący	 na	 niej	 klimat	 jest	 idealny	 do	 rozwoju	
bogatej,	bujnej	roślinności	oraz	korzystnie	wpływa	na	
samopoczucie	zarówno	mieszkańców	jak	i	turystów.	
Podczas	pobytu	mogliśmy	zaznać	odrobiny	relaksu,	
jak	 i	aktywności	fizycznych,	wędrując	wytyczonymi	
szlakami.	Spacery	wzdłuż	ścieżek,	czy	dróg	wodnych,	
zwanymi	 lewadami,	 umożliwiły	 nam	 bezpośrednie	
obcowanie	 z	 endemicznymi	 gatunkami	 fauny	 
i	flory.	Maderskie	lasy	to	w	60%	lasy	wawrzynowe,	
które	 występują	 tylko	 w	 3	 miejscach	 na	 ziemi	 
i	 liczą	miliony	 lat.	Co	więcej,	UNESCO	uznało	 je	 za	
światowe	 dziedzictwo	 natury,	 łącznie	 zajmujące	
15	000	hektarów.	To	największy	zachowany	obszar	
lasu	 laurowego,	 który	 uważany	 jest	 w	 90%	 za	 las	 
pierwotny.	 Jednym	 z	 miejsc,	 gdzie	 występuje	
wawrzyn,	 jest	 las	 mglisty	 -	 Fanal,	 który	 również	
mieliśmy	przyjemność	podziwiać,	a	jak	sama	nazwa	
wskazuje,	 jest	 pokryty,	 w	 zależności	 od	 pogody	 
i	pory	dnia,	tajemniczą	mgłą.	
	 Kolejnym	odwiedzonym	przez	nas	punktem	
było	Porto	Moniz,	znajdujące	się	od	Fanal	zaledwie	
15	 km.	 To	 region	 Madery	 słynący	 z	 basenów	

wulkanicznych,	w	których,	co	niektórzy	z	nas	zażyli	
orzeźwiającej	 kąpieli,	 a	 inni	 podziwiali	 wzburzone	
fale,	 gwałtownie	 rozbijające	 się	 o	 brzegi.	 Cały	
spędzony	czas	na	Maderze	wykorzystaliśmy	na	101%.	
Rejs	 katamaranem,	 podczas	 którego	 oglądaliśmy	
wieloryby	 i	 delfiny,	 wyprawa	 na	 półwysep	 św.	
Wawrzyńca,	 ogrody	 botaniczne,	 las	 Fanal,	 Porto	
Moniz,	 stolica	Madery	 –	 Funchal,	 Dolina	 Zakonnic	
i	 wiele	 innych	 pięknych	 miejsc,	 które	 na	 długo	
pozostaną	w	naszej	pamięci.	Oprócz	tych	wszystkich	
widoków	 jakie	 mogliśmy	 podziwiać	 własnymi	
oczyma,	nie	mogło	również	zabraknąć	wyśmienitego	
jedzenia,	 tj.	 owoce	 morza,	 ryby	 prosto	 z	 Oceanu	
Atlantyckiego,	 soczyste	 owoce,	 wina	 i	 oczywiście	
Poncha,	 którą	 mieszkańcy	 i	 turyści	 piją	 wręcz	
litrami!	 To	 najpopularniejszy	 napój	 alkoholowy	
Madery,	 który	mieliśmy	przyjemność	bliżej	 poznać	
i	 zdegustować,	 odwiedzając	 przetwórnie	 trzciny	
cukrowej	 w	 miejscowości	 Calheta.	 Wyjazd	 ten	
pozostawił	u	każdego	uczestnika	bagaż	wspomnień,	
nowych	 doświadczeń,	 naładował	 baterie	 na	
najbliższe	 miesiące	 pracy	 oraz	 przede	 wszystkim	
zintegrował	 wycieczkowiczów,	 pozostawiając	 
w	 pamięci	 niezapomniane	 chwile,	 pełne	 radości	 
i	optymizmu.

Opracowała:  Jadwiga Sztaba

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE LEŻAJSK (MADERA)

Wybrzeże Madery

Las mglisty Fanel
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ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE LEŻAJSK (POLSKA)

 Wizytę	 w	 Nadleśnictwie	 Pińczów	
rozpoczęliśmy	 od	 zwiedzania	 hodowli	 koni	 
w	Michałowie.	Stadnina	koni	arabskich	czystej	krwi	
w	Michałowie	założona	została	w	1953	roku.	
	 Kolejnym	 punktem	 programu	 w	
Nadleśnictwie	 Pińczów	 był	 rezerwat	 florystyczny	
„Polana	 Polichno”,	 który	 został	 utworzonył	 w	
1974	 roku.	 Ochronie	 podlegają	 śródleśne	 polany	
ze	 stanowiskami	 roślinności	 stepowej	 i	 licznymi	
gatunkami	 owadów	 oraz	 otaczający	 drzewostan.	
Celem	 ochrony	 rezerwatu	 jest	 zachowanie	
zbiorowiska	roślinności	kserotermicznej	z	udziałem	
groszku	 panońskiego	 Lathyrus	 pannonicus	 oraz	
stanowiska	 rzadkich	 owadów,	 w	 szczególności	
jelonka	 rogacza	 Lucanus	 cervus.	 W	 przyległym	
drzewostanie	dębowym	zapoznano	nas	ze	sposobem	
ochrony	popielicy,	polegającym	na	tworzeniu	miejsc	
schronienia	oraz	rozrodu.
	 Na	zakończenie	dnia	zabrano	Nas	do	nowej	
siedziby	Zespołu	Świętokrzyskich	 i	Nadnidziańskich	
Parków	Krajobrazowych,	która	położona	jest	wśród	
łąk	nad	samą	Nidą.	Wody	Ponidzia	obfitują	w	liczne	
gatunki	 ryb,	 płazów	 i	 bardzo	ważne	 dla	 rzecznego	
ekosystemu	 chronione	 skójki	 gruboskorupowe.	
Już	 teraz	 tę	 bogatą	 florę	 można	 obejrzeć	 w	
wybudowanym	Nidarium	w	 którym	 jest	 dokładnie	
odtworzony	fragment	dna	Nidy	z	jej	mieszkańcami.
	 Kolejny	 dzień	 spędziliśmy	w	 Nadleśnictwie	
Stąporów,	gdzie	w	godzinach	porannych	zwiedziliśmy	

najstarszą	hutę	żelaza	napędzaną	młynem	wodnym.	
	 Kolejnym	 punktem	 programu	 były 
2	 rezerwaty	 przyrody:	 „Gagaty	 Sołtykowskie”,	
powołany	 w	 celu	 zachowania	 ze	 względów	
naukowych	 i	 dydaktycznych	 odsłonięć	 skał	
dolnojurajskich	 oraz	 interesujących	 okazów	
mineralogicznych	 i	 paleontologicznych	 oraz	
„Skałki	 Piekło	 pod	Niekłaniem”,	 utworzony	w	 celu	
zachowania	 osobliwych	 form	 skał	 piaskowcowych	
powstałych	 przez	 erozję	 wietrzną	 oraz	 żyjącej	 
w	szczelinach	skalnych	paproci	zanokcicy	północnej	
(Asplenium	Septentrionale).
	 Podczas	 przejazdu	 przez	 lasy	 Nadleśnictwa	
Stąporków	 miejscowi	 leśnicy	 zapoznali	
uczestników	 wyjazdu	 ze	 sposobem	 odnawiania	
jodły	 cięciami	 brzegowymi	 oraz	 specyfiką	 pracy	
w	 regionie.	 W	 ramach	 gospodarki	 nasiennej	
podziwialiśmy	 przepiękny	 WDN	 jodłowy.	
Postępującym	zagrożeniem	dla	WDN-u	jest	jemioła.	
Zaprezentowano	 nam	 kompleks	 szkółkarski,	 gdzie	
produkcja	 materiału	 sadzeniowego	 odbywa	 się	 
w	cyklu	polowym	oraz	inspektowym.	Produkowana	
jest	cała	„gama”	gatunków,	poczynając	od	gatunków	
głównych	do	gatunków	domieszkowych.
	 W	 ostatnim	 dniu	 udaliśmy	 się	 w	 drogę	
powrotną	do	domu,	po	drodze	zwiedziliśmy	Jaskinię	
Raj	 oraz	 relaksowaliśmy	 się	 po	 intensywnym	
zwiedzaniu	w	basenach	siarkowych	w	Solcu	Zdroju.

Opracował: Mariusz Rydzik

Formy skalne w rezerwacie
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SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE LUTOWISKA

	 W	 dniach	 6-8	 października	 2022	 r.	 odbył	
się	 wyjazd	 zawodowy	 członków	 koła	 SITLiD	 przy	
Nadleśnictwie	Lutowiska.		
	 Nasza	 podróż	 zaczęła	 się	 od	 odwiedzin	
Nadleśnictwa	Narol,	 skąd	 to	wraz	 z	 gospodarzami	
udaliśmy	 się	 do	 pochodzącego	 z	 XVIII	 w.	 Pałacu	
Łosiów,	 Muzeum	 	 i	 Miejsca	 Pamięci	 w	 Bełżcu.	
Obóz	 zagłady	 w	 Bełżcu	 był	 pierwszym,	 w	 którym	
Niemcy	zastosowali	stacjonarne	komory	gazowe	do	
uśmiercania	Żydów.	
	 Następnie	 odwiedziliśmy	 powierzchnię	
w	 Leśnictwie	 Kadłubiska,	 gdzie	 mieliśmy	 okazję	
zobaczyć	 szkody	 wyrządzone	 przez	 pędraki	
chrabąszcza	majowego	w	uprawie	bukowej.	
	 Przez	 zgryzanie	 korzeni,	 aż	 95%	 młodych	
drzewek	 obumarło	 czyniąc	 52	 arową	 uprawę	
przepadłą.	 Poruszone	 zostały	 tematy	 dotyczące	
zapobiegania	 gradacjom	 tych	 szkodników	 oraz	
metody	ich	zwalczania.	
	 Z	 kolei	 leśniczy	 Leśnictwa	 Jezioro	
zaprezentował	 nam	 udane	 odnowienie	 naturalne	
sosny	 zwyczajnej,	 które	 powstało	 dzięki	 dobremu	
wykorzystaniu	 urodzajnych	 lat	 nasiennych	 przez	
przygotowanie	gleby	pod	obsiew.	
	 Ostatnim	 odwiedzonym	 przez	 nas	
leśnictwem	 było	 Leśnictwo	 Goraj,	 w	 którym	
przedyskutowaliśmy	 strukturę	 pozyskania,	 rodzaj	
wykonywanych	 rębni	 oraz	 sposób	 wykonywania	

czyszczeń	 późnych	 	 w	 młodnikach	 sosnowych.	
Dużą	 zmianą	 w	 ostatnich	 latach	 było	 zwiększenie	
mechanizacji	 pracy	 poprzez	 wykorzystanie	
maszyn	 wielooperacyjnych	 takich	 jak	 forwardery	 
i	harwestery	podczas	prac	związanych	z	pozyskaniem	
drewna.	Na	koniec	zaproszono	nas	na	poczęstunek,	
gdzie	mieliśmy	okazję	skosztować	lokalnych	ryb	oraz	
podziękować	 gospodarzom	 za	 poświęcony	 nam	
czas,	po	czym	wyruszyliśmy	do	miejsca	odpoczynku	
w	Horyńcu-Zdroju.	
	 Następnego	 dnia	 złożyliśmy	 wizytę	
leśnikom	 z	 Roztoczańskiego	 Parku	 Narodowego.	
Aż	95%	powierzchni	parku	pokrywają	grunty	leśne,	
jego	 lesistość	 jako	 Parku	 Narodowego	 jest	 jedną	
z	 największych	 w	 Polsce.	 Leśnicy	 zobrazowali	
nam	 metody	 walki	 z	 gatunkami	 inwazyjnymi	
na	 terenie	 parku	 tj.	 czeremchą	 amerykańską,	
dębem	 czerwonym	 oraz	 świdośliwą.	 Siedziba	
Roztoczańskiego	 Parku	 Narodowego	 mieści	 się	 
w	Zwierzyńcu,	po	którym	nasi	gospodarze	zechcieli	
nas	 oprowadzić	 i	 przybliżyć	 jego	 historię.	 Podczas	
wędrówki	 mieliśmy	 okazję	 podziwiać	 barokowy	
kościół	pw.	św.	Jana	Nepomucena	zwany	kościółkiem	
na	 wyspie	 oraz	 zabytkowy	 browar	 z	 XIX	 wieku.	
Zaproszono	 nas	 również	 do	 Ośrodka	 Edukacyjno-
Muzealnego	 Roztoczańskiego	 Parku	 Narodowego,	
gdzie	 mieści	 się	 stała	 multimedialna	 wystawa	
przyrodnicza	„W	krainie	jodły,	buka	i	tarpana”	

Uczestnicy wyciecki
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Opracowała: Ewelina Czycz

	 W	pobliżu	muzeum	rozpoczyna	się	szlak	do	
obszaru	 ochrony	 ścisłej,	 „Bukowa	 Góra”,	 którym	
wybraliśmy	 się	 by	 dotrzeć	 na	 wnoszące	 się	 na	
wysokość	 310	 m	 n.	 p.	 m.	 wzniesienie,	 z	 którego	
rozciąga	 się	 punkt	 widokowy	 na	 pobliskie	 tereny	
Roztocza	Środkowego	
		 Ostatniego	 dnia	 zwiedzaliśmy	 Przemyśl,	
miasto	 należące	 do	 najstarszych	 polskich	 grodów,	
którego	 dzieje	 sięgają	 VII	 w.	 Śladami	 historii	
zawędrowaliśmy	do	fortów	w	Siedliskach	o	nazwie	
Salis	Soglio,	a	także	Fortu	Pancernego	„Borek”.
	 Zwiedzanie	 starówki	 miasta	 rozpoczęliśmy	
od	 zwiedzania	 Muzeum	 Dzwonów,	 Fajek,	 które	
jest	jedynym	takim	muzeum	w	Polsce.		Ludwisarze	
przemyscy	 wykorzystujący	 do	 odlewnia	 swoich	
dzwonów	technikę	XVI-wieczną,	odlali	takie	dzwony	

jak:	 „Dzwon	 Zygmunta”	 oraz	 największy	 dzwon	
świata	ważący	55	ton	„Vox	Patris”.	
	 Ostatnim	punktem	wycieczki	był	 spacer	na	
najwyższe	wzniesienie	 Przemyśla	 -	 kopiec	 tatarski,	
z	którego	można	było	podziwiać	okazałą	panoramę	
miasta	i	przyległych	do	niego	miejscowości.	
	 Wyjazd	 zawodowy	 zakończył	 się	
pozostawiając	niedosyt	wrażeń	wśród	uczestników,	
którzy	 na	 pewno	 odwiedzą	 jeszcze	 urokliwe	
lasy	 Roztocza	 oraz	 zabytkowe	 miasto	 Przemyśl.	 
Serdeczne	 podziękowania	 składamy	 naszym	
gospodarzom	z	Nadleśnictwa	Narol	i	Roztoczańskiego	
Parku	 Narodowego,	 którzy	 wykazali	 się	 ogromną	
gościnnością	 i	 wsparciem	 podczas	 organizacji	
wyjazdu	szkoleniowego.	
 

SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE MIELEC

 W	 dniach	 3	 i	 4	 maja	 miał	 miejsce	 wyjazd	
zawodowy	członków	koła	zakładowego	SITLiD	przy	
Nadleśnictwie	 Mielec	 do	 Puszczy	 Niepołomickiej,	
połączony	z	wycieczką	do	Grodu	Kraka.	Na	początku	
wyprawy	 pracownicy	 zostali	 powitani	 przez	
nadleśniczego	 Nadleśnictwa	 Niepołomice	 u	 wrót	
Puszczy,	 której	 nazwa	 pochodzi	 od	 staropolskiego	
określenia	 „niepołomy”.	 Pozostaje	 nam	 snuć	
domysły,	 iż	 Puszcza	 Niepołomicka	 była	 kiedyś	
lasem	 niedostępnym,	 trudnym	 do	 przebycia.	
Uczestnicy	wycieczki	mieli	 okazję	przemierzyć	 tzw.	
„Drogę	 Królewską”,	 dowiedzieć	 się	 ciekawostek	 i	

anegdot	historycznych.	Na	terenie	Puszczy	znajduje	
się	 Rezerwat	 Długosza	 Królewskiego,	 a	 także	
Ośrodek	 Hodowli	 Zachowawczej	 Żubra,	 z	 którego	
te	największe	 ssaki	 Europy	wyjeżdżają	w	 świat,	 by	
zasilić	stada	żyjące	na	wolności.	
	 Uczestnicy	 wyjazdu	 mieli	 okazję	 poszerzyć	
swoją	 wiedzę,	 zobaczyć	 piękne	 drzewostany,	
urokliwe	połacie	turzycy,	które	tworzyły	malownicze	
krajobrazy,	odświeżyć	stare	znajomości	i	pooddychać	
świeżym,	puszczańskim	powietrzem.
	 Kolejny	 punkt	 wycieczki	 obejmował	
zwiedzanie	 Żydowskiego	 Kazimierza,	 który	 jest	

Objazd terenowy
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Opracowała: Sylwia Burczy

jednym	 z	 najbardziej	 rozpoznawalnych	 miejsc	 
w	Krakowie.	
	 Rys	historyczny	tej	dzielnicy	i	jej	mieszkańców	
zapiera	 dech	w	 piersi.	 Zaskoczeniem	było	 dla	 nas,	
że	znamy	firmy	i	osoby	nie	zdając	sobie	sprawy,	że	
wywodzą	się	właśnie
	z	Krakowskiego	Kazimierza	(jak	w	przypadku	marki	
kosmetycznej	 HR	 -	 Helena	 Rubinstein),	 a	 także	
z	 innych	 miast	 w	 Polsce	 (Max	 Factor,	 wytwórnia	
Metro-Goldwyn-	Mayer	-	tak,	to	ten	ryczący	lew		w	
czołówce	wielu	filmów,	Kazimierz	Funk	-	odkrywca	
witamin,	Ludwik	Hirszfeld	-	zięki	niemu	wiemy	jaką	
mamy	 grupę	 krwi,	 Hilary	 Koprowski-	 zatrzymał	
polio).	
	 Wieczorową	 porą	 obejrzeliśmy	 spektakl	
”Dialogi	 Polskie”	 wystawiony	 na	 deskach	 Teatru	
Bagatela.	 Scenografia	przenosiła	widza	od	 szkolnej	
klasy,	przez	podwórko,	aż	do…	brzozowego	lasu.	
U	stóp	Zamku	Królewskiego	na	Wzgórzu	Wawelskim,	
które	wznosi	się	na	228	m.	n.	p.	m.,	rozpoczęliśmy	
spacer	po	centrum	Krakowa.	W	pierwszej	kolejności	

nogi	 zaprowadziły	 do	 Katedry	 Wawelskiej,	 
a	 następnie	 drewnianymi	 schodami	w	 górę	wieży,	
przeciskając	 się	 przez	 drewnianą	 konstrukcję,	
dotarliśmy	 pod	 najsłynniejszy	 dzwon	 -	 Dzwon	
Zygmunta.	 Co	 ciekawe	 drewno,	 wykorzystane	
do	 budowy	 konstrukcji	 wewnątrz	 wieży	
pochodzi	 z	 Puszczy	 Niepołomickiej.	 Z	 samej	 góry	
zawędrowaliśmy	w	podziemia	Katedry	-	w	zadumie	
pochyliliśmy	się	nad	grobami	królów,	wysłuchaliśmy	
informacji	 o	 spoczywających	 tam	 władcach	 i	
zasłużonych	Polakach.
	 Wędrując	 dalej	 poprzez	 Krakowskie	 Planty,	
dowiadujemy	 się	 iż	 kiedyś	 w	 tym	 miejscu	 były	
mury	 obronne	 miasta	 wraz	 z	 fosą,	 po	 których	 
w	całości	ostał	się	tylko	Barbakan,	Brama	Floriańska	
i	 trzy	 baszty.	 Lokalizacja	 	 i	 charakter	 zachęcają	
do	 spacerów	 po	 alejkach,	 między	 którymi	 można	
znaleźć	wiele	pomników		i	drewnianych	ławeczek.	
	 Potwierdzamy	-	podróże	kształcą,	poszerzają	
horyzonty	i	są	cudowną	okazją	do	integracji	
i	zacieśniania	więzi	pomiędzy	pracownikami.

	 Grecka	przygoda	pracowników	Nadleśnictwa	
Narol	 rozpoczęła	 się	 wieczorem	 15	 lipca	 2022	
roku	 na	 Rynku	 w	 Narolu.	 Po	 zapakowaniu	 bagaży	
ruszyliśmy	autobusem	na	lotnisko,	skąd	samolotem	
polecieliśmy	do	Grecji,	a	dokładnie	na	wyspę	Korfu.

	 Pierwszy	 dzień	 pobytu	 w	 Grecji	 rozpoczął	
się	dość	wcześnie	od	przejazdu	na	północną	 część	
wyspy	do	słynnego	Kanału	Miłości,	który	jest	jednym	
z	 najsłynniejszych	 miejsc	 na	 Korfu.	 Jest	 to	 wąski,	
wcinający	 się	 w	 poziomo	 pofałdowane	 piaskowce	

Uczestnicy wyjazdu



str. 51

nr 21/2022

Bi
ul

et
yn

 in
fo

rm
ac

yj
ny

Opracowali:
Mirosław Tarnawski, Janusz Stankiewic

skały	kanał,	 który	według	 legendy,	 zapewni	miłość	
osobie,	która	przez	niego	przepłynie.
	 Następnie	 udaliśmy	 się	 do	 miejscowości	
Kassiopi	 -	malowniczej	miejscowości	 położonej	 na	
północno-wschodnim	wybrzeżu	 Korfu.	W	 centrum	
miasta	znajduje	się	port	oraz	charakterystyczne	dla	
Grecji	kamieniste	plaże.
	 W	drugim	dniu	naszego	pobytu	zobaczyliśmy	
tzw.	Mysią	Wyspę,	 która	 jest	wizytówką	 Korfu.	 Po	
niej	 udaliśmy	 się	 na	 zwiedzanie	 pałacu	 Achillon,	
wybudowanego	dla	austriackiej	cesarzowej	Elżbiety	
(Sissi),	 będący	 w	 późniejszych	 czasach	 letnią	
rezydencją	cesarza	Wilhelma.	Pałac	słynie	z	pięknych	
ogrodów.	
	 W	 kolejnych	 dniach	 wycieczki	
rozkoszowaliśmy	 się	 kąpielami	 morskimi	 i	
słonecznymi	u	wybrzeży	pięknych	greckich	plaż.
Szósty	 dzień	 greckiej	 wycieczki	 zaczął	 się	 od	
rejsu	 statkiem	 na	 malownicze	 wyspy	 Paxos	 
i	Antipaxos.	U	wybrzeży	pierwszej	z	wysp	dotarliśmy	
do	 błękitnych	 jaskiń,	 natomiast	 dopływając	
do	 drugiej	 wyspy,	 mogliśmy	 zrelaksować	 się	 
i	skorzystać	z	kąpieli	morskiej	nad	bajeczną	zatoczką	
porównywalną	 do	 karaibskich	 plaż.	 Po	 pełnych	
emocji	 -	 niezapomnianych	 wrażeń	 i	 wspaniałych	
krajobrazów	 wróciliśmy	 w	 godzinach	 wieczornych	
do	hotelu.	
	 W	 przedostatnim	 dniu	 wycieczki	

pojechaliśmy	 na	 zachodnie	 wybrzeże	 -	 wyspę	
Paleokastritsa.	 Po	 wejściu	 na	 podstawione	 przez	
flisaków	 łódki	 wypłynęliśmy	 w	 rejs	 	 po	 zatoce.	
Po	 rejsie	 łódką	 wybraliśmy	 się	 na	 słynny	 punkt	
widokowy	 Bella	 Vista,	 który	 góruje	 nad	 zatokami.	
Widać	 z	 niego	 otwarte	 morze,	 a	 w	 dole	 zieleń	
oliwkowych	 drzewek	 i	 cyprysów.	 Na	 koniec	 dnia	
udaliśmy	 się	 do	 tradycyjnej	 wioski	 greckiej,	 która	
słynie	 z	 hodowli	 drzew	 cytrusowych	 „kumkwat”,	
na	których	rosną	niewielkie	owoce	przypominające	
pomarańcze.		
Warto	 dodać,	 że	 obecnie	 lasy	 pokrywają	 20%	
powierzchni	 Grecji.	 Na	 południu	 kraju	 rosną	
dęby,	 kasztany	 jadalne	 i	 charakterystyczne	 dla	
klimatu	 śródziemnomorskiego	 cyprysy.	 Obszary,	
na	 których	 rosły	 lasy	 są	 albo	 zajęte	 przez	 tereny	
rolnicze,	 albo	 przez	 zbiorowiska	 krzewiaste	 zwane	
w	 Grecji	 „lóngos”.	 Na	 wycieczce	 zapoznaliśmy	 się	
z	 występującą	 bioróżnorodnością	 przyrodniczą	 na	
wyspie,	 zagrożeniami	 dla	 fauny	 i	 flory	 ze	 strony	
ocieplenia	 klimatu	 oraz	 z	 pożarami	 lasów,	 które	
nawiedzały	w/w	tereny	w	przeszłości.
	 W	 ostatnim	 dniu	 wycieczki,	 na	 której	
przeżyliśmy	wiele	niezapomnianych	chwil		udaliśmy	
się	na	 lotnisko	w	Korfu	 i	wylecieliśmy	z	powrotem	
do	Polski.	W	drodze	powrotnej	w	restauracji	-	już	po	
polskiej	 stronie	 zajadaliśmy	 się	 naszymi	 pysznymi	
pierogami,	których	tak	nam	brakowało	w	Grecji.

Greckie wybrzeże
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	 Tegoroczny	 wyjazd	 pracowników	
Nadleśnictwa	 Oleszyce	 minął	 w	 bałkańskim	 
klimacie,	 obraliśmy	 kierunek	 na	 południe.	
Czarnogóra	–	tajemniczy,	nieco	dziki	i	urokliwy	kraj	
zaskoczył	 nas	 przepięknymi	 widokami.	 Przyroda,	
która	atakowała	nas	z	każdej	strony,	nie	dała	o	sobie	
zapomnieć.	
	 Zacznijmy	jednak	od	początku.	Już	drugiego	
dnia	pobytu	czekała	nas	wycieczka	po	całym	kraju,	
podczas	której	mogliśmy	choć	trochę	zbliżyć	się	do	
nieznanego	 dotąd	 miejsca.	 Zaczęliśmy	 od	 Cetinje	
-	 	 to	 dawna	 stolica	 Czarnogóry	 z	 wartym	 uwagi	
Monastyrem	 Cetyńskim	 –	 męskim	 prawosławnym	
klasztorem.
	 Podróżując	 między	 Czarnogórą	 i	 Albanią	
na	 uwagę	 zasługuje	 Park	 Narodowy	 Jezioro	 
Szkoderskie,	 który	 leży	 w	 centralnej	 części	
Czarnogóry.	 Park	 obejmuje	 znaczną	 część	
czarnogórskiego	 fragmentu	 Jeziora	 Szkoderskiego.	
Jest	 to	 największe	 jezioro	 na	 Półwyspie	
Bałkańskim,	 położone	 na	 granicy	 Albanii	 
i	 Czarnogóry,	 jednak	 tylko	 część	 jeziora	 znajdująca	
się	 w	 Czarnogórze	 jest	 objęta	 ochroną	 (około	 2/3	
akwenu).	Obszar	 ten	 jest	 ostatnim	miejscem	 życia	
pelikanów	 i	 największym	 rezerwatem	 ptaków	 
w	 Europie,	 jedną	 z	 największych	 przyrodniczych	
i	 historycznych	 atrakcji	 Czarnogóry.	 Podróżując	
po	 Czarnogórze,	 uwadze	 nie	 mogła	 też	 umknąć	
majestatyczna	 Zatoka	 Kotorska.	 Stanowi	
bezsprzecznie	 jedną	 z	 najpiękniejszych	 atrakcji	
przyrodniczych	 Czarnogóry	 i	 znajduje	 się	 na	
Liście	 Światowego	 Dziedzictwa	 Kulturowego	 
i	 Przyrodniczego	 Ludzkości	 UNESCO.	 Brzegi	 zatoki	
porasta	śródziemnomorska	roślinność.

	 Spacer	 zabytkowym	starym	miastem	Kotor	
dał	 nam	 chwilę	 wytchnienie.	 Wąskie	 malownicze	
uliczki,	 niewielkie	 sklepiki	 z	 rękodziełem,	 uliczni	
artyści	–	wszystko	to	wprowadziło	nas	jakby	do	innej	
epoki.	Podnosząc	wzrok,	dało	się	zauważyć	ciągnące	
się	dookoła	miasta	mury	obronne,	mające	 chronić	
je	 przed	 dawnymi	 atakami.	 Mury	 te	 zachowały	
się	 do	 dziś	 i	 wpisane	 zostały	 na	 listę	 Światowego	
Dziedzictwa	Unesco.
	 Jadąc	 dalej,	 usłyszeliśmy	 historię	 Budvy	
–	 miasta,	 w	 którym	 można	 się	 zakochać	 lub	 je	
znienawidzić.
	 Budva	 to	 miejsce,	 gdzie	 trudno	 liczyć	 na	
spokój	i	ciszę,	ponieważ	jest	uważane	za	największy	
kurort	i	miejsce	rozrywki	w	Czarnogórze.	Nas	jednak	
zainteresowała	wyspa	św.	Stefana,	na	której	znajduje	
się	 blisko	 80	 kamiennych,	 zabytkowych	 domów,	
krytych	 czerwoną	 dachówką	 domów,	 a	widok	 jest	
niesamowity!	Niestety	nie	da	się	jej	zwiedzać,	wyspa	
jest	 prywatna,	 a	wstęp	mają	 tam	 goście	 o	 bardzo	
zasobnych	 portfelach.	 Wydzierżawiona	 została	
na	 30	 lat	 sieci	 hoteli	 w	 2007	 roku	 po	 ogłoszeniu	
międzynarodowego	przetargu.
	 Trzecią	wycieczką	były	Kaniony	Czarnogóry,	
co	 bez	 wątpienia	 było	 wielkim	 rarytasem	 dla	
leśników.	 Przejazd	 rozpoczął	 się	 	 płaskowyżem	 
w	 pobliżu	 miasta	 Nikszić,	 aby	 dotrzeć	 do	 stolicy	
gór,	 Żabljaka.	 Odpoczynek	 zaplanowano	 przy	
Czarnym	 Jeziorze,	 gdzie	 większość	 z	 nas	 mogła	
ustrzelić	 przepiękne	 ujęcia.	 Przyroda	 tego	 kraju	
ukazała	swą	najpiękniejszą	stronę,	a	monumentalne	
góry	dały	o	sobie	znać	wszystkim.	Dalej	czekał	nas	
przejazd	 na	 prawie	 500-metrowy	 most	 na	 rzece	
Tarze	rozpostarty	pomiędzy	brzegami	największego	

Uczestnicy wyjazdu
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SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE SIENIAWA

	 W	 dniach	 13-14.09	 b.r.	 Nadleśnictwo	
Sieniawa	 przy	 udziale	 zakładowego	 koła	 SITLiD	
zorganizowało	 wyjazd	 zawodowy	 do	 Leśnego	
Zakładu	 Doświadczalnego	 w	 Rogowie	 oraz	 miasta	
Łódź.	
	 W	 pierwszym	 dniu	 wyjazdu,	 korzystając	 
z	 uprzejmości	 prof.	 Tadeusza	 Andrzejczyka,	
mieliśmy	 możliwość	 zapoznać	 się	 z	 różnymi	
metodami	 hodowli	 dębu	 szypułkowego	na	 terenie	
lasów	 LZD.	 Szczególnie	 cenne	 były	 dla	 nas	 uwagi	 
i	 spostrzeżenia	 Pana	 Profesora	 dotyczące	 hodowli	
dębu	 szypułkowego	 metodą	 korytarzową,	
odnoszące	 się	 do	 sposobu	 zakładania,	
pielęgnacji	 jak	 również	 kosztów	 ponoszonych	 na	
realizację	 poszczególnych	 etapów.	 	 Następnym		
punktem	 wyjazdu	 była	 wizyta	 w	 Arboretum,	
gdzie	 podziwialiśmy	 jedne	 z	 najbogatszych	 
i	 najciekawszych	 kolekcji	 drzew	 i	 krzewów	 Europy	
Środkowo-Wschodniej.	 Naszą	 szczególną	 uwagę	
skupiły	 niezwykłe	 kolekcje	 klonów,	 a	 także	
imponujące	 wielkością	 daglezje	 oraz	 żywotniki	
olbrzymie.	
	 Następnego	 dnia	 wraz	 z	 przewodnikiem	
zwiedzaliśmy	 Łódź,	 w	 tym	 m.	 in.	 zabytkowy	
kompleks	 fabryczny	 Księży	 Młyn,	 zbudowany	 

w	XIX	wieku	przez	Karola	Scheiblera,	najbogatszego	
łódzkiego	 przemysłowca.	 Tu	 na	 przykładzie	
odrestaurowanego	 zabytku	 poznawaliśmy	
historię	 włókiennictwa	 oraz	 funkcjonowanie	
samowystarczalnych	 osad	 przemysłowych	
budowanych	w	 tamtym	czasie.	 Kolejnym	punktem	
dnia	 było	 zwiedzanie	 ZOO	 oraz	 „Orientarium”,	
gdzie	 mieliśmy	 możliwość	 obejrzeć	 niesamowite	
zbiorniki	 oceaniczne	 mieszczące	 łącznie	 3	 miliony	
litrów	 wody,	 	 tunelu	 o	 długości	 26	 metrów	 do	
obserwacji	 rekinów	 i	 płaszczek	 oraz	 największy	 
w	Europie	wybieg	dla	słoni.
	 Wyjazd	 zakończyliśmy	 zwiedzaniem	
Manufaktury,	 doskonale	 zrewitalizowanego	 
dawnego	 kompleksu	 fabrycznego	 Izraela	
Poznańskiego,	 na	 terenie	 którego	 dawna	
architektura	 XIX	 wieku	 fantastycznie	 przeplata	
się	 z	 najróżniejszymi	 przejawami	 obecnej	
nowoczesności.			
	 W	wyjedzie	 zawodowym	 	 udział	wzięło	 26	
uczestników	w	 tym	 15	 członków	 KZ	 SITLiD,	 którzy	
wrócili	 bogatsi	 nie	 tylko	 o	 nowe	 doświadczenie	 
i	 wiedzę	 	 z	 zakresu	 hodowli	 lasu,	 ale	 również	 
z	zakresu	kultury	i	historii	naszego	kraju.

kanionu	 Europy	 i	 znajdujący	 się	 na	 terenie	 Parku	
Narodowego	 Durmitor,	 a	 dalej	 ruszyliśmy	 wzdłuż	
kanionu	 Tary,	 najgłębszego	w	 Europie,	 do	 kanionu	
rzeki	Moraczy.	
	 Park	 Narodowy	 Durmitor	 znajduje	 się	 na	
bardzo	 zróżnicowanym	 terenie	 od	 450	 do	 ponad	
2500	m	n.p.m.	i	wachlarz	siedlisk	i	gatunków	roślin	
i	 zwierząt	 jest	 tutaj	 ogromny.	Na	 uwagę	 zasługuje		
las	sosny	czarnej,	gdzie	czterystuletnie	okazy	mogą	
osiągać	 wysokość	 ponad	 50	 metrów!	 Z	 gatunków	
zwierząt	 objętych	 ochroną	 wymienić	 można	

niedźwiedzia	 brunatnego,	 wilka	 szarego,	 wydrę,	
głuszca	 i	 cietrzewia,	 	 orła	 przedniego,	 gadożera	
zwyczajnego,	myszołowa	i	sokoła	wędrownego.
	 Od	 pobytu	 w	 Czarnogórze	 mija	 trzeci	
miesiąc,	za	oknem	pogoda	w	najmniejszym	stopniu	
nie	 przypomina	 tego,	 co	 na	 co	 dzień	 serwowała	
nam	tamtejsza	przyroda	i	klimat.	Wszyscy	jesteśmy	
zgodni,	 że	 podróże	 kształcą	 i	 należy	 poszerzać	
horyzonty,	 jednak	 wszędzie	 dobrze,	 ale	 w	 domu	
najlepiej.

Opracowała: Nina Hamułka

Uczestnicy wyjazdu

Opracowała: Teresa Smędra
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SPRAWOZDANIE Z WYJAZDU ZAWODOWEGO CZŁONKÓW KOŁA 
ZAKŁADOWEGO SITLID  PRZY NADLEŚNICTWIE  TUSZYMA

	 W	 dniach	 28.10	 -	 30.10.2022	 roku	 
pracownicy	 Nadleśnictwa	 Tuszyma	 uczestniczyli	
w	 trzydniowym	 wyjeździe	 zawodowym	 do	
miejscowości	Zakopane.
	 Wyjazd	rozpoczął	się	w	piątek	spod	siedziby	
Nadleśnictwa	 Tuszyma.	 Pierwszym	 punktem	
programu	 był	 spacer	 po	 lasach	 Nadleśnictwa	
Nowy	 Targ.	 Mieliśmy	 okazję	 zobaczyć	 świerczyny	

w	 trakcie	 procesu	 przebudowy	 na	 drzewostany	
bukowo	 –	 jodłowo	 –	 świerkowe,	 a	 także	 siedliska	
kotliny	orawsko-nowotarskiej	z	panującą	sosną.	Dla	
Nas	-	 leśników	z	nizin	była	to	znakomita	okazja,	by	
zobaczyć	 sosnę	 w	 nieco	 odmiennych	 warunkach	
rozwoju	niż	tych,	z	którymi	mamy	do	czynienia	na	co	
dzień.			
	 W	 kolejnym	 dniu	 mieliśmy	 przyjemność	

Opracował: Rafał Mazur

Uczestnicy wyjazdu

podziwiania	 uroków	 Tatrzańskiego	 Parku	
Narodowego	 podczas	 spaceru	 nad	 Morskie	 Oko.	
Wspólnie	obserwowaliśmy	lasy	świerkowe,	bukowe	i	
jodłowe	regla	dolnego,	rozpadające	się	drzewostany	
świerkowe	regla	górnego	oraz	piętro	kosodrzewiny	
oraz	 piętro	 hal.	 W	 drodze	 powrotnej	 odbyła	 się	
dyskusja	 dotycząca	 zabiegów	 prowadzonych	 przez	
pracowników	 TPN	 mających	 na	 celu	 przebudowę	
drzewostanu,	 czyli	 przekształcenie	 litych	 świerczyn	
na	 lasy	mieszane.	 Dodatkową	 atrakcją	 była	wizyta	

pod	Wielką	Krokwią	(skocznia	narciarska).		
	 Ostatni	 dzień	 wyjazdu	 to	 przejazd	
do	 Sanktuarium	 Matki	 Boskiej	 Fatimskiej	 na	
Krzeptówkach,	 msza	 święta,	 czas	 wolny	 na	
Krupówkach,	 krótki	 spacer	 po	 Dolinie	 Kościeliskiej	
-	 podziwianie	 panoramy	 jezior	 położonych	 wśród	
lasów.	W	godzinach	nocnych	wróciliśmy	do	Tuszymy.	
	 Zakopane	 okazało	 się	 bardzo	 trafnym	
miejscem	 na	 wypoczynek,	 wyciszenie	 się	 na	 łonie	
natury	i	nabranie	dystansu	do	codziennych	spraw.		
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PODZIĘKOWANIE
za przekazane darowizny następującym nadleśnictwom:

 Środki	 te	 wspierają	 istotnie	 naszą	 działalność	 statutową,	 
a	 w	 szczególności	 organizację	 zawodów	 piłki	 siatkowej,	 zawodów	
drwali,	konferencję	i	szkolenia.	Fundujemy	także	nagrody	w	konkursach	 
o	tematyce	leśnej	i	przyrodniczej.

Z leśnymi pozdrowieniami „Darz Bór”

ZO SITLiD w Krośnie

Nadleśnictwo Bircza  3 000,00 zł
Nadleśnictwo Cisna 1 500,00 zł
Nadleśnictwo Dukla 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Dynów 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Głogów 1 500,00 zł
Nadleśnictwo Kańczuga 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Komańcza 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Lubaczów 2 000,00 zł
Nadleśnictwo Lutowiska 1 500,00 zł
Nadleśnictwo Mielec 500,00 zł
Nadleśnictwo Narol 800,00 zł
Nadleśnictwo Oleszyce 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Sieniawa 1 500,00 zł
Nadleśnictwo Strzyżów 1 000,00 zł
Nadleśnictwo Stuposiany 3 000,00 zł
Nadleśnictwo Tuszyma 500,00 zł
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Zapachy jesieni

Zdjęcia  ze  zbiorów SITLiD


